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نیکی کریمی ، کارگردان فیلم سینمایی »آتابای« از سینما، 
ادبیات، همکاری با هادی حجازی فر و جواد عزتی می گوید: 

جواد بسیار بازیگر خوبی است و برای این کار خیلی  زحمت 
کشید. درباره جزییات شخصیت نمی جنگید و این از هوش 

اوست که خودش را رها و به کارگردان اعتماد می کند.
فیلمنامه را با هم نوشتیم اما حجازی فر می خواست اسمش 
تنها در تیتراژ فیلم بیاید چون کار اولش بود و من هم گفتم 

موردی نیست و پذیرفتم.
معاشرینی مثل عباس کیارســتمی و داریوش مهرجویی 

داشتم و خیلی نکات از آن ها  یاد گرفتم.
ادبیات همیشه برای من  جایگاه والاتری از سینما داشته و 

دارد و به نظرم ریشه همه هنرهاست.

فیلم ســینمایی »فرزند صبح« به کارگردانی بهروز افخمی 
پس از یازده سال که از ســاخت آن می گذرد، در افتتاحیه 
دوازدهمین جشــنواره مردمی فیلم عمار رونمایی و اکران 

خواهد شد.
»فرزند صبح« به کارگردانی و نویســندگی بهروز افخمی و 
تهیه کنندگی محمدرضا شرف الدین، به زندگی امام خمینی 
)ره( در دوران کودکی و تا هفت سالگی می پردازد و بخشی از 

آن نیز به دستگیری وی در پانزده خرداد بازمی گردد.
افتتاحیه دوازدهمین جشــنواره مردمی فیلم عمار شنبه 
 ۱۸ دی مــاه ســاعت ۱۸ در تالار اندیشــه حــوزه هنری

 برگزار می شود.

جایگاه ادبیات برای من 
والاتر از سینماست

 فرزند صبح بالاخره
 اکران می شود

حسین حقگو
کارشناس اقتصادی

 پوپولیسم چه بر سر اقتصاد کشور
 آورده است؟

بابیان وضع امروز همان نظریه پردازان و سیاســت گذاران دیروز هســتند که 
امروزیان نیــز در همان فضا تنفس می کنند؛ وضعیــت امروز محصول نگرش 

پوپولیسم اقتصادی است.
  مردم ایران مانند تمــام مردم جهان خواهان زندگی آرام تــوأم با آزادی و رفاه 
هســتند؛ زندگی خالی از تبعیــض و نابرابری و وجود فرصت هــای برابر برای 
بروز اســتعدادها و توانایی ها. هر فرد و نیروی اجتماعی و جریان سیاســی که 
در جهت تحقق این مؤلفه ها گامی بردارد و برداشــته باشد، در نظر مردم، قابل 
احترام و ســتایش اســت و در خلاف آن مطرود و نامقبول. پس از سرکارآمدن 
دولت ســیزدهم، مسئولان این دولت ضمن ترســیم وضعیت ناگوار اقتصادی 
کشــور، اصطلاح »بانیان وضع موجود« را باب کرده اند. مقصود از این اصطلاح 
ظاهرا مسئولان دولت سابق اســت که مسبب وضعیت اقتصادی امروز قلمداد 
می شوند و نباید جایی در مدیریت مملکت داشته باشند: »نباید از بانیان وضع 
موجود در مدیریت ها اســتفاده کرد )آقای رئیسی در ســفر به استان لرستان 
-۹/۲۰( و »بانیان و حامیان وضع موجود باید پاســخ گوی عملکرد خودشــان 
در به وجودآمدن وضع موجود باشند« )سخنگوی دولت-۹/۲۴( و... . اما بانیان 
وضع موجود چه کسانی اند؟ آیا فقط دولت سابق در ایجاد وضعیت فعلی نقش و 
تأثیر داشته و باید پاسخ گو باشد یا مسئله فراتر از این حرف ها و دسته بندی های 
سیاســی و جناحی است؟! متوســط رشــد زیر دو درصد و تورم ۲۰ درصد و 
بی کاری بالای ۱۰ درصد و روند نزولی و بی ثبات سرمایه گذاری و بهره وری و... 
در چهار دهه اخیر و سقوط درآمد ســرانه مردم به اواسط دهه ۵۰ خورشیدی 

رهاورد، دستاورد و نتیجه عملکرد چه فرد یا افراد و جریان هایی است؟!
بروز ابرچالش های کســری شدید بودجه، ورشکســتگی صندوق های تأمین 
اجتماعی و بازنشستگی، نابودی محیط زیست، ورشکستگی منابع آبی، شکاف 
عظیم طبقاتی، فقر گســترده و... نتیجه عملکرد چه کســانی اســت؟! به نظر 
می رســد از نگاه مردم تمام کسانی که در این چند دهه عهده دار مسئولیتی در 
کشور بوده اند، فارغ از گرایش سیاسی شان )چپ، راست، اصلاح طلب، اصولگرا 
و...( از بانیان وضع وخیم اقتصادی امروز کشــورند و هر یک به ســهم خود باید 
پاسخ گوی عملکردشان باشــند. بررســی عملکرد اقتصادی چهار دهه اخیر 
کشورمان نشان می دهد که متأســفانه جریان های مختلف سیاسی هیچ یک 
کارنامــه اقتصادی موفقی در این عرصه نداشــته اند و البتــه کارنامه عملکرد 
راســت گرایان محافظه کار و اصولگرا به مراتب ناموفق تر است! واقعیت آن است 
که بحران اقتصاد ایران، بحرانی چندساله نیست و قدمتی حدود پنج دهه دارد. 
این وضعیت ماحصل انزواطلبی و نیمه بسته کردن درهای کشور به روی دنیای 
خارج، اضمحلال منابع با نامحدودپنداشــتن آنها، تصور غلط از جایگاه دولت 
و فعال مایشــا پنداشتن آن، صغیر و حاشیه دانســتن مردم، دخالت تام و تمام 
در بازارهــا و برهم زدن نظام عرضه و تقاضا، ســرکوب قیمت ها، نفت محوری، 
خام فروشی و... بوده اســت و تا این مبانی اصلاح اساســی نشوند، در بر همان 
پاشنه می چرخد. به راستی کدام معضل و گره اقتصادی کشور در دهه های اخیر 

گشوده شده است؟
 و مسبب حل نشــدن این مسائل و مشــکلات کدام جریان و نیروی سیاسی و 
تفکر اقتصادی بوده است؟ اینکه هنوز مشکل افزایش قیمت ها را می خواهیم با 
تعزیر گران فروشان و بستن مغازه ها و به شیوه علاالدوله در فلک کردن تاجران 
قند در بیش از یک قرن قبل حل کنیم، مســئولش چه کســی است؟! یا سیل 
ویرانگر یارانه ها که در تضاد با بدیهیات منطق اقتصادی اســت، ماحصل کدام 
تفکر و کدام نیروی سیاسی است؟ یا سیاستی که با چندنرخی کردن ارز و تعیین 
نرخ سود بانکی زیر نرخ تورم یا دورزدن تحریم ها یا قیمت گذاری دستوری و... 
انواع رانت ها، مفاســد و ناکارآمدی ها به فضای اقتصاد و زندگی و کار و کســب 
مردم تحمیل می کند از کدام آبشــخور فکری سیراب می شود؟! به نظر مهم نه 
افراد بلکه راهی است که رفته و همچنان می روند. بانیان وضعیت امروز نه چند 
میلیون کارمند و مدیر و بوروکرات دولتی بلکه راهبردها و سیاســت های کلان 
اقتصادی و سیاسی است که در قالب الگوها و شعارهای خودکفایی و جایگزینی 
واردات و بی نیــازی از جهان و نفی علم، اقتصاد و بازار آزاد و نظام عرضه و تقاضا 
کشور را به لب پرتگاه برده اســت و اگر هرازگاهی نیز عزم و اراده و بند و قانونی 
برای رهایی اقتصاد و کاهش محدودیت ها و ممنوعیت ها و... رشته می شود، به 

سبب اولویت سیاست بر اقتصاد پنبه می شود.
بانیان وضع امروز همان نظریه پردازان و سیاســت گذاران دیروز هســتند که 
امروزیان نیز در همان فضا تنفس می کنند؛ فضای دولتی، بســته و نفتی. فضا 
همان است، قدری آدم هایش عوض شــده اند. یک قلم از بانیان وضعیت امروز 
نگرش پوپولیسم اقتصادی است. پوپولیسمی که حدود صد هزار طرح نیمه تمام 
روی دست کشور گذاشته که برای تکمیل آنها حداقل حدود ۷۰۰ هزار میلیارد 
تومان نیاز اســت. طرح هایی که در دوران دولت هــای مختلف کلنگ آنها زده 
شــد اما بخش عمده ای از آنها مربوط به دولت های نهم و دهم )۸۴- ۹۲( بوده 
است؛ دولتی که بســیاری از آنان اکنون در مســند وزارت، ریاست و... طراح و 
مجری دولت ســیزدهم اند.امروز به نظر مهم تر از یافتن »بانیان وضع موجود« 
و درخواست پاسخ گویی آنان به مردم بابت عملکردشان، اهتمام جمعی و ملی 
برای شــناخت، نقد و گذار از آن چارچوب فکری و نگرش اقتصادی اســت که 
چنین جان ســختانه و طی چند دهه بر گفتمان اقتصادی کشور حاکم بوده و 
نابودی و حیف و میل منابع را خودکفایــی و محرومیت زدایی و عقب ماندگی و 
رکود را توســعه و پیشرفت جلوه گر کرده و می کند و سبب می شود تا مردم این 
ســرزمین علی رغم قابلیت ها و توانمندی های بسیارشان از امکان آزادی، رفاه، 

فرصت های برابر و.... محروم شوند!.

در »گزارش کشــوری ایران« پیش بینی شده مازاد حساب جاری ایران به ۹.۹ درصد 
تولید ناخالص داخلی در ســال ۲۰۲۲-۲۳ رســیده و با تحریم های مجدد نفتی از سال 

۲۰۲۴ کاهش شدیدی را تجربه کند.
گزارش کشوری ایران به تحلیل وضعیت سیاسی و اقتصادی کشور با توجه به تغییرات 
اتفاق افتاده از اوایل اکتبر ســال ۲۰۲۱ )اواســط مهر ۱۴۰۰( پرداخته و چشم اندازی از 
روندهای سیاســی و اقتصادی مهم را در دوره ۲۶- ۲۰۲۲ ارائه می-دهد. همچنین به 
چشــم انداز مختصری از وضعیت مهم ترین متغیرهای سیاسی و اقتصادی جهان اشاره 

کرده است.
مهم ترین نکات این گزارش عبارت است از:

-تغییرات مهم از چهارم اکتبر: تأخیر در آغاز مذاکرات هسته ای حاکی از آن است که 
هیچ گونه کاهش تحریمی پیش از سه ماهه دوم سال ۲۰۲۲ به وقوع نخواهد پیوست. لذا 
رشد صادرات نفت در سال ۲۰۲۱/۲۲ کمی کندتر و در سال ۲۰۲۲/۲۳ کمی سریع تر از 
میزانی است که پیش بینی شده بود. لذا انتظار می رود نرخ ارز ایران در سال های ۲۰۲۲-۲۶ 
به طور متوســط حدود ۲۳۶،۰۰۰ ریال در ازای هر دلار آمریکا باشد. همچنین علی رغم 
این که نرخ تورم سالانه تقریباً در سال ۲۰۲۱ بالاتر از ۴۰ درصد بوده، پیش بینی می شود 

که در ماه پیش رو، نرخ تورم به زیر ۴۰ درصد کاهش یابد.
-ریسک های اصلی معطوف به پیش بینی ها: مخاطرات موجود، به ترتیبِ احتمال وقوع، 
اثرگذاری و میزان شدت عبارت است از تداوم مارپیچ ابرتورمی و از بین رفتن اطمینان به 
ریال، عدم برقراری توافق هسته ای، بدتر شدن شرایط اقتصادی، وقوع اعتراضات و وقوع 

بحران بانکی درنتیجه سیاست پولی غیرمسئولانه.
-چشــم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر ثبات سیاســی: با انتخاب ابراهیم رئیسی به عنوان 
رئیس جمهور در اواســط سال ۲۰۲۱، به نظر می رسد مقامات ایرانی رغبت کمتری به 
دنبال کردن دیپلماســی با غرب داشته باشند. همچنین کاهش استانداردهای زندگی 
از زمان وضع مجدد تحریم ها در اواســط ســال ۲۰۱۸ و نیز آسیب های اقتصادی ناشی 
 از بحران کرونا ویروس، ســبب می شــود که ثبات سیاســی این دولت در میان مدت با 

چالش هایی مواجه باشد.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر روابط بین الملل: بحرانی ترین جنبه سیاست خارجی 
ایران در سال های پیش رو، رابطه آن با ایالات متحده و تأمین منافع اقتصادی ناشی از کاهش 
تحریم برای امنیت کوتاه مدت است. در دولت بایدن و حداقل تا سال ۲۰۲۴، شکل گیری 
توافق، محتمل تر از عدم شکل گیری آن است؛ اما در میان مدت، شکست آمریکا در تحمیل 
محدودیت های بیشتر بر حمایت ایران از نیروهای نیابتی خود در منطقه، تداوم تحریم های 
دیرپای مرتبط با تروریسم و حقوق بشر علیه ایران، ادامه بی میلی کسب وکارهای غربی 
برای سرمایه گذاری یا تجارت با ایران و نیز ادامه جنگ در سایه با اسرائیل، سبب می شود 
که توافق امضاشــده حدوداً از اواخر ســال ۲۰۲۳ متزلزل شده و در اواخر سال ۲۰۲۴ و 
پس از انتخابات ریاست جمهوری بعدی ایالات متحده، به طور کامل با شکست مواجه شود. 
همچنین مذاکرات ایران با عربستان هم در میان مدت بعید است به تغییر معناداری در 
روابط ایران و عربستان منتهی شود. تمرکز ایران در راستای تلاش برای افزایش تاب آوری، 
بر گسترش روابط با دو قدرت بزرگ شرقی )روسیه و چین( خواهد بود. همچنین تمایل 
ایران به ثبات در طول مرزهای خود، این کشور را به سمت دنبال کردن یک رابطه عملی 

و عملیاتی با طالبان در افغانستان سوق خواهد داد.
-چشــم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر روند سیاست ها: با توجه به انتظار کاهش تحریم ها 
از نیمه اول سال ۲۰۲۲، سیاست ایران در آغاز بر افزایش ظرفیت تولید در بخش نفت 
و گاز تمرکز خواهد داشــت. سپس با بالا رفتن سطوح فقر و بار تورم فزاینده بر مصرف 
خصوصی، دولت بر افزایش تولیدات صنعتی و تولیدات کارخانه ای، به عنوان ابزاری برای 

حفظ رشد اقتصادی تمرکز خواهد کرد. از سال ۲۰۲۴ نیز تنش های تازه و رو به افزایش 
با ایالات متحده، باعث تشــدید مجدد تحریم ها خواهد شد که مستلزم برقراری مجدد 

سیاست ها، حول خودکفایی و تاب آوری است.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر سیاست مالی: فشارهای مالی در کوتاه مدت همچنان 
شدید خواهند بود؛ اما به دلیل سطوح بالاتر قیمت های جهانی نفت و درنهایت کاهش 
تحریم های آمریکا، چشم انداز، در اواخر سال مالی ۲۰۲۱/۲۲، بهبود خواهد یافت. ازآنجاکه 
در حال حاضر درآمد نفت به جای واریز به خزانه دولت، صرف خرید کالا در نظام تهاتری 
می شــود، پیش بینی می شود که کســری مالی کشور از ۷ درصد تولید ناخالص داخلیِ 
برآورد شده برای سال ۲۰۲۰/۲۱، در سال ۲۰۲۱/۲۲ به ۹.۷ درصد تولید ناخالص داخلی 
افزایش یابد؛ اما با کاهش تحریم در نیمه اول سال ۲۰۲۲ و بهبود صادرات نفت، انتظار 
داریم که کسری بودجه در سال ۲۰۲۳/۲۴ به طور متوسط به ۴.۳ درصد تولید ناخالص 
داخلی محدود شود. با وجود این، از اواخر سال ۲۰۲۳ و شکست مجدد توافق هسته ای، 
درآمدهای نفتی و تا حدودی درآمدهای مالیاتی کاهش یافته و کســری بودجه به ۵.۹ 

درصد تولید ناخالص داخلی در سال ۲۰۲۶/۲۷ خواهد رسید
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر سیاست مالی: در سال ۲۰۲۲ و پیش از آنکه آثار ناشی 
از درآمدهای نفتیِ بالاتر، فشــار تورمی بر پول ملی و فشارهای تورمی ناشی از کسری 
بودجه را تسهیل کند، بانک مرکزی نرخ سپرده یک شبه را افزایش خواهد داد. در ادامه 
و پیش از معکوس شــدن این روند از ســال ۲۰۲۴ و به واسطه شروع مجدد تحریم های 
آمریکا و افزایش تورم، بانک مرکزی چرخه انقباض پولی خود را به منظور حمایت از رشد 

اقتصادی متوقف خواهد کرد.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر رشد اقتصادی: افزایش تولید صنعتی، صادرات بالاتر 
نفت به چین و افزایش نرخ واکسیناسیون، موجب رشد مثبت در سال ۲۰۲۱/۲۲ خواهد 
شــد. بااین حال، طولانی شــدن مذاکرات، افزایش بیشتر صادرات را در سال ۲۰۲۱/۲۲ 
محدود و بار تورمی را افزایش خواهد داد. لذا انتظار می رود رشــد واقعی تولید ناخالص 
داخلی در ســال ۲۰۲۱/۲۲ به حدود ۲ درصد کاهش یابد. در سال ۲۰۲۲/۲۳، افزایش 
صادرات نفت تا حدود ۲۰۰ درصد، سبب افزایش نرخ رشد اقتصادی به ۸.۹ خواهد شد؛ 
اما به دلیل ماهیت نامتوازن این بازیابی، تجدید تحریم ها از سال ۲۰۲۴، احتمالاً اقتصاد 

را در سال های ۲۰۲۴/۲۵ تا ۲۰۲۶/۲۷ به رکود بازخواهد کشاند.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر تورم: کمبودهای مرتبط با تحریم و پولی کردن کسری 
بودجه، ســبب رسیدن نرخ تورم سالانه در ژانویه تا سپتامبر و به طور متوسط به ۴۶.۴ 
درصد شد؛ اما افزایش صادرات نفت طی نیمه نخست دوره پیش بینی، کمبود ارز خارجی 
و تورم را کاهش داده و انتظار می رود که تورم در سال ۲۰۲۲ به ۲۳ درصد کاهش یابد. 
با تداوم این روند، میانگین تورم در سال ۲۰۲۳ به ۱۷.۲ درصد کاهش خواهد یافت؛ اما 

با شکست توافق، در سال های ۲۰۲۴-۲۶ مجدداً تورم بروز خواهد کرد.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر نرخ ارز: نرخ ارز بازار به احتمال زیاد از اوایل تا اواسط 
سال ۲۰۲۲ تا اواخر سال ۲۰۲۳ و به دلیل بهبود روابط با ایالات متحده تقویت می شود، 
اما اواخر دوره پیش بینی و با اعمال مجدد تحریم ها به شدت تضعیف شده و به ۲۹۷،۷۸۰ 

در مقابل هر دلار آمریکا در پایان سال ۲۰۲۶ خواهد رسید.
-چشم انداز ۲۶-۲۰۲۲ از منظر بخش خارجی: انتظار بر این است که صادرات نفت در 
سال ۲۰۲۲ در مقایسه با سطح فعلی )بین ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار بشکه در روز( افزایش یافته 
و به متوسط بیش از ۲ میلیون و در سال ۲۰۲۳ نیز به ۲,۴ میلیون بشکه در روز برسد. 
همچنین پیش بینی می شود که مازاد حساب جاری به طور متوسط به ۹.۹ درصد تولید 
ناخالص داخلی در ســال ۲۰۲۲-۲۳ رسیده و با شکل گیری مجدد تحریم های نفتی از 

سال ۲۰۲۴ کاهش شدیدی را تجربه کند.

گزارش واحد اطلاعات اکونومیست از چشم انداز ۴ ساله اقتصاد منتشر شد

سناریوهای پیش روی اقتصاد ایران سناریوهای پیش روی اقتصاد ایران 

خانه های خالی همچنان باد می خورند!
مالیات بر خانه های خالی، بیش از یک سال از تصویب قانون، کماکان در کشمکش دو دستگاه 
مربوطه معطل اجراست؛ وزارت راه و شهرسازی می گوید از ۲.۳ میلیون خانه خالیِ شناسایی 
شده، یک میلیون و ۱۷۰ هزار واحد مربوط به قانون سال ۹۴ است و ربطی به قانون سال ۹۹ 
ندارد، بنابراین باید مالیات آن اجرایی شود؛ سازمان امور مالیاتی اما می گوید با قانون جدید، 
واحدهای شناسایی شده  قبلی قابل بررسی و اعمال مالیات نیست، مسئولان وزارت راه مدعی 

هستند که سازمان امور مالیاتی زیرساخت لازم برای اجرای مالیات خانه های خالی را ندارد.
 سازمان امور مالیاتی اعلام کرده اطلاعات دو میلیون و ۳۰۰ هزار واحد خالی از سکنه که وزارت 
راه و شهرســازی ارایه داده به دلایلی همچون نادرست بودن کدهای پستی، مشخص نبودن 
مالک و زمان خالی بودن واحدها قبول ندارد؛ از آن طرف وزارت راه و شهرسازی اعلام می کند 
یک میلیون و ۱۷۰ هزار واحد از این تعداد بر مبنای قانون سال ۱۳۹۴ است و حتی با فرض قبول 
نداشــتن تعدادی که بعد از تصویب ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم در آذرماه سال 
۱۳۹۹ اضافه شده، مالیات یک میلیون و ۱۷۰ هزار خانه خالی که طبق قانون سال ۱۳۹۴ بوده 
باید اجرایی شود.مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی اخیرا خبر داده که لیست 
نهایی خانه های خالی تا ۱۷ دی ماه به سازمان امور مالیاتی ارایه می شود اما به نظر می رسد ماجرا 
پیچیده تر از آن است که بتوان به اخذ مالیات خانه های خالی امیدوار بود. مهلت خوداظهاری 
افراد در سامانه  املاک و اسکان، پایان آذرماه به اتمام رسیده اما سازمان امور مالیاتی، اطلاعات 

۲.۳ میلیون خانه خالی که توسط وزارت راه و شهرسازی ارایه شده را به دلایلی همچون نادرست 
بودن کدهای پستی، مشخص  نبودن ملک و مالک و مدت زمان خالی بودن واحدها قبول ندارد.

ایراد  دیگری که سازمان امور مالیاتی به واحدهای شناسایی شده گرفته این است که ۱۷ آذرماه 
۱۴۰۰ در اختیار این سازمان قرار گرفته و به این دلیل که ۱۵ روز زودتر از مهلت تعیین شده 

برای مردم ارسال شده است، نمی توان به این اطلاعات اکتفا کرد.
از طرف دیگر ظاهرا مهدی طغیانی ـ عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ـ  وزارت راه و شهرسازی 
را مقصر می داند و طبق گفته وی، کمیسیون اقتصادی در ســه مورد به کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اسلامی احضار شد و در موارد مختلف صحبت و صورت جلسه شد و جمع بندی 

در نهایت به اینجا رسید که وزارت راه شهرسازی در این موضوع مسئول است.
وی گفت: اطلاعات یک میلیون و ۳۰۰ هزار خانه خالی که از آن صحبت می شود، مربوط به قانون 
قبلی )مالیات برخانه های خالی( است و با توجه به قانون جدید آن اطلاعات دیگر قابل بررسی 

نیست، در نتیجه کوتاهی وزارت راه و شهرسازی در اجرای قانون محرز است.
هم چنین علی رستم پور ـ مدیر کل دفتر تنظیم مقررات و نظارت سازمان امور مالیاتی ـ گفته 
اســت که طبق آخرین آمار سامانه ملی املاک و اسکان کشــور ۳۷۷۹ واحد مسکونی خالی 
شناسایی شده که ۲۴۵۴ واحد آن کاربری مســکونی دارند و ما طبق قانون فقط از این تعداد 

می توانیم مالیات بگیریم.
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سعیده محمد  -   ایده روز | در هفدهمین 
گزارش پایش تحولات تجارت جهانی عنوان 
شــده که پاکســتان با رونمایی از سیاست 
جدید تجاری خود به دنبال بازار پویای داخلی 
و اقتصــادی رقابتی در حــوزه صادراتی در 

منطقه است.
ایــران در  اتــاق  مرکــز پژوهش هــای 
رویکردی تازه انتشــار سلســله گزارش های 
»پایــش تحولات تجارت جهانــی« با هدف 
بررســی رویدادهــای کلیــدی در محیــط 
ژئواکونومیــک ایران را در دســتور کار قرار 
 داده است. در این قالب رویدادهای کلیدی از 
منظر تأثیرگذاری بر دیپلماســی اقتصادی و 
موقعیــت ژئواکونومیک ایــران مورد بحث و 

بررسی قرار می گیرند.
در هفدهمیــن گــزارش از این سلســله 
گزارش ها، گلچینی از تحولات اخیر در دو لایه 
جهانی و منطقه ای محیط ژئواکونومیک ایران 
ارائه شــده، و آخرین روندها و پیش بینی های 
اقتصادی ارائه شده توسط بزرگ ترین نهادهای 
اقتصادی بین المللــی، در قالب داده های تازه 

مورد بحث و بررسی قرار گرفته اند.
در بخش اول گزارش و ذیل عنوان تحولات 
جهانی، اقدام جدید آمریکا در راستای افزایش 
فشار اقتصادی بر چین و ممنوعیت همکاری 
شــرکت های آمریکایی با شرکت های چینی 

که از نیــروی کار اجباری بهــره می گیرند، 
مطرح شده است. اتحادیه اروپا نیز در راستای 
افزایش قدرت ژئوپلیتیک خود در صحنه اقتصاد 
سیاسی بین الملل، پیش نویس قانونی را مورد 
بحث قرار داده اســت که در صورت تصویب، 
اختیارات ویژه ای را به کمیســیون اروپا برای 
اعمال تحریم های گسترده علیه افراد، شرکت ها 

و کشورهای دیگر می دهد.

در بخــش دوم گزارش و در ذیل تحولات 
منطقه ای، دولت پاکستان با رونمایی از سیاست 
جدید تجاری این کشور مبنی بر دستیابی به 
یک بازار پویای داخلی از یک ســو و اقتصادی 
رقابتــی در حوزه صادراتی از ســوی دیگر تا 
ســال ۲۰۲۵، در کانون توجهات منطقه قرار 
گرفته است. اجرایی شدن موافقت نامه تجارت 
آزاد هند با امارات متحده عربی و به طورکلی 

افزایش روابط تجاری هند با امارات و عربستان، 
در مقابل تنزل موقعیت ایران در میان شرکای 
تجاری هند، ازجمله پیامدهای مخرب اعمال 
تحریم های بین المللی علیه ایران بوده که به 

همین جا نیز ختم نمی شود.
افزایش روابط تجاری میان امارات و اسرائیل 
و روند رو به گسترش سرمایه گذاری چین در 
عراق در مقابل امتناع این کشور از ورود به بازار 

ایران ازجمله همین موارد است. در دیگر سو 
عربستان علاوه بر افزایش مراودات بین المللی، 
در پی تقویت اســتارت آپ ها و افزایش سهم 
بخــش خصوصی در تولیــد ناخالص داخلی 

خود نیز هست.
مسائل مطرح در ذیل عنوان داده های تازه 
نیز شامل آمارهای جدید صندوق بین المللی 
پول در مورد پیشتازی آمریکا در جذب سرمایه 
مســتقیم خارجی و تورم برخی محصولات 
کشــاورزی به ویژه در مناطقی به جز آســیا 
می شــود. همچنین باید به گزارش های اخیر 
بانک جهانی در مورد دگرگون شدن نقش نفت 
و گاز از نمــاد ثروت به کالای عمده صادراتی 
کشــورهای فقیرتر اشــاره کرد که موضوع 

قابل تأملی است.
علاوه بر موارد ذکرشده، موقعیت نامناسب 
خاورمیانه در شــاخص هایی مانند مشارکت 
زنــان در بــازار کار، جذب ســرمایه گذاری 
مســتقیم خارجی و نرخ بیــکاری جوانان و 
نیز افزایش کمک های جهانی به کشــورهای 
بــا درآمــد انــدک در ســال ۲۰۲۱ نیز در 
 ایــن گزارش مطرح شــده اســت. همچنین

 برآوردها نشــان دهنده افزایش چالش ها در 
روابط میان دولت و بخش خصوصی در چین 
و کاهش ارزش شرکت های چینی در بازار سهام 

این کشور است.

تاثیر سیاست های تجاری موقعیت صادراتی ایران

مرکز پژوهش های مجلس نســبت به سیاست افزایش نرخ سوخت گاز 
تحویلی به صنایع پتروشــیمی و پالایش نفــت تا معادل نرخ خوراک گاز 

صنعت پتروشیمی در لایحه بودجه ۱4۰۱ هشدار داد.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی به بررسی افزایش نرخ سوخت 
گاز در صنایع پتروشیمی و پالایشگاهی پرداخته است. افزایش نرخ سوخت 
گاز تحویلی به صنایع پتروشیمی و پالایش نفت تا معادل نرخ خوراک گاز 
صنعت پتروشــیمی، سیاستی است که با هدف کاهش یارانه پنهان انرژی، 
افزایش درآمد دولت و تک نرخی شدن نرخ گاز طبیعی تحویلی به صنعت 
پتروشیمی، به عنوان ردیف درآمدی ذیل تبصره »۱4« لایحه بودجه ۱4۰۱ 
در نظر گرفته شده است. مرکز پژوهش های مجلس، در گزارشی به تحلیل 

آثار این سیاست پرداخته است. 
از نگاه مرکز پژوهش های مجلس، این سیاست اثر منفی بر بازار سرمایه 
به سبب کاهش حاشیه سود به نسبت زیاد شرکت های پتروشیمی )به ویژه 
پتروشیمی های خوراک گازی( و پالایش نفت، با توجه به ارزش قابل توجه 
سهام شرکت های پتروشیمی و پالایشی عرضه شده در بورس اوراق بهادار 
است.در این گزارش تأکید شده: از دیگر تبعات اعمال این سیاست، زیان ده 
شدن برخی از پتروشیمی های خوراک مایع، به مخاطره افتادن وضعیت مالی 
پتروشــیمی های تازه به بهره برداری رسیده و کاهش انگیزه سرمایه گذاری 

جدید در صنایع پتروشــیمی و پالایش نفت است که همگی موارد، مغایر 
سیاست حمایت از تولید می باشند.

در بخش دیگری از این گزارش آمده اســت: لذا با هدف کاهش تبعات 
سیاســت مدنظر و تک نرخی شدن سوخت و خوراک گاز طبیعی مصرفی 
پتروشــیمی ها و با لحاظ تأمین مبلغ برآورد شــده ذیل ردیف )۵( منابع 
تبصره »۱4« لایحه بودجه ۱4۰۱، پیشنهاد می شود نرخ سوخت گاز صنعت 
پتروشیمی و پالایش نفت و نیز مجتمع های احیای فولاد به تدریج و طی 
سه سال به نرخ خوراک گاز پتروشیمی برسد. بنابراین در سال ۱4۰۱، این 

نرخ ها برابر ۶۰ درصد نرخ خوراک گاز پتروشــیمی خواهد بود و راجع به 
ســایر صنایع نیز مطابق لایحه بودجه، سوخت گاز با نرخ معادل ده درصد 

)درصد۱۰( نرخ خوراک گاز صنعت پتروشیمی است. 
در این گزارش بیان شده: بدین ترتیب مضاف بر کاهش کمتر حاشیه سود 
شــرکت های پالایشی و پتروشیمی نسبت به سناریو مطرح شده در لایحه 
بودجه )نرخ سوخت گاز معادل نرخ خوراک گاز پتروشیمی ها(، مخاطرات 
عنوان شــده قبلی نیز تا حد خوبی تقلیــل یافته و به دلیل وجود قابلیت 
پیش بینی پذیری تغییرات اعمالی در نرخ سوخت صنایع در سال های آتی، 
فرصت برای این صنایع جهت تطبیق با شرایط جدید وجود خواهد داشت.  
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس آمده: در صورت عدم اعمال سیاست 
ارائه شــده و اصرار بر اعمال سیاست یکسان سازی نرخ سوخت و خوراک 
گاز پتروشیمی ها طی یک سال در لایحه بودجه یک ساله ۱4۰۱، پیشنهاد 
می شود نرخ خوراک گاز صنعت پتروشیمی به معادل ۸۵ درصد نرخ حاصل 
از فرمول قیمت گذاری خوراک گاز طبیعی پتروشیمی ها تغییریافته و سوخت 
گاز صنعت پتروشیمی و پالایش نفت و نیز مجتمع های احیای فولاد با نرخ 
خوراک گاز تعدیل یافته محاســبه شده و راجع به سایر صنایع نیز مطابق 
لایحه بودجه، سوخت گاز با نرخ معادل ده درصد )درصد۱۰( نرخ خوراک 

گاز تعدیل یافته صنعت پتروشیمی باشد.

تاثیر افزایش نرخ سوخت گاز در صنایع پتروشیمی و پالایشگاهی

  خبرخبر

الهام صالح
کارشناس اقتصادی 

ایجاد شغل با کمترین مبلغ؟

سه سال قبل آقای حجت عبدالملکی که در دولت نبود و شاید در آن زمان فکرش را 
هم نمی کرد که امروز وزیر کار کشــور شود گفته بود که با یک میلیون تومان هم می 

شود کسب و کار راه انداخت.
چند روز قبل از ایشان راجع به اظهار نظر قبلی اش سوال شده است و مجددا بر همان 
جمله تاکید کرده اســت، یعنی هنوز هم با همان یک میلیون تومان می شود صاحب 
شغل شد. اصرار ایشــان بر این که با گذشت سه سال و تغییر در مختصات اقتصادی 

جامعه هنوز حرفشان همان است که بود نکته قابل توجهی است.
نگاهی به شاخص های رسمی تورم و حتی نرخ ارز )دلار ۱۳ هزار تومانی سه سال قبل 
و ۲۷ هزار تومانی امروز( نشان می دهد که تورم در این سه سال بالغ بر صددرصد بوده 
اســت. آقای عبدالملکی منطقا حق داشت به همین تناسب معیارش را اصلاح کند و 
این روزها مدعی شــود که با دو میلیون تومان می شود کسب و کار راه انداخت. البته 
خیلی فرقی هم نمی کرد و با این افزایش صد درصدی در اثبات این ادعا کمک شایانی 
به ایشــان نمی شــد. آقای عبدالملکی که دانش آموخته اقتصاد و عضو هیات علمی 
دانشگاه امام صادق)ع(، جوان ترین وزیر کابینه و متولد سال ۱۳۶۰ است و در سابقه 
خود بالغ بر شــش سال دبیری شورای اقتصاد سازمان صدا و سیما را نیز دارد پیش از 
این معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی)ره( بوده است، معاونتی که 
همین امسال به قول آقای خادمی سرپرست جدیدش، وام خوداشتغالی را صددرصد 
افزایش داده و از ۵۰ میلیون تومان به ۱۰۰ میلیون تومان رسانده است، یعنی صدبرابر 

مبلغی که اقای وزیر می گویند.
افکار عمومی و انتظار روشنگری

آقــای عبدالملکی به عنوان وزیر و درس خوانده اقتصــاد و تحلیلگری که کتاب ها و 
مقالات بسیاری از ایشان در کشور منتشر شده است، حتما برای اثبات این ادعا تحلیل 
و شواهدی دارند. بسیاری از صاحب نظران، کارآفرینان، مسوولین تشکلهای صنفی 
و بالاخره مردمی که این روزها از پدیده بیکاری رنج می برند در فضای مجازی نسبت 
به این ادعا واکنش نشان داده اند و برآیند صحبت ها نشان می دهد که افکارعمومی 
در قبال این ادعا قانع نشده اســت و انتظار دارد که تحلیلی دقیق، علمی، واقع بینانه 
و اقتصادی - اجتماعی از سوی ایشــان به اشتراک گذاشته شود. انصاف در این است 
که تا انتشار تحلیل ایشان نمی توان راجع به این ادعا به طور محکمی اظهارنظر کرد. 

تحلیلی که قاعدتا باید شامل این اطلاعات باشد:
- تعریف اشتغال

- تعریف خط فقر و سطح درآمد قابل قبول برای شاغل
- و بالاخره جدولی از نمونه های کســب و کار که می تــوان با یک میلیون تومان راه 

انداخت
این تحلیل بعدا می تواند مبنای قضاوت صاحب نظران و اهالی دانش و تجربه و مردم 

قرار گیرد.
تعریف اشتغال به سبک جدید

براساس آخرین تعریفی که از شاغل می شود کسی که در طول هفته فقط یک ساعت 
کار کرده باشد، شاغل است. در تعریف قبلی به کسی شاغل گفته می شد که در هفته 
حداقل دو روز کار کرده باشد. اگرچه تعریف فعلی بر اساس استاندارد جدید سازمان 
بین المللی کار )ILO( است که در آن تمام افراد ۱۰ ساله و بیشتر که در یک هفته مورد 
بررسی حداقل یک ساعت کار کرده باشند شاغل محسوب می شوند، اما در کشور ما 
نیز تعداد شاغلان با همین معیار سنجیده می شود. این تعریف از زمان دولت هشتم 
معیار قرار گرفت و بحث های زیادی راجع به آن شد و بسیاری بر این عقیده بودند که 
این تعریف نباید مرجع تصمیم گیری های اقتصادی و اجتماعی و معیشت خانوارها 
قرار گیرد. حتی همان زمان هم رییس مرکز آمار ایران در پاسخ به انتقادات گفته بود: 
»اینکه ما در محاسبه نرخ بیکاری، سربازان و دانشجویان را جزو شاغلان محسوب می 

کنیم بر اساس تعاریف سازمان بین المللی کار است.«
فراغ از این که تعریف دوم اصلا چه تاثیری در آمار دارد و اصلا آیا جمعیت قابل توجهی 
وجود دارد که در هفته فقط چند ساعت کار کنند یا خیر،  باید توجه کنیم که براساس 
استانداردهای بین المللی، میزان مطلوب ساعات کار، حدود 4۰ ساعت در هفته است. 
طبق قانون کار تقویم کاری سال ۱4۰۰ شامل ۲۱۱۳ ساعت کار است و اگر بنا باشد با 
تعریف جدید به ازای هر هفته یک ساعت و در سال ۵۳ ساعت در نظر بگیریم می توان 
برای هر موقعیت شغلی، 4۰ نفر را لیست کرد و شاغل محسوب کرد این تعبیر نه در 

عمل امکان پذیر است و نه منطقی.
یک خبر خوب برای تبیین ادعای آقای وزیر

اخیرا بعضی از مسئولین تشکل های صنفی می گویند که وزارت کار از طریق سازمان 
آموزش فنــی و حرفه ای اقدام به جمع آوری اطلاعاتی از تشــکل های صنفی کرده 
است که در رابطه با سرمایه مورد نیاز و مختصات رشته های مختلف کسب و کارهای 
خانگی و خوداشــتغالی اظهار نظر کنند. به نظر می رســد استعلام از کسانی که هم 
خود در این زمینه فعالنــد و تجربه دارند و هم از طریق اعضای خود که بخش بزرگی 
از جامعه را شــامل می شود واقع بینانه ســخن می گویند راه بسیار مناسبی است تا 
ســرمایه مورد نیاز برای راه اندازی کسب و کار های خرد و حتی خانگی برای تصمیم 
گیرندگان و شــخص آقای وزیر روشن شــود. بنابر این انتشار نتیجه این جمع آوری 
اطلاعات که ظاهرا پیچیده و محرمانه هم نیســت و ان شــاله در رده بندی قرار نمی 
گیرد، معیار خوبی برای قضــاوت تحلیل احتمالی آقای وزیر خواهد بود، تحلیلی که 

جامعه منتقدین بر ادعای ایشان، منتظر انتشار آن است.

 صادرات دام متوقف شد
مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام سبک از توقف صادرات دام با هدف جلوگیری از 
افزایش قیمت گوشت خبر داد.مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام سبک از توقف صادرات 
دام با هدف جلوگیری از افزایش قیمت گوشت خبر داد.افشین صدر دادرس، مدیر 
عامل اتحادیه مرکزی دام سبک  در پاسخ به این سوال که گفته می شود صادرات 
دام منجر به افزایش قیمت گوشت گوسفندی در بازار شده و آیا نظارتی بر صادرات 
وجود ندارد تا به بازار داخلی آسیبی نرسد؟ گفت: به نظر می رسد تبلیغات دلالان 
و واسطه گران بیشتر از قدرت دامداران است.وی ادامه داد: تاکنون ۲۰۰۰ راس دام 
به کردستان عراق صادر شده  و غیر از آن صادراتی صورت نگرفته است. امروز هم 
به ما خبر رسید که متاسفاته جلوی صادرات را گرفته اند.یعنی جوسازی عده ای 

دلال و واسطه گر منجر به توقف صادرات شد.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور افزود: از اول آذر دام ها را به تدریج 
از دامداران خریداری کردیم. دام ها به قرنطینه رفته اند. بیش از ۵۰روز است که 
دام در قرنطینه است. برای آن هزینه شده و هزینه های دامپزشکی پرداخت شده 
است. از آن طرف هم از کشورهای خارجی که بازار هدف بودند پیش پرداخت ها 
گرفته و قرارداد بسته شده است .حالا نمی دانیم با این توقف صادرات چگونه باید 
به طرف خارجی  و دامدار  جواب دهیم.وی تصریح کرد:۱۰میلیون راس دام مازاد 
در کشور داریم که صادرات  ۲۰۰۰ راس  در مقابل آن عددی نیست. این دام ها باید 
جذب شوند. کسانی که در این زمینه برنامه ریزی می کنند به این موضوع توجهی 
ندارند که اگر این دامهای مازاد از کشور خارج نشوند تولید کننده ضربه می خورد 
و سال آینده دامی نخواهیم داشت.دادرس در ادامه گفت: قبل از صادرات، قیمت 
دام زنــده کیلویی ۵۲ هزار تومان بود که این عدد بعد صادرات به ۵۶ هزار تومان 
رسید.یعنی حدود 4۰۰۰تومان افزایش داشته است. این 4۰۰۰ تومان نباید منجر 

به افزایش ۲۰ تا ۳۰هزارتومانی قیمت گوشت شود.

بیش از سه ماه است که نیروهای پیمانکاری و قراردادی 
نهادهای دولتی و عمومی کشور، در انتظار طرحی هستند 
که قرار است ســاماندهی نیروها و تبدیل وضعیت آنها را 
اجرایی کند.ولی اســماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس می گوید: قاطبه نمایندگان مجلس با طرح ساماندهی 
استخدام کارکنان دولت موافق هستند و بدون تردید، طرح 
با رای بالا در صحن علنی مجلس به تصویب خواهد رسید.

 حداقل حقوق کارگــران به ۶ میلیون تومان 
می رسد؟

»طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت« از شهریور 
ماه در کمیسیون اجتماعی مجلس در حال پیگیری است؛ 
علیرغم خلــف وعده ی کارگزاران دولــت در ارائه لایحه ، 
کمیسیون اجتماعی، بررسی و تکمیل طرح را در هفته های 
گذشته پیگیری کرد و در نهایت، شامگاه دوازدهم دیماه این 
طرح با انجام برخی اصلاحات جزئی، در این کمیسیون به 

تصویب نهایی رسید.
کارگران نهادهای مختلف از جمله نفت و گاز، مخابرات 
و وزارت نیرو، شــهرداری ها و حتی نیروهای حل اختلافِ 
زیرمجموعه دادگستری و قوه قضاییه، ضمن ابراز رضایت از 
پایان بررسی طرح در کمیسیون اجتماعی مجلس، در انتظار 
مطرح شدنِ آن در صحن علنی و تصویب نهایی آن هستند؛ 
این نیروها در تماس های مکرر، دل نگرانی ها و دغدغه های 
خود را مطرح می کنند: »آیا دایره ی شمول طرح آن چنان 
گســترده است که نیروهای قراردادی، پیمانکاری و ارکان 
ثالث تمام نهادها را دربربگیرد؛ آیا واقعاً همه ی پیمانکاران 
و واســطه ها در تمام مشاغل مستمر حذف می شوند؛ و آیا 
تبدیل وضعیت نیروها بدون توجه به نوع قرارداد یا میزان 

سابقه کار، عملی می شود؟«
این دغدغه ها را با ولی اســماعیلی )رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورا( مطرح کردیم؛ اسماعیلی از همان 
ابتدا پیگیر بررسی و تصویب طرح بوده و حالا نیز با قاطعیت 
می گوید: قاطبه ی نمایندگان مجلس با طرح ســاماندهی 
استخدام کارکنان دولت موافق هستند و بدون تردید، طرح 
با رای بالا در صحن علنی مجلس به تصویب خواهد رسید. 
ایــن نماینده مجلس در گفت وگوی زیر، بندهای مختلف 
طرح ساماندهی و شرایط تبدیل وضعیت نیروهای مشمول 

را تشریح می کند.

 پنجاه امضا جمع می کنیم
بررســی طرح در کمیسیون اجتماعی به پایان رسید و 
تقدیم هیات رئیسه مجلس شد؛ چه زمانی قرار است طرح 

برای تصویب در صحن مطرح شود؟
خوشبختانه بررسی و جمع بندی نهایی طرح ساماندهی 
را در کمیســیون اجتماعی به اتمام رساندیم و طرح را به 
هیات رئیسه مجلس ارائه دادیم. درحال حاضر، دستورکار 
برای طرح در صحن علنی مجلس زیاد اســت و مســائل 
بســیاری منتظر طرح در صحن هستند. نظر ما این است 
که از ظرفیت آیین نامه ی مجلس استفاده کنیم و با پنجاه 
امضا، طرح را در اولویت دستور کار مجلس قرار دهیم. به 
محض اینکه نظر معاونتِ نظــارت بر قوانین را گرفتیم و 
 طرح در دســتور کار صحن قرار گرفــت، این کار را انجام 
می دهیــم و پنجاه امضا جمع می کنیم تا تصویب طرح با 

سرعت بیشتری انجام شود.

 حذف همه ی پیمانکاران و مقاطعه کاران
آیا »حذف پیمانکاران و واسطه ها« صد درصد و قطعی 
است؛ آیا می توانیم امیدوار باشیم که با تصویب این طرح، 
همه ی پیمانکاران در مشــاغل مســتمر و دائمی حذف 

می شوند؟
بله؛ مــاده ۶ این طرح می گوید افــرادی که از طریق 
مقاطعه کاران یا پیمانکاران به استخدام درآمده اند، کلًا از 
حالت پیمانکاری خارج می شــوند. بنابراین پیمانکاران و 
مقاطعه کاران کاملاً حذف می شوند و افرادی که می خواهند 
وارد ســامانه کار شــوند – چه به صورت قراردادی و چه 
به صورت رســمی- باید با خود سازمان یا نهاد و معاونت 
پشــتیبانی آن، قرارداد ببندند. در واقع، یکی از مولفه های 
مهم و بســیار مثبت این طرح ســاماندهی، همین حذف 
پیمانکاران و مقاطعه کاران است. متاسفانه پیمانکاران بین 
سازمان و نیروی کار قرار گرفته اند و بسیاری از مشکلاتی که 
امروز نیروی انسانی دارد، ناشی از وجود همین پیمانکاران و 
واسطه ها است. دیگر قرار نیست هیچ واسطه ای بین نیروی 

انسانی و سازمان ها قرار داشته باشد.
یعنی همه ی نیروهای ســازمان ها، قرارداد مســتقیم 
می شــوند. از این پس، کلیه ی قراردادها مستقیم با خود 

سازمان یا نهاد مربوطه منعقد می شود؟
بله، درســت است؛ دیگر هیچ واسطه ای وجود نخواهد 
داشــت؛ هر نیروی جدید که وارد می شــود اگر مورد نیاز 
ســازمان باشد، باید با خود سازمان یا نهاد مربوطه قرارداد 

ببندد؛ شرکت های واسطه  دیگر وجود ندارند.

 باسابقه ها »آزمون« ندارند
کارگران نگران آزمون هستند؛ می گویند اتفاقی که در این 
طرح افتاده این است که تبدیل وضعیت قرار است از طریق 
آزمون صورت بگیرد؛ یعنی آزمون برگزار می شود و هرکه 
نمره ی قبولی بیاورد، تبدیل وضعیت می شــود؛ آیا ممکن 
اســت عده ای از این آزمون رد شــده و از تبدیل وضعیت، 

کامل کنار گذاشته شوند؟
نه اینگونه نیست؛ آزمون برای افرادی که دو سال کمتر 
سابقه دارند، مطرح است؛ یعنی آن هایی که دوسال یا بیشتر 
سابقه دارند، نه کارسنجی می خواهند و نه آزمون. کمیته ای 
برای کارسنجی تشکیل می شود ولی افرادی که بالای دو 
ســال سابقه کار دارند، مشمول این کارسنجی نمی شوند. 
افرادی که امتحان می دهند، برای یکسال سابقه، ۵ درصد 
نمره دارند؛ به عبارتی، فردی که ده سال سابقه دارد، همین 
ابتــدا ۵۰ امتیاز دارد یعنی ۵۰ امتیاز از افرادی که جدید 
می آیند، جلوتر اســت و قاعدتاً قبول می شــود؛ به همین 
ترتیب، افرادی که بیســت سال سابقه دارند، ۱۰۰ درصد 
امتیاز آزمون را همان اول می گیرند و لذا آزمون برای آنها 
فقط یک حالتِ فرمالیته و شکلی دارد چراکه کل امتیاز را 
می گیرند. بنابراین ما برای افرادی که اکنون شاغل هستند 
و سابقه کار دارند، در این طرح امتیاز قائل شده ایم تا خدای 

ناکرده حق شان ضایع نشود.

 دایره ی شمول طرح گسترده است
درمورد مخابرات و وزارت نیرو چطور؛ نیروهای شرکتی 
این دو وزارتخانه مدام تماس می گیرند و می پرسند »آیا ما 

نیز در شمول این طرح جای می گیریم؟«
این نیروها با نمایندگان مجلس نیز زیاد تماس می گیرند. 

اینجا باید بگویم، تمام افرادی که مشمول ماده ۲۹ برنامه 
توسعه ششم هستند، ذیل این طرح جای می گیرند. تمام این 
نیروها مشمول می شوند به عبارت دقیق تر »تمام دستگاه ها« 
ذیل این طرح قرار می گیرند؛ اگر آن ماده قانونی را نگاه کنید، 
می بینید تقریباً تمام دستگاه های کشور را آورده است، علاوه 
بر نهادهای دولتی، بسیاری از دستگاه های دیگر نیز مشمول 
هستند، هم دستگاه هایی که به نوعی خصولتی محسوب 
می شوند و هم دستگاه هایی که به نوعی ذیل مجموعه مقام 
معظم رهبری هستند مثل صداوسیما. بنابراین نیروهای 
مخابرات نیز مشمول این طرح می شوند به شرطی که واسطه 

بودنِ شرکت خصوصیِ کارفرما محرز شود.
 ما برای بخش خصوصی نمی توانیم قانون وضع کنیم. 
بخش خصوصی تحت پوشــش قانون کار است و ضوابط 
خاص خــودش را دارد. یک پیمانکاری ممکن اســت در 
بخش خصوصی با پانصد تا نیرو کار کند، براســاس قانون 
 کار افــراد را اســتخدام و جــذب می کنــد و هیچ ربطی 
هم به دولت یا خزانه ندارد؛ ما برای آن شرکت نمی توانیم 

قانون وضع کنیم.
این شــرکت های خصوصی مخابرات، همگی پیمانکارِ 
مخابرات هســتند؛ یعنی پیمانکار دولت هستند و شرکت 

خصوصیِ مستقل به حساب نمی آیند.
این بحث دیگری است؛ اگر این پیمانکاران باواسطه یا 
بی واسطه از دولت پول می گیرند و به نیروها می دهند، شامل 
می شوند؛ اما اگر پیمانکار از دولت پول نگیرد، خودش پول 
درمــی آورد و به نیروهایش می دهد و هیچ ربطی به دولت 
ندارد، بنابراین شامل نمی شود، ما برای نیروهای این گروه 
از پیمانکاران هیچ کاری نمی توانیم بکنیم و تبدیل وضعیت 
نمی شــوند. ما پیمانکارانی که از دولت یــا از خزانه پول 
می گیرند و بین نیروها توزیع می کنند را حذف می کنیم، 

حالا چه با واسطه باشند چه بی واسطه.
باواسطه یا بی واسطه یعنی چی؛ بیشتر توضیح بدهید.

بی واسطه یعنی مستقیم زیرمجموعه ی یک نهاد دولتی 
هســتند و باواسطه یعنی غیرمستقیم زیرمجموعه دولت 
هستند، خودشان زیرمجموعه ی یک پیمانکار دیگرند که 
آن پیمانکار مستقیم زیرمجموعه دولت است؛ همه ی اینها در 
این طرح، حذف و نیروهایشان تبدیل وضعیت می شوند. در 
واقع، یا از خود سازمان پول می گیرند یا از پیمانکار دیگری 
پول می گیرند، هر دو گروه مشمول هستند. یک بحث دیگر، 
این اســت که طرح ما دو جنبه دارد؛ یکی نقشه راه آینده 
اســت و برای آن هایی صادق است که الان مشغول به کار 
هســتند؛ یکی هم برای نیروهایی است که بعد از تصویب 
طرح می آیند. بعد از تصویب این طرح، فقط دو نوع قرارداد 
خواهیم داشت؛ یکی قراردادی و دیگری رسمی؛ هفده نوع 
قرارداد شغلی که الان داریم شامل ۸۹ روزه و ارکان ثالث 
و یکماهه و... همگی حذف می شوند و فقط دو نوع قراردادِ 
قراردادی و رســمی خواهیم داشت. قراردادی ها هم بعد از 
دوسال رسمی خواهند شد. اگر غیر از این با نیروها قرارداد 
ببندند، براســاس مواد ۸ و ۹ طــرح، طبقِ قانون مجازات 
اســلامی، متخلفین به مجازات می رســند، درواقع عاملِ 

بازدارندگی هم در طرح تعریف شده است.
گفتیــد قراردادهای ۸۹ روزه؛ یعنی این طرح مجموعه 
وزارت بهداشت و پرستاران ۸۹ روزه را نیز دربرمی گیرد؛ این 
پرستاران اخیراً اعتراضات بسیاری به شرایط شغلی خود و 
فقدان امنیت شغلی داشته اند. آیا پرستاران بخش دولتی 

شامل می شوند؟بله این طرح، بدون تردید وزارت بهداشت 
را نیز دربرمی گیرد و شامل پرستاران ۸۹ روزه می شود. این 
طرح مشمول پرستاران بخش دولتی که با واسطه از دولت 

پول می گیرند، می شود.

 نگرانِ کارسنجی نباشید
بحثی به نام »کارسنجی« هم در طرح وجود داشت که 
کارگران نگران آن بودند و گویا قرار بود از متن طرح حذف 

شود؛ آیا این بخش حذف شده است؟
ببینید کارسنجی لازم است و باید باشد؛ برای افرادی که 
قرار است جذب سازمان ها شوند، نیاز به ارزیابی شاخص های 
عمومی و تخصصی داریم. باید جایی باشد که تعیین کنیم 
نیرو صلاحیت دارد یا نه؛ اما این بحث نگرانی های بســیار 
برای شاغلان باسابقه به وجود آورد؛ آمدند گفتند ما پانزده 
سال است در این سازمان کار می کنیم، اگر کارسنجی ما را 
قبول نکند و مردود شویم که دمار از روزگارمان درمی آید و 
آینده مان به کلی تباه می شود. ما دیدیم حق با این نیروهای 
باسابقه است؛ لذا آمدیم کف دو سال تعیین کردیم تا حقی از 
افراد باسابقه ی نهادها ضایع نشود. افرادی با بیش از دو سال 
سابقه، مشمول کارسنجی نمی شوند. کارسنجی فقط برای 
افرادی است که کمتر از دو سال سابقه دارند. این مسئله به 
عدالت نزدیک تر است؛ آن هایی که دو سال یا کمتر سابقه 
دارند، مشمول کارسنجی می شوند که شاخص های عمومی و 
تخصصی آنها ارزیابی می شود و معمولاً قبول می شوند. ماده 
۲ این طرح، تشکیل کمیته کارسنجی را دربرمی گیرد؛ اما 
حقی از کسی ضایع نمی شود؛ فردی که بیست سال سابقه 

کار دارد، کارسنجی شامل حالش نمی شود.

 قاطبه نمایندگان مجلس با طرح موافقند
و اما آخرین سوال؛ این طرح در صحن علنی در چه بازه 
زمانی به تصویب خواهد رسید؛ و آیا از آن به اندازه ی کافی 
دفاع خواهید کرد؟باتوجه به اینکه افکار عمومی با جدیت 
پیگیر این طرح اســت و به ما امید و انگیزه بسیار دادند، 
مــا با جدیت تصویب طرح را دنبال خواهیم کرد. علیرغم 
تهدیدها و تطمیع ها، مخصوصاً برای بنده به عنوان رئیس 
کمیسیون اجتماعی، ما کار را پیش بردیم و بررسی طرح 
را تمام کردیم؛ در این مدت، خیلی کارشکنی شد، تهدید 

و تطمیع هم بسیار بود. 
حتی از طرف ســازمان امور استخدامی همکاری لازم 
نشــد؛ ما اما عقب ننشستیم چون پای سرنوشت مردم در 
میان اســت؛ ما این کار را برای چندین میلیون خانواده ی 
کشــور صورت دادیم که واقعاً امنیت شغلی ندارند و حتی 
برای فردای خودشــان نمی تواننــد تصمیم بگیرند. ما در 
کمیسیون اجتماعی مجلس احساس وظیفه کردیم و کار 
را با تمام توان پیش بردیم. امروز خوشبختانه باید بگویم، 
افکار عمومی صحن کاملاً آماده است و جای نگرانی نیست. 
شاید آن جا پیشنهاداتی مطرح شود، بخش هایی کم یا زیاد 
شود، بالاخره طبیعت کار پارلمانی همین است اما با کلیات 
طرح، نمایندگان مجلس موافق هســتند. انشالله پنجاه تا 
امضــا جمع می کنیم و طرح را در اولویت کار مجلس قرار 
می دهیم تا به ســرعت به تصویب نهایی برسد. میلیون ها 
خانواده چشم انتظار تصویب و ابلاغ این طرح هستند و ما با 
جدیت این مسئله را دنبال می کنیم تا شرمنده میلیون ها 

شهروند محترم نباشیم.

خبر مهم برای قراردادهای پیمانکاری
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تشخیص زمان ورود به بورس تهران
زهرا جعفری  -   ایده روز  | در این روزها 
که بازار سهام با رکود بی سابقه ای همراه شده، 
نگاه سرمایه گذاران به بازار اوراق برگشته است. 
در ۴ جلسه معاملاتی سپری شده از این هفته 
بازار سهام شاهد خروج ۱۲۵۰ میلیارد تومان 
دیگر از ســرمایه های حقیقی بوده و در همین 
مدت نزدیک بــه ۴۰۰ میلیارد پول خرد وارد 
صندوق های درآمد ثابت بورســی شده است. 
همزمان اوراق اخزا نیز با استقبال همراه شده 
و پس از چندین روز رشد متوالی، نرخ بازدهی 
تا سررسید آن ها به صورت میانگین به زیر ۲۴ 
درصد رسیده است. اگر چه در این مرحله بازار 
بدهی به عنوان رقیب برای سهام عمل می کند 
اما رونق ایــن بازار می تواند مقدمه ای بر رونق 

بورس تهران باشد.
 آغاز به کار دولت سیزدهم با کاهش امید به 
احیای برجام در آینده نزدیک همراه شد. مواضع 
دولت در ابتدای کار و عدم رضایت به حصول 
توافق در دولت روحانی از جمله عواملی بودند 
که در کمرنگ شدن این امیدواری موثر بودند. 
در پی این تغییر، انتظارات تورمی در کشور بار 
دیگر اوج گرفت؛ ماحصل چنین تغییری رشد 
نرخ دلار از محدوده ۲۴ هزار تا کانال ۳۱ هزار 
تومان بود و در بــازار بدهی نیز میانگین نرخ 
بازدهــی اخزا از کانال ۲۰ درصدی به بیش از 

۲۵ درصد صعود کرد.

 دو خبر مهم برای بورس تهران
در ایــن میان بورس کــه بیش از هر زمان 
دیگری محافظه کار شده بود روند صعودی دلار 
را بــه عنوان محرک نمی پذیرفت )چرا که اولا 
احتمال ریزش نرخ پس از احیای برجام را می داد 
و ثانیا نرخ دلار نیمایی با دست کاری دولت در 
کانال ۲۳ هزار تومان ماندگار شده بود(؛ در مقابل 
رشد نرخ سود را به عنوان یک تهدید جدی در 
معاملات بازتاب می داد. بالا رفتن ســود بدون 
ریسک سبب پایین آمدن نسبت P/E در بازار 
سهام می شــود؛ حال آن که نرخ سود در بازار 
بدهی نیز به دلیل انتظارات بالای تورمی قصد 

توقف نداشت.

به عبارتی بورس در این میان محاصره شده 
بود. وضعیت شبیه سال ۹۷ نبود که بالا رفتن 
دلار همزمان به رشــد نرخ سود و رشد قطعی 
سودآوری شرکت ها منجر شود و سهام را نیز با 

خود همراه کند.

 بورس از محاصره بیرون می آید؟
حــالا دلار با جذب نشــانه هایی از وین در 
مســیر اصلاح قرار گرفته و تا ۲۹ هزار تومان 
نزول کرده است. به دنبال آن انتظارات تورمی 
در حال فروکش کردن است و نشانه های این 
موضوع را می توان در بازار بدهی سراغ گرفت.

اگر قرار بر حصــول توافق،  احیای برجام و 
رشــد درآمدهای ارزی باشــد از نگاه بسیاری 
از ســرمایه گذاران کسب سود ۲۵ درصدی در 
بازار اخزا کاملا قانع کننده است. به این ترتیب 
از ابتدای دی ماه و با اولین نشانه های جدی از 
پیشــرفت مذاکرات اوراق اخزا با رشد پیوسته 
قیمت همراه شده اند.درست است که در مقطع 
فعلی سهامداران با حسرت خروج پول از بورس 

و ورود آن بــه صندوق های درآمد ثابت و بازار 
اوراق را می نگرند، با این حال باید در نظر داشت 
که این وضعیت ایمن ترین راه برای صعود بورس 

را مهیا می کند.
به عبارتی اگر بورس می خواست در انتظار 
صعــود تورمی بماند و به نرخ دلار بالاتر از ۳۰ 
هزار تومان دل ببندد باید همزمان ریسک های 
متعددی را به جان می خرید. از خطر تنش های 
نظامــی در منطقــه گرفته تا سیاســت های 
غافلگیرکننــده دولــت. در آن زمان احتمالا 
بازارهای دارایی دیگری همچون ارز، طلا، مسکن 
و سایر کالاها رقبای جدی تری برای بورس بودند 
و سهامداران باید دائما رشد سرمایه خود را با 
تورم و رشد دلار و سایر بازارها قیاس می کردند 
و این امکان وجود داشــت که این بار در این 
رقابت برنده نباشند )به خاطر ریسک هایی که 

در بالا به آن اشاره شد(.
اما اگر انتظارات تورمی کنترل شود و نرخ 
دلار در محدوده معقولی تثبیت شــود بورس 
مجال رشد جذابی را خواهد داشت. به صورت 

واضح تر، در صورتی که نرخ دلار پس از توافق 
در وین در محدوده ای حدود ۲۷ الی ۳۰ هزار 
تومان به تعادل برسد و نرخ سود بدون ریسک 
به محدوده ۲۰ درصدی نزدیک شود گزینه های 
بسیار جذابی برای سرمایه گذاری در بورس نمود 
پیدا می کند.در گزارش های متعددی از بورسان 
به این موضوع که چرا انتظار کاهش شــدید 
در نرخ دلار پس از کســب توافق وجود ندارد 
پرداخته شــده و در این جا مرور آن ها لزومی 
ندارد.امــا در رابطه با بــازار بدهی باید منتظر 
ماند و دید که نرخ ها در چه سطحی به تعادل 
می رسند. تا آن موقع باید انتظار داشت که روند 

جذب سرمایه در بازار اوراق ادامه پیدا کند.

 میانگین بازدهی اخزا در یک سال 
گذشته

نکته جالب این جاست که هر چه این روند 
شدیدتر و بیش تر باشد در ابتدا فشار بیشتری 
برای بورس در پی خواهد داشت، اما در نهایت 
نتایج به مراتب دلچسب تری دارد. چرا که جذب 

بیشتر پول در این بازار موازی به معنای کاهش 
 P/E بیشتر نرخ سود بدون ریسک و بالاتر رفتن

آینده نگر بورس خواهد بود.

 کدام نشانه ها را دنبال کنیم؟
در کل ســه مورد برجام، نرخ اخزا و قیمت 
تعادلی دلار می تواند نشانه های مناسبی از زمان 

ورود به بورس به دست دهد.

 تداوم سیگنال های مثبت از وین
در وهله اول اخبار مذاکرات وین تعیین کننده 
سمت و ســوی انتظارات اســت. اگر امیدی 
که به توافق ایجاد شــده از بین برود بار دیگر 
شاهد صعود دلار، انتظارات تورمی و نرخ بهره 
خواهیم بــود و از آن جا که احتمالا این عدم 
توافق با تهدیدهای نظامی همراه است بورسی ها 
همچنان محافظه کارتر از فعالین سایر بازارها 

خواهند ماند.

 تعادل در بازار اخزا
تا زمانی که قیمت اوراق اخزا در حال رشد 
دسته جمعی و یکسره اســت احتمالا رخوت 
بورس ادامه داشــته باشــد ) گر چه احتمالا 
برخــی خریداران در این موقع دســت به کار 
خواهند شد(. زمانی که تردید در خریداران اخزا 
بیشتر شده و روند صعودی بی وقفه جای خود را 
نوسان های روزانه )مثبت و منفی( دهد تکلیف 
نرخ سود بدون ریسک مشخص تر خواهد شد.

 محدوده توقف دلار
هم اکنــون نرخ دلار نیمایــی به محدوده 
۲۵ هزار تومان رســیده و به عقیده بسیاری از 
کارشناسان بازار، اکثر شرکت ها خود را با همین 
نرخ تطبیق داده اند. در صورتی که نرخ تعادلی 
دلار بالاتر از این محدوده قرار بگیرد ریســک 
عقبگــرد می تواند کامل منتفی شــود. اما در 
صورتی که دلار در محدوده ای بالاتر از ۲۷ هزار 
تومان قرار بگیرد و نیما نیز به همین محدوده 
برســد باید در انتظار روشن  شدن موتورهای 

صعود بورس بود.

 ورود خودروهای خارجی به بورس
معــاون عملیات و نظارت بر بازار بورس از عرضه خودروهای خارجی در بورس 
کالا تا پایان سال خبر داد و گفت: منظور از خودروهای خارجی همان خودروهای 

در اختیار سازمان اموال تملیکی است.
معــاون عملیات و نظارت بر بازار بورس از عرضه خودروهای خارجی در بورس 
کالا تا پایان سال خبر داد و گفت: منظور از خودروهای خارجی همان خودروهای 

در اختیار سازمان اموال تملیکی است.
سید جواد جهرمی، درمورد آخرین وضعیت عرضه خودرو در بورس توضیح داد: 
طی توافقی که با سازمان اموال تملیکی صورت گرفته، تعدادی خودرو از مجموع 
حدود ۲۰۰۰ خودرویی که در اختیار این ســازمان قرار گرفته اســت، برای شروع 

عرضه انتخاب شده و درحال طی کردن فرایند پذیرش هستند.
وی ادامه داد: همزمان هم مصوبه ای از سمت وزارت اقتصاد درحال پیگیری است 
تا هیات وزیران درمورد این خودروها، نحوه شماره گذاری و استفاده تصمیم گیری 
کند. به محض اینکه مصوبه هیات وزیران ابلاغ  و فرایند تکمیل شود، عرضه خودروها 
انجام خواهد شد. این اتفاق احتمالا تا پایان سال اتفاق می افتد و وضعیت پذیرش 
خودروها از طریق بورس کالا اطلاع رسانی شده و پس از آن عرضه صورت میگیرد.

 معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس به این سوال که کدام خودرورها در بورس 
کالا عرضه خواهند شد، پاسخ داد: انواع خودروهای خارجی که در اختیار سازمان 
تملیکی قرار دارد عرضه خواهد شد. این فرایند هم با استان بوشهر هم اغاز شده و 

خودروهایی که در انبارهای استان بوشهر هستند عرضه می شوند.
جهرمی همچنین در پاسخ به این سوال که چه افرادی می توانند از طریق بورس 
کالا اقدام به خرید خودروی خارجی کنند، گفت: شرایط خریداران متعاقبا اعلام می 
شود اما همه اشخاص حقیقی و حقوقی، حتی افرادی که صاحب خودرو هستند 

میتوانند از این طریق خودرو خریداری کنند.

 حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان در دست بررسی است
رئیــس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران با بیان اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی همچنان در دســت بررسی است، گفت: امروز فاصله ارز ۴۲۰۰ تومانی 

و نیمایی زیاد شده و باید محتاطانه تر عمل کرد.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران با بیان اینکه جلسات کارشناسی 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان پیگیری می شود،گفت: با حذف ارز ترجیحی 

قیمت یک تریلی سویا از ۱۰۰ میلیون به ۵۰۰ میلیون تومان می رسد.
سید احمد مقدسی، رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران با بیان اینکه 
جلسات کارشناسی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی همچنان برگزار و پیگیری می شود، 

گفت: دولت در حال بررسی تمام جوانب این مساله است.
وی اضافه کرد: نکته مهم این است که یارانه مذکور قرار نیست حذف شود 

بلکه جابجا می شود و از حوزه تولید به حوزه مصرف منتقل خواهد شد.
این فعال صنفی تاکید کرد: دولتمردان و مســئولان در جلســات متعددی 
بــا حضور تولیدکننــدگان و تجار و فعالان بخش خصوصی نظرات آنها را جویا 

می شوند و سخنان و پیشنهادات آنان را می شنوند و بررسی می کنند.

کیارش بیرامی
خبرنگار حوزه بورس و رمز ارز    

دولت سیزدهم از بازار سرمایه 
بیشتر استفاده کند

دولت ســیزدهم در خلال ســه ماهه اخیر نشان داده است توجه ویژه ای به 
ایجاد توسعه اقتصادی و اجتماعی فراگیر در سراسرکشور دارد. اهتمام ریاست 
محترم جمهوری درانجام ســفرهای استانی و بویژه بازدیدهای مؤثر و پیگیرانه 
از بنگاه های اقتصادی نشان داده است که دولت آیت الله رئیسی در تلاش برای 
بــه راه انداختن چرخ دنده های زنگ زده اقتصاد بویژه در مناطق کمتر برخوردار 

کشور تلاشی مجاهدت گونه را در دستور کار خود دارد.
نزدیک به یک دهه بلاتکلیفی اقتصادی کشــور و انتظار بی حاصل برای حل 
کردن مشکلات از مجاری توافق هسته ای سبب شده است اقتصاد کشور از نظر 
اکثر مؤلفه ها و شــاخص های اقتصادی بویژه در زمینه سرمایه گذاری و تشکیل 
ســرمایه به وضعیت نامناسبی برسد. از نظر میزان سرمایه گذاری آمارها نشان 
می دهد که میزان ســرمایه گذاری جدید از میزان اســتهلاک بنگاه های کشور 
نیز کمتر شــده اســت و صنایع کشور در حال فرســوده شدن و از میان رفتن 
بدون انجام ســرمایه گذاری جدید برای جایگزینی هستند، چنین شرایطی این 
ضرورت را ایجاد می کند که توجه ویژه ای به بازار سرمایه به عنوان مجرای اصلی 
سرمایه گذاری و تجهیز سرمایه های خرد مردمی مبذول شود؛ سرمایه هایی که 
اینک در زمینه های عموماً نامناســب بویژه بازارهای مخربی نظیر ارز و ســکه 
یا در خدمت ایجاد تورمی تاریخی در بازار ملک و مســتغلات هســتند و گاهی 
نیز مســیر خروج از کشور را طی می کنند. در حال حاضر بازار سرمایه به دلیل 
حضور نزدیک به ۵۰میلیون سهامدار که بخش عمده ای از آنها سهامداران سهام 
عدالت هســتند در تمام خانه های ایرانیان حضور دارد هر چند اشتباهات سال 
گذشــته دولت دوازدهم و نقطه نظرات عجیب یک کاندیدای ریاست جمهوری 
که نقش مؤثری در تحولات اقتصادی سال گذشته داشت موجب ریزش بازار و 
ناخرسندی سرمایه گذاران شده است اما جایگاه بازار سرمایه سال ۹8 و ۹۹ نشان 
داد که می تواند میلیون ها نفر را برای مشارکت در توسعه اقتصادی بسیج کرده 
و در قالب عرضه های اولیه و همچنین پذیره نویسی شرکت های جدید بویژه در 
زمینه های مناســبی از جمله شرکت پروژه سرمایه ها را تجهیز کند. پروژه هایی 
کــه می تواند برای جبران کمبودهای موجود در حوزه خدمات عمومی از جمله 

آب، برق، گاز و همچنین ایجاد اشتغال نقش مؤثری را ایفا کند.
بازار ســرمایه نشان داده است با مشــارکت دهی همه مردم و توزیع سود و 
مزیت اقتصادی بنگاه ها میان کلیه اقشار جامعه، بهترین ابزار برای ایجاد نشاط 

اقتصادی و کاهش فقر و اختلاف درآمدی است.
تجربه موفق سهام عدالت با همه کاستی ها و بی توجهی ها نشان داده است که 
مشارکت دهی مردم در بنگاه های اقتصادی تا چه حد می تواند به کاهش فاصله 
طبقاتی و جلوگیری از تمرکز ثروت در یک گروه کوچک از جامعه مؤثر باشد.

در این شــرایط دولــت می تواند برای ایجاد نمــود و تصویر واقعی در مورد 
تلاش های شبانه روزی مجموعه خود و در جهت بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
گام های کوچکی برای بهبود شرایط بازار سرمایه برداشته و ضمن ایجاد انگیزه 
اقتصادی در میان مردم، مانع از هدایت سرمایه ها به سمت بازارهای مخربی نظیر 
ارز و ارزاق عمومی که زمینه ســاز تورم هستند گردد. در حال حاضر مهم ترین 
مشــکل بازار ســرمایه برای بازگشت به دوره اوج در ســه حوزه قیمت گذاری 
دســتوری، نرخ ارز ناعادلانه)نرخ نیما( و تبعات فروش دستوری اوراق قرضه بر 
روی افزایش نرخ بهره اســت که دولت برای حل این ســه مشکل بازار سرمایه 
می تواند از بازار سرمایه به عنوان یک مسیر نیل به موفقیت دولت استفاده کند.

در همین حال برنامه اخیر دولت برای ایجاد صندوق های توسعه استانی نیز 
در قالب بهینه ســازی ساختار شرکت های سرمایه گذاری استانی و خارج سازی 

سهام عدالت از بن بست کنونی قابل انجام است.
اهتمام دولت در لحاظ حساســیت های بازار ســرمایه در لایحه بودجه سال 
آینده نیز می تواند راهگشــای نگرانی های موجود در بازاری باشــد که می تواند 
پیشقراول نوید موفقیت های اقتصادی دولت باشد. قطعاً شاخص بورس یکی از 
پرچم ها و نشانه های موفقیت دولت و مایه ایجاد دلگرمی در میان مردم است.

  خبرخبر

دبیر کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:در راستای 
تغییرات فقط بخشی از قانون منابع درآمدی به دلیل 
شــرایط اقتصادی و تحریم کشــور تغییــر می کند و 
چارچوب قانونی بودجه تغییری نخواهد کرد.غلامحسین 
کرمی، دبیر کمیسیون برنامه و بودجه، در خصوص ثبات 
قوانین در اقتصاد اظهار کرد: بخشــی از ثبات قانون به 
مالیات مربوط می شود که هر دو باید به گونه ای تعیین 
شوند که نیازی به تغییر و تحول نداشته باشند. در واقع 
قانون باید به شکلی تعریف شود که مشکلات جامعه را 
به خوبی شناسایی و راهکار مناسبی برای آن ارائه دهد.

وی ادامــه داد: از طرفی نیز ضمانت اجرای قانون باید 
به درستی انجام شود، البته در شرایط خاصی تغییرات 
جزئی بوجود می آید. در لایحه بودجه دو بخش وجود 
دارد که یکی منابــع درآمدی و دیگری منابع مصرف 
است. در راستای تغییرات فقط بخشی از قانون منابع 
درآمدی به دلیل شرایط اقتصادی و تحریم کشور تغییر 
می کنــد و چارچوب قانونی بودجــه تغییری نخواهد 
کرد.نماینده مردم بوشــهر در خانه ملت تصریح کرد: 
بنابراین ممکن اســت در ارتباط با درآمد ها و هزینه ها 

در این حوزه پیشــنهاداتی برای تغییر صورت گرفته؛ 
اما به گونه ای نیست که با تغییر قانون امنیت سرمایه 
گذاری زیر سوال برود.کرمی با اشاره به وضعیت مالیات 
در اقتصــاد اذعان کرد: مالیات موجود در بودجه تأثیر 
زیادی در وضعیت تولید و اقتصاد کشور می گذارد. در 

همین راستا وضعیت فروش و صادرات نفت دچار مشکل 
شده است. البته با رونق تولید و بهبود شرایط خط تولید 
می توان بخشی از سود بدست آمده را در اختیار مالیات 
قرار داد. در واقع مالیات باید به گونه ای تعریف شود که 
به نفع جامعه و تولیدکننده باشــد که هیچ کدام دچار 

مشکل نشوند.دبیر کمیسیون برنامه و بودجه خاطرنشان 
کرد: آنچه که بیشــتر به تولید و بازار ســرمایه مربوط 
بوده بحث هزینه های تعریف شده برای تولیدکنندگان 
و مالیات اســت؛ یعنی هزینه ها باید به گونه ای تعریف 
شوند که در اقتصاد کشور مشکلی ایجاد نکنند.وی در 
خصوص قیمت گــذاری فولاد ادامه داد: بعضی اوقات 
امــکان دارد تولیدکننده به گونه ای محصولات خود را 
عرضه کند که نســبت به مقدار استاندارد کمتر باشد. 
یعنی عمدا عرضه را کاهش می دهد تا قیمت آن افزایش 
یابد و می توان گفت در بازار تقاضای کاذب وجود ندارد 
که در این راستا می توان به فولاد و سیمان اشاره کرد. 
در این صورت قطعا دولت باید به این موضوع ورود پیدا 
کــرده و دخالت کند.کرمی در پایان گفت: در صورتی 
که قیمت ها بدون حســاب و کتاب افزایش یابد دولت 
باید در این حوزه برخورد جدی داشــته باشــد. البته 
تولیدکننــده نیز باید متوجه باشــد که مصرف کننده 
اصلی، مردم هســتند که به کمک نیاز دارند نه اینکه 
با فرصت طلبی از شــرایط تحریم، قیمت ها را افزایش 

دهد و بار اضافه ای بر دوش مردم بگذارد.

دولت به کم فروشی فولاد و سیمانی ها ورود کرد!

دلیل ادامه سقوط دلار چیست؟
گرچه هنوز معاملات رسمی ارز شروع نشده است 
اما تحرکات بازار فردایی نشان از ادامه افت دلار و ورود 
به کانال ۲8 هزار تومانی دارد. رویه تند صعودی دلار 
در آذرماه نرخ این ارز تا مرز ۳۱ هزار تومان نیز کشاند. 
وضعیت برجام مهمترین متغیر اثرگذار بر قیمت دلار 

در این مدت بوده است.
همان طور که پیش از این نیز اشاره شد در حالی که 
تمامی شرایط اقتصادی برای ادامه رشد دلار آماده است 

سرنوشت بازار ارز را برجام تعیین می کند.
دلار روز گذشته تا کف ۲۹ هزار تومان نیز در بازار 
ارز تهران نزول یافت. گرچه هنوز معاملات رسمی ارز تهران شروع نشده است )تا لحظه تنظیم این گزارش( اما به نظر 

می رسد دلار وارد کانال ۲8 هزار تومانی شده است. تمام تمرکز اقتصاد کشور به وین معطوف شده است.
خبر ورود هیئتی از کره جنوبی برای پیگیری آزادی منابع بلوکه شده ایران نشان از پیشرفت بزرگ در مذاکرات دارد. 
به نظر می رسد طرفین باید تصمیم نهایی را برای حصول توافق بگیرند. در حالی که گفته می شود ایران با هرگونه توافق 

موقتی مخالفت کرده است به نظر می رسد ورود هیئت کره جنوبی در مسیر راستی آزمایی رفع تحریم ها است.
با این حال هنوز هم خبر نهایی از حصول توافق منتشر نشده است و اگر با همه این اخبار مثبت و انتظار برای احیای 

برجام دلار خبر توافق نهایی در هفته های

حداقل حقوق کارگران به ۶ میلیون می رسد؟
این هفته کمیته دستمزدِ ذیل شورای عالی کار با حضور 
شرکای اجتماعی برگزار شد. فرامرز توفیقی )رئیس کمیته 
دستمزد کانون عالی شوراها( فارغ از بحث برگزاری جلسات 
کمیته دستمزد، در ارتباط با پژوهش ها در ارتباط با مزد 
منطقه ای و مزد صنفی می گوید: برای اینکه بدانیم مزد 
منطقه ای و صنفی در ایران قابل اعمال است یا نه، سال 
گذشته به موسســه عالی پژوهش های تامین اجتماعی 

ماموریت داده شد در این رابطه تحقیق کند.
او ادامــه داد: مزد منطقــه ای و مزد صنفی نمی تواند 
حداقل مزد را زیر ســوال ببرد؛ اگر قرار باشد روزی مزد 
منطقه ای یا صنفی در ایران پیاده سازی یا اجرا شود، باید برای بالاتر از حداقل دستمزد مصوب شورای عالی کار باشد؛ حداقل 
مزد به هیچ وجه نباید زیر سوال برود.به گفته این کارشناسِ مزد، هر نوع پژوهشی در ارتباط با مزد منطقه ای، باید حول 
بند دوم ماده ۴۱ قانون کار صورت بگیرد؛ ببینند هزینه های سبد معیشت در استان های مختلف چقدر است.توفیقی تاکید 
می کند: اطمینان دارم همین امروز در هیچ نقطه ای از کشور، سبد معیشت بسیار حداقلی کمتر از شش یا هفت میلیون تومان 
نیست و از آنجا که دستمزد فقط چهار میلیون تومان است، همین امروز پنجاه درصد عقب افتادگی داریم؛ بنابراین باید سبد 
معیشت استان های مختلف محاسبه شود و مزد منطقه ای و مزد صنفی براساس نرخ سبد معیشت هر صنف یا هر منطقه، 
در دستور کار قرار بگیرد؛ هر نوع نقشه راهی به جز این، انحراف از قانون کار و ضربه زدن به حقوق مزدی کارگران است.

قیمــت بیت کوین از زمــان عرضه تا کنون بیش از 
۱۰ ها هزار دلار افزایش یافته اســت و گاهی اوقات در 
عرض چند روز هزاران دلار افزایش یا کاهش می یابد.

دلایل متعددی برای سابقه قیمت نوسانی بیت کوین 
وجود دارد زیرا تحت تاثیر عرضه و تقاضا، احساســات 
ســرمایه گذاران و کاربران، مقررات دولتی و تبلیغات 
رسانه ای است که در ذیل به برخی از این موارد اشاره 
شــده است.عرضه و تقاضا بیش از هر عامل دیگری بر 
قیمت تاثیر می گذارد. ارزش بازار بیت کوین در درجه 
اول تحت تاثیر تعداد کوین های در گردش و تمایل افراد 
برای پرداخت است. براساس طراحی، این ارز دیجیتال 
به ۲۱ میلیون ســکه )کوین( محدود شده است و هر 
چه عرضه در گردش به این حد نزدیکتر شود، احتمالا 
قیمت ها افزایش می یابد. پیش بینی اینکه با رسیدن به 
حد مجاز چه اتفاقی برای قیمت ها می افتد آسان نیست. 
قیمت بیت کوین در پاســخ به رقابتی که بزرگان مالی 
برای مالکیت در یک محیط کاهش عرضه دارند، نوسان 
خواهد کرد.تقاضا برای بیت کوین به عنوان مهم ترین ارز 

دیجیتال، افزایش می یابد زیرا عرضه محدودتر می شود. 
در بلندمدت، ســرمایه گذاران ثروتمند بیت کوین های 
خود را نگه می دارند و مانع از آن می شوند که افراد با 

دارایی های کمتر در معرض دید قرار گیرند.
طبق اعلام دفتر ملی تحقیقات اقتصادی، یک سوم 
کل بیت کوین ها در پایان ســال ۲۰۲۰ در اختیار ۱۰ 
هزار سرمایه گذار برتر قرار داشت و نوسانات بیت کوین 
نیز تا حدی توسط این سرمایه گذاران هدایت می شود. 
اکثر صرافی ها محدودیت هایی در میزان نقدینگی حدود 

۵۰ هزار دلار در یک روز دارند.
نوسانات بیت کوین تا حدی ناشی از اعتقاد متفاوت 
به سودمندی آن به عنوان ذخیره ارزش و روش انتقال 
ارزش است. بسیاری از سرمایه گذاران بر این باورند که 
بیت کوین ارزش خود را حفظ می کند و به رشــد خود 
ادامه می دهد.تاثیر تغییر مقررات بر قیمت بیت کوین بر 
بازاربرخی اخبار می تواند در نوسانات قیمت تاثیرگذار 
باشــد برای مثال افراد با شنیدن اینکه ارزش این ارز 
به زودی به ۱۰۰ هزار دلار خواهد رســید به شدت در 

آن سرمایه گذاری می کنند و یا برخی به دنبال ارزهای 
دیجیتال تازه وارد هســتند و همین می تواند ســهم 
بازار را از بیت کوین بگیرد.شــایعات در مورد مقررات 
بر قیمت بیت کویــن در کوتاه مدت تاثیر می گذارد اما 
اهمیت تاثیرات آن هنوز در حال تجزیه و تحلیل و بحث 
است. دیدگاه های آژانس دولتی در مورد ارز دیجیتال 

نیز می تواند بر قیمت بیت کوین تاثیر بگذارد.
مدت هاســت که طلا به عنوان وسیله مبادله مورد 
استفاده قرار گرفته و یک کالای نسبتا پایدار است اما 
بیت کوین مدت کوتاهی ارائه شــده و هنوز در مرحله 
کشف قیمت است. به این معنی که قیمت ها با تلاش 
سرمایه گذاران، کاربران و دولت ها از طریق مشکلات و 
نگرانی های رو به رشد اولیه تا زمانی که قیمت ها تثبیت 

شوند به تغییر ادامه خواهند داد.
کارشناســان درباره اینکه قیمت بیت کوین چقدر 
می تواند بالا برود، گفتند: متاسفانه، مشخص نیست که 
قیمت این ارز دیجیتال چقدر بالا یا پایین خواهد رفت 

و آیا خرید بیت کوین بی خطر است یا خیر.

ســرمایه گذاری در ارزهای دیجیتال بسیار پرخطر 
است اما در این بررسی توصیه ای برای سرمایه گذاری یا 
عدم آن ارائه نشده است. از آنجایی که موقعیت هر فرد 
منحصر به فرد است، همیشه باید قبل از تصمیم گیری 

مالی با یک متخصص واجد شرایط مشورت کند.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتالی در 
حال حاضر ۲.۲۲ تریلیون دلار برآورد می شود که این 
رقم نسبت به روز قبل ۰.8۱ درصد بیشتر شده است.

در حــال حاضــر ۳۹.۲۹ درصد کل بــازار ارزهای 
دیجیتالی در اختیار بیت کوین است.

حجم کل بــازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 
گذشــته ۱۰۳.۹۹ میلیارد دلار است که ۳.۰8 درصد 
کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز 
در حال حاضر ۳۲.۳۲ میلیارد دلار اســت که ۳۱.۰8 
درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 
است. حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶8.۱8 میلیارد 
دلار اســت که ۶۵.۵۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 

بازار ارزهای دیجیتال است.

مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر قیمت بیت  کوین
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1056
کارت ملــی بــه شــماره ملــی0925504696 متعلــق بــه ســیدرضا حســینی قــره تــکان فرزنــد ســیداکبر 

در تاریخ 1400/10/10 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

1066
ــخ  ــر در تاری ــی اکب ــد عل ــی فرزن ــا تجل ــه غلامرض ــق ب ــماره 4569224016 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/09/10مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ســند مالکیــت مغــازه متعلــق بــه خــاور مــرادی فرزنــد محمــد بــا کــد ملــی 4569793452 در تاریــخ 
 1399/10/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1505
کارت ملــی بــه شــماره 2432910826 متعلــق بــه هــادی بذرگــر فرزند حســین در تاریــخ1400/10/07  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــق ب ــه شــماره 2430242389 متعل ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 2430242389 و گواهینام ــی ب کارت مل
ــده و از درجــه اعتبــار  ــه در تاریــخ 1400/10/07 مفقــود گردی ــد خیرال ــب زارع پورهاشــمی فرزن ابوطال

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2430540495 متعلــق بــه مجتبــی شــکری فرزنــد شــکراله در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/10/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2294195175 متعلــق بــه صدیقــه زارع فرزنــد فرج الــه در تاریــخ 1400/10/09 
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــرگ ســبز خــودرو و ســندکمپانی  ــه شــماره 2430668386 و کارت ماشــین و ب ــه دو ب ــه پای گواهینام
و بیمــه نامــه ماشــین بــه شــماره 22ع536ایــران 83 فوتــون الونــد مــدل 91 رنــگ ســفید بــه شــماره 
کارت  و    NADV4JBB6CJ013206 شاســی  شــماره  و   ISF38S314189045099 موتــور 
هوشــمند راننــده بــه شــماره 3209375 و کارت هوشــمند خــودرو بــه شــماره 3209373 متعلــق بــه 
هــادی جمالــی فرزنــد عســکر بــه شــماره ملــی 2430668386در تاریــخ 1400/10/10 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــران 83 و  ــماره 89و614ای ــه ش ــه ماشــین ب ــه نام ــران 83 و بیم ــماره 614و89ای ــه ش کارت ماشــین ب
کارت ســوخت بــه شــماره 89و614ایــران 83  پرایــد 111 مــدل 97 رنــگ ســفید متعلــق بــه محمــود 
دهقانیــان فرزنــد محمــد  بــه شــماره ملــی 2431427919در تاریــخ 1400/09/27 مفقــود گردیــده و از 

درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1506
ــایی  ــی و کارت شناس ــس تاکس ــری و کارت آژان ــماره 2549375262 و کارت ایثارگ ــه ش ــی ب کارت مل
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/10/12 مفقــود گردی ــی در تاری ــد عل ــوذر شــیروانی فرزن ــه اب ــق ب متعل

ساقط می باشد.

ــد  ــه رســول منصــوری فرزن ــق ب ــت  متعل ــان خدم ــه شــماره 2420713494 و کارت پای ــی ب کارت مل
واحــد در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــان  ــه احس ــق ب ــوخت  متعل ــه دو و کارت س ــه پای ــماره 3521179702 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/09/01 مفق ــب در تاری ــد حبی ــرد فرزن ــتکی ف  دش

می باشد.

ــه امیــدوار  ــق ب ــه دو و کارت شــهرداری  متعل ــه شــماره 2549694228 و گواهینامــه پای ــی ب کارت مل
بوســتانی فرزنــد محمــود در تاریــخ 1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2014

ــخ  ــد ســیدعلیرضا در تاری ــه ســیدمحمد ترنیــان فرزن ــق ب ــه شــماره 2300653893 متعل ــی ب کارت مل
 1400/07/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 3750426661 متعلــق بــه محمــد لاوی  فرزنــد رســول در تاریــخ1400/10/13  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــادی فرزن ــف آب ــری نج ــد جعف ــره  آخون ــه طاه ــق ب ــماره 1090736843 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1400/01/01 مفق حســین در تاری

2027

کارت ملــی بــه شــماره 0078116317 متعلــق بــه محمدحســین  رضــی فرزنــد علــی اکبــر در تاریــخ 
 1400/09/08مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــر در تاری ــد جهانگی ــی فرزن ــر ساعدموچش ــه کوث ــق ب ــماره 3830308043 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
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 خسارت بخش کشاورزی سیل در جنوب کرمان 500 میلیارد تومان 
برآورد شد

 رییس ســازمان جهاد کشــاورزی جنوب کرمان از برآورد اولیه خسارت 505 
میلیارد و 500 میلیون تومانی سیلاب به بخش کشاورزی این منطقه خبر داد.

سعید برخوری افزود: با توجه به بسته بودن راه ارتباطی برخی مناطق روستایی 
و کشاورزی جنوب کرمان امکان رصد دقیق شرایط این مناطق وجود ندارد و برآورد 
خسارت اعلام شده در مرحله نخست بیش از 505 میلیاراد و 500 میلیون تومان 
است. سیلاب 42 میلیارد تومان به زیرساخت های مختلف این شهرستان از جمله 

6 رشته قنات، یک چاه و یکهزار و 750 هکتار زراعی خسارت وارد کرد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی جنوب کرمان با بیان اینکه سیلاب 140 میلیارد 
تومان به بخش کشــاورزی رودبار جنوب خسارت وارد کرد، اظهار داشت: سیلاب 
به 30 رشــته قنات، 50 حلقه چاه و 6 هزار هزار هکتار از محصولات زراعی این 

شهرستان خسارت وارد کرد. 
وی به خسارت سیلاب منوجان نیز اشاره کرد و از خسارت 220 میلیارد تومانی 
به سه هزار و 200 هکتار زراعی، 67 حلقه چاه و هفت رشته قنات این شهرستان 

خبر داد.
برخوری با بیان اینکه سیلاب چهار میلیارد تومان به کهنوج خسارت وارد کرد 

گفت: این سیلاب به 70 هکتار زمین زراعی این منطقه خسارت زد.
وی میزان خسارت سیلاب به عنبرآباد را چهار و نیم میلیارد تومان برشمرد و 
از خسارت به 2 حلقه چاه، هشت رشته قنات و 52 هکتار زمین زراعی و باغی این 
شهرستان خبر داد. وی با بیان اینکه سیلاب 62 میلیارد تومان در قلعه گنج خسارت 
وارد کرد، میزان خسارت ناشی از سیلاب را در جیرفت 33 میلیارد تومان برشمرد.

 صادرات دام به دلیل افزایش قیمت گوشت قرمز متوقف شد
رئیس اتحادیه دام سبک گفت: صادرات دام زنده به دلیل افزایش قیمت گوشت 

قرمز متوقف شده است.
افشــین صدر دادرس از توقف صادرات دام زنده خبر داد و گفت: حدود 2 هزار 
رأس دام قرار بود از منطقه فسای استان فارس به هرمزگان برود و از آنجا به خارج 

از کشور صادر شود که جلوی آن را گرفتند.
وی اضافه کرد: در این زمینه تماس هایی که با سازمان دامپزشکی کشور و شرکت 
پشتیبانی امور دام داشتیم و پیگیری هایی انجام دادیم که در نهایت آنها به ما اعلام 
کردند که دســتور آمده جلوی صادرات را بگیریم. گفته می شود به دلیل افزایش 

قیمت گوشت قرمز در بازار چنین اتفاقی افتاده است. 
دادرس افزود: در حالیکه قیمت  دام زنده طی حدود 45 روز گذشــته 3 تا 4 
تومان افزایش داشته اما توزیع کنندگان گوشت در بازار مدعی شده اند که در این 

مدت قیمت گوشت روزانه 3000 هزار تومان بالا رفته است.  
این فعال صنفی ادامه داد: به وضوح می توان دید که افزایش قیمت گوشت ربطی 
به صادرات ندارد و مربوط به کسانی است که بازار عرضه  گوشت را در اختیار دارند.

وی با بیان اینکه اواســط آبان ماه مجوز صادرات 350 هزار رأس دام از کشــور 
صادر شد، گفت: در کل 2000 رأس دام به کشور عراق صادر شد.

 تحقق 79 درصدی کشاورزی قراردادی در خوزستان
 مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با اشاره به تحقق 79 درصدی 
کشــاورزی قراردادی در خوزستان گفت: بیش از 83 هزار هکتار کشت قراردادی 

انواع محصولات در استان خوزستان اجرا شده است.
سید عبدالرضا احمدی در جلسه ستاد بیمه کشاورزی استان با اشاره به تحقق 
79 درصدی کشاورزی قراردادی در خوزستان اظهار کرد: تاکنون در سطح 66 هزار 
و 558 هکتار گندم آبی با 3 هزار و 577 کشاورز در 19 شهرستان قرارداد منعقد 
شده است. 50 درصد کشت قراردادی کشور در استان خوزستان صورت گرفته و در 
این راستا 28 هزار و 549 تن انواع کودهای ازته، فسفاته و پتاسه توزیع شده است.

وی افزود: در سال گذشته کل کود فسفات توزیع شده حدود 6 هزار و 600 تن 
بود که این میزان امسال به 22 هزار تن رسیده است.

احمدی تصریح کرد: همچنین 3 هزار و 500 تن کود پتاســه در سال گذشته 
توزیع شــد که امســال به بالای 14 هزار تن رسیده و نشــان دهنده نقش مهم 
کشاورزی قراردادی است. در قالب کلزای آبی نیز تاکنون 5 هزار و 170هکتار به 
صورت کشت قراردادی انجام و تسهیلات جهت کود، سم و بذر در اختیار کشاورزان 

قرار داده شده است.
 به نقل از جهاد کشــاورزی خوزستان، وی به کشت جدید آفتابگردان اشاره و 
خاطرنشان کرد: تاکنون 500 هکتار کشت قراردادی گیاه افتابگردان با رقم اصلاح 

شده شمس صورت گرفته است.
احمدی به کشت قراردادی بیش از 11هزار هکتاری چغندرقند اشاره کرد و گفت: 
90 درصد کشت قراردادی محصولات تحت پوشش بیمه قرار گرفته که کمترین 
سطح بیمه مربوط به چغندرقند است که همواره با خسارت کمتری روبرو بوده است.

وی به طرح جهش تولید دیم در سطح  42 هزار هکتار برای انواع محصولات 
شامل گندم، جو، کلزا و علوفه اشاره کرد و افزود: نزدیک به 39 هزار هکتار آن تحت 

پوشش بیمه قرار گرفته است.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با تاکید بر اینکه خوزستان بالاترین 
پوشش بیمه در کشور را به خود اختصاص داده است، بیان کرد: 90 درصد سطح 

کشت شده در استان بیمه شده است.
احمدی تصریح کرد: در کشاورزی قراردادی بیمه از سوی دولت پرداخت و در 
جهش تولید به ازای هر هکتار  25 هزار تومان از طریق ستاد اجرایی فرمان امام 

پول به حساب صندوق بیمه واریز می شود.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
شورای مشــورتی زعفران کاران خراسان 
رضوی در بیانیه ای خواهان رسیدگی هرچه 
سریعتر به مشکلات این صنعت، کوتاهی دست 
دلالان، ایجاد امنیت خاطر در کشــاورزان و 
همچنین اصلاح ساختار شورای ملی زعفران 

شدند.
 بــه نقل از دبیرخانه شــورای مشــورتی 
شهرستان های زعفران خیز خراسان رضوی، 
شورای مشورتی زعفران کاران خراسان رضوی 
در بیانیه ای خواهان رسیدگی هرچه سریعتر 
به مشکلات این صنعت، کوتاهی دست دلالان 
مســئول نما از زعفران ایرانی، ایجاد امنیت 
خاطر در کشــاورزان و همچنیــن اصلاح و 
بازسازی ساختار شورای ملی زعفران و اتحادیه 

صادرکنندگان زعفران شدند.
در این بیانیه همچنین عنوان شده است: 
نظر به رهنمودهــای مقام معظم رهبری در 
سال تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها و 
در راستای فرهنگ اقتصاد مقاومتی، با رویکرد 
مدیریت جهادی در سطح ملی و منطقه ای با 
محوریت حمایت از کشاورز و مصرف کننده به 
استحضار می رساند، پیرو تصمیمات نادرست 
چند تن از اعضای شــورای ملی زعفران، ما 
مسئولین شورای شــهرهای زعفران خیز در 
این بیانیه اقدام و رسیدگی مجدانه در خصوص 

مواردی را خواستاریم.
انتخاب عادلانه و صحیح اعضای شــورای 

ملی زعفران و اتحادیه صادرکنندگان زعفران 
از نمایندگان منتخب کشاورزان و تاثیرگذاران 
کلی بخش های زنجیره ارزش زعفران، ایجاد 
کمیتــه های تخصصی از اعضای شــوراهای 
شهرهای زعفران خیز به نمایندگی از کشاورزان 
و مردم هر شهرستان در جهت نظارت و کنترل 
فعالیت های همراستا با صیانت از محصول ملی 
زعفران، ایجاد قرارگاه های حمایتی از محصول 
زعفران در فصل برداشت زعفران به حمایت از 
کیفیت محصول کشاورزان و ایجاد زیر سیستم 
های تخصصی محصولات استراتژیک هر شهر 

در جهت حمایت از ایده های جدید در راستای 
مدیریت ارزش محصولات آن ناحیه و مدیریت 
و نظارت بر منافع کشاورزان و تولیدکنندگان 
و هماهنگی و همراهی با سازمانهای مربوطه 
در جهت شفاف ســازی و مدیریت اطلاعات 
آگاهی و آموزش کشاورزان از اطلاعات به روز 
در ســطح جهانی از جمله مواردی بود که در 

بیانیه به آن تاکید شد.
در ســالی که با تاکید مقام معظم رهبری 
ســال تولید و مانع زدایی از مســیر تولید و 
پشــتیبانی ها نام گذاری شده است خواهان 

رسیدگی هرچه ســریعتر به این مشکلات، 
کوتاهی دست دلالان از زعفران ایرانی، ایجاد 
امنیت خاطر در کشاورزان و همچنین اصلاح و 
بازسازی ساختار شورای ملی زعفران و اتحادیه 

صادرکنندگان زعفران هستیم.
همچنین مهدی جهانشیری، رئیس شورای 
شهرســتان تربت حیدریه در جمع مشورتی 
شــورای 33 شهرســتان زعفران خیز استان 
خراسان رضوی در همین راستا  ضمن اشاره 
به اینکه شورای ملی زعفران در سال های اخیر 
دستاوردی برای کشاورزان نداشته، بر ضرورت  

انتخاب عادلانه و صحیح اعضای شورای ملی 
زعفران و اتحادیــه صادرکنندگان زعفران از 
نمایندگان منتخب کشاورزان و به طور کلی 
دست اندرکاران و دلسوزان  بخش های زنجیره 

ارزش زعفران تاکید کرد.
جهانشــیری افزود: در سال های اخیر خلا 
بزرگــی به وجود آمد و در نبود یک تشــکل 
قوی که کشــاورزان در آن مستقیما حضور 
داشته باشــند ،عده ای سودجو  علیه منافع 
زعفران کاران از هیچ کوششی دریغ نکرده و 
ســعی در آشفته کردن بازار داشتند تا از آب 

گل آلود ماهی بگیرند.
وی ادامــه داد: اکنون همه ما مســئولان 
شــهرهای زعفران خیز به نیابت از کشاورزان 
وظیفه داریم نگذاریم مثل چند سال اخیر پول 
زعفران به جیب دلالان و عده ای خاص برود .

جهانشــیری پیشــنهاد داد که  شورای 
جدیدی شامل زعفران کاران، فرآوری کنندگان 
زعفران، اهالی صنعت زعفران و صادرکنندگان 

تشکیل شود.
وی ادامــه داد: نقش فــرآوری کنندگان 
زعفــران به عنوان فعالین بــازار زعفران باید 
پــر رنگ تر از قبل باشــد.خدمتی که آنها به 
ارتقای کیفیت زعفران در این ســال ها کرده 
اند ســتودنی است و در ســال های اخیر با 
تلاش آنها تعریف جدیدی از کیفیت زعفران 
 ارائه شــد و قطعا واژه دلال، برازنده این قشر

پر تلاش نیست.

زعفران کاران خواستار رسیدگی به وضعیت این صنعت شدند

رییس سازمان جهاد کشاورزی کردستان ضمن اشاره 
به این مطلب که حمل و نقل چوب های جنگلی به هر 
صورت ممکــن نیازمند اخذ پروانــه از اداره کل منابع 

طبیعی است.
 رییس سازمان جهاد کشاورزی کردستان، در ابتدای 
این نشست که تحت عنوان ستاد پایش قاچاق محصولات 
کشــاورزی بالاخص مبحث قاچاق چوب تشکیل شد ، 
جنگلهای کردستان را ریه های این سرزمین خواند و اظهار 
داشت : اعتقادات مذهبی ما در خصوص اهمیت درخت 
از این کلام گهر بار پیامبر اســلام )ص(که می فرمایند: 
نزد من شکســتن شاخه ای از درخت همچون شکستن 
بال فرشتگان است نشات میگیرد همین موضوع اهمیت 
وجود درخت را به مراتب با شــنیدن این جمله بیشتر از 

پیش به ما نشان می دهد.
محمد فرید ســپری به تنوع درختان جنگلی و باغی 
در استان اشــاره نمود و اظهار داشت: سواستفاده برخی 
ســودجویان می طلبد تمهیدات نظارتــی بر جاده ها و 
گلوگاههای اســتان بیش از پیش فزونی یافته و با هرنوع 
تــردد بدون مجوز خودروهای حامــل چوب برابر قانون 

برخورد شود.
رییس سازمان جهاد کشاورزی کردستان ضمن اشاره به 
این مطلب که حمل و نقل چوب های جنگلی به هر صورت 

ممکن نیازمند اخذ پروانه از اداره کل منابع طبیعی است 
افزود: قطع درختان کهنســال و یا حتی درختان خشک 
باغی که مثمر ثمر نیستند نیز باید با هماهنگی مدیریت 
های جهاد کشاورزی در هر شهرستان صورت گیرد و هر 
کشاورزی قبل از اقدام به قطع درخت باید مجوز قطع را 

اخذ و سپس اقدام به عمل نماید.
وی تصریح کرد: تبدیل باغات کهنســال و فرسوده به 

باغات جدید تنها با جایگزین کردن درخت جدید و با کسب 
مجوز مقدور است و درصورت قطع هر درخت باید درخت 

جدیدی جایگزین آن شود.
 سپری به نشست های مختلف با پلیس امنیت اقتصادی 
استان اشاره نمود و اظهار داشت: در شورای تامین نیز با 
استاندار محترم استان هم جلساتی برگزار خواهیم نمود 
و مقتدرانه ضمن تهیه دستورالعملهای سخت گیرانه کما 

فی الســابق ، از خروج هر نوع چوب که جنگلهای استان 
را به مخاطره بیندازد جلوگیری نموده و مجازاتهایی برای 

عاملین در نظر گرفته خواهد شد .
وی به اهمیت نقش اطلاع رسانی و تنویر افکار عمومی 
و نیز همکاری دهیاران با منابع طبیعی در این زمینه اشاره 
نمود و اظهار داشــت: همکاری ســمن ها ،انجمن های 
طرفداران حفظ و بقای محیط زیست و تمامی تشکلهای 
مرتبط با موضوع می تواند کمک شایانی به ادارات متولی 
در امر حفظ و نگهداری درختان جنگلی داشــته و توان 

نظارتی را افزایش دهد . 
نصب دوربین در ایســت های بازرسی ورود و خروج 
شــهرهای استان از دیگر مطالبی بود که رییس سازمان 
جهاد کشــاورزی استان به آن اشاره نمود و افزود : حتی 
جاده های فرعی نیز باید بصورت متناوب بازرسی شوند تا 
هیچ شخصی نتواند با سوء استفاده از این راهها درختان 

را قطع و قاچاق نماید .
تاســیس باغ های مادر بعنوان منبع اصلی توسعه و 
پرورش گونه هایی از درختان که توجیه اقتصادی دارند از 
پیشنهاداتی بود که رییس سازمان جهاد کشاورزی استان 
مطرح نمود و خواستار بررسی سازگاری برخی درختان 
همچون گیلاس وحشی و تاغ در استان شد که درصورت 

فراهم بودن شرایط رشد و نمو، در استان کاشته شوند .

حمل ونقل چوب های جنگلی فقط با مجوز امکان پذیر است

 رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
گفت: حمایت از صنایع تبدیلی در بخش کشــاورزی از 

اولویت های مجلس است.
»محمد جواد عسگری« در نشست خانه صنعتکاران 
ایران، کشاورزی و امنیت غذایی را از مسائل اساسی هر 
کشوری دانســت و با توجه به ظرفیت ها و قابلیت های 
موجود در حوزه کشــاورزی و صنایع تبدیلی در کشور 
اعلام آمادگی کرد که کمیســیون کشاورزی مجلس به 
کمک دستگاه های متولی در وزارت جهاد کشاورزی و 
دریافت نظرات و راهکارهای فعالان و کارشناسان خانه 
صنعتکاران ایران در حوزه کشــاورزی و صنایع تبدیلی 
به عنوان یکی از نیازهای جدی کشــور، به طور گسترده 
به موضوع صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی ورود و از 

طرح های توسعه ای در این بخش حمایت کند.
رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
افزود: امنیت غذایی هر کشوری به موضوع امنیت ملی 
گره خورده است و چنان چه هر کشوری نتواند در شرایط 
کنونــی نیاز غذایی خود را تامیــن کند به طور قطع در 

حوزه های مختلف آسیب خواهد دید.
وی با ابراز تاســف از رانت و فساد گسترده در بخش 
کشــاورزی و واردات نهاده های کشاورزی، تصریح کرد: 
مادامی که فســاد در این بخش ها وجود داشــته باشد 

به طور قطع بخش کشاورزی کشور آسیب خواهد دید.

نماینــده مــردم داراب و زریــن دشــت، در ادامه 
بــه مشــکلات اخیر مربوط بــه صــادرات محصولات 
کشــاورزی پرداخــت و با اشــاره به نبــود نظارت ها 
در حــوزه صادرات محصــولات کشــاورزی به ویژه در 
موضوع صــادرات به روســیه، تصریح کرد: خســارتی 
که بازگشــت صادرات محصولات کشــاورزی به کشور 
 وارد کــرد، بــه دو تا ســه ســال زمان بــرای جبران

نیاز دارد.
عسگری ادامه داد: با پیگیری ها و جلسات مختلف با 
وزارت خانه های صمت، جهاد کشاورزی، امور خارجه و 

بهداشــت تلاش بر این اســت تا این مســاله حل شود 
تا کشــورهای اوراســیا بیش از این صادرات محصولات 

کشاورزی را پس نزنند.
وی با تاکید بر اهمیت حوزه فروش و صنایع تبدیلی 
و انبارداری در حوزه کشاورزی و ضرورت تدبیر جدی در 
این بخش ها، اظهارداشت: کمیسیون کشاورزی آمادگی 
دارد تا در حوزه صنایع تبدیلی از طریق اعتبارات بانکی 
و همچنین بودجه سال 1401 از این صنعت حمایت کند 
و بــا افزایش میزان اعتبارات بانکی از 15 به 20 درصد، 
 بتوان گامی مهم در توسعه محصولات کشاورزی و صنایع 

تبدیلی برداشت.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس همچنین با اعلام 
راه اندازی سامانه ای با هدف تعیین ظرفیت ها و سطح زیر 
کشت محصولات کشاورزی مناطق مختلف کشور، اصلاح 
الگوی کشت محصولات و تخصیص اعتبار به این بخش 
را از موضوعات مهم در بودجه سال جاری عنوان کرد و 
گفت: اعتبارات سال 1400 در حوزه جهاد کشاورزی از 
ابتدای شکل گیری انقلاب اسلامی بی سابقه و منحصر 

به فرد بوده است.
وی در ادامه با توجه به اهمیت ســرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی و موانع حضور و امنیت سرمایه گذاران 
در این بخش، تصریح کرد: بیمه محصولات کشــاورزی 
در طرح امنیت غذایی، مبارزه بیولوژیک در حوزه تولید 
محصــولات کشــاورزی و اختصــاص اعتباراتی به این 
بخش و به کار گیری بیش از 250 هزار فارغ التحصیل 
 بخــش کشــاورزی، از اولویت های مجلــس در حوزه 

کشاورزی است.
عسگری خاطرنشان کرد: کمیسیون کشاورزی مجلس 
با توجه به اهمیت کشاورزی در کشور پذیرای پیشنهادات 
صنعتگران و کارشناســان در این حوزه  است و آمادگی 
داریم تا جلســاتی به طور مســتمر بر اساس مطالبات 
صنعتگران و ارائه راهکارها برگزار شــود تا آنچه که در 
دستیابی به اهداف مانع ایجاد می کنند، برداشته شود.

حمایت از صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی از اولویت های مجلس است
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 1400/09/08مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

2048
کارت ملــی و کارت متــرو بــه شــماره ملــی 0036971502 متعلــق بــه وجیهــه ســیدی رهقــی فرزنــد 

سید رضا در تاریخ 1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2065
بیمــه نامــه ماشــین بــه شــماره 29 ط 137 ایــران 30 و کارت ماشــین بــه شــماره 29 ط 137 ایــران 30 
و کارت ســوخت بــه شــماره 0422163899 و کارت گارانتــی  متعلــق بــه معصومــه شــیرازی و گواهینامه 
پایــه ســه بــه شــماره 0410350011 متعلــق بــه فاطمه شــیرازی فرزنــد کمــال در تاریــخ1400/10/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2084
ــخ  ــر  در تاری ــد اصغ ــدم فرزن ــران مق ــیما کله ــه س ــق ب ــماره 0022655654 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/08/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 0014539470 متعلــق بــه نوید ســهامی فرزند منوچهــر در تاریــخ1400/04/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــی فرزن ــی آگاه ــه مرتض ــق ب ــماره 0910027692 متعل ــه ش ــی ب ــت و کارت مل ــان خدم کارت پای
ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/08/15 مفقــود گردی محمــد در تاری

کارت ملــی بــه شــماره 0020018101 متعلــق بــه محمــود رســتمی بنیادآبــاد فرزنــد حســین در تاریــخ 
 1396/01/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2090
ــماره 2860146989  ــه ش ــه دو ب ــه پای ــماره 82112917556 و گواهینام ــه ش ــت ب ــان خدم کارت پای
متعلــق بــه ســروش جــلال شــکوهی فرزنــد شــریعت در تاریــخ 1400/10/14 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1249699991 متعلــق بــه محمــد گنوئیــه فرزنــد قربانعلــی در تاریــخ 
 1400/10/14مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2110
ــخ  ــی در تاری ــد محمدعل ــی زاده فرزن ــم قل ــه مری ــق ب ــماره 4910694226 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

1400/06/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1920289135 متعلــق بــه همایــون ظفــری نســب فرزنــد علــی شــیر در تاریــخ 
 1399/01/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 5719781171 متعلــق بــه محمدباقــر خســروبکی بزچلوئــی فرزنــد عبدالــه در 
تاریــخ 1400/09/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2301
ــان  ــد 1373/09/16 و کارت پای ــخ تول ــی 2110522259 ، تاری ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
ــر بانــک ملــی و کارت شناســایی  مهــارت فنــی و حرفــه ای  خدمــت و گواهینامــه پایــه دو و کارت عاب
متعلــق بــه علــی رضائــی نودیجــه فرزنــد علیرضــا در تاریــخ 1400/10/14 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

ــه احــدی  ــه عاطف ــق ب ــد 1371/10/08 متعل ــخ تول ــی 2020374005 ، تاری ــه شــماره مل شناســنامه ب
نــژاد فرزنــد محمــد در تاریــخ 1400/10/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2302
ــد  ــه فرزن ــعلی سرخوش ــه عباس ــق ب ــی 2110830107 متعل ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل

غلامحسین در تاریخ 1400/05/05 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 2249432325 متعلــق بــه حســین  لکزایــی زاده  فرزنــد حیــدر 
در تاریــخ 1400/09/14 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2501
کارت ملــی بــه شــماره 1282330470 متعلــق بــه اعظــم خــدادادی پادائــی فرزنــد رمضانعلــی در تاریــخ 

 1400/09/25مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2503
ــد  ــه محمــد امیــن عباســي هرمــزي فرزن ــق ب ــه شــماره 94ل163-24 متعل کارت هوشــمند خــودرو ب

حمید رضا در تاریخ 1400/10/02 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــي در  ــد ول ــد محم ــان فرزن ــادل ظفری ــه ع ــق ب ــه شــماره 4689912671 متعل ــه  ب کارت نظــام وظیف
تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو  متعلــق بــه داوود احمــد پــور ســاماني فرزنــد ایــرج در تاریــخ 1400/10/01 مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــت الله در تاری ــد رحم ــري فرزن ــه صاب ــه فاطم ــق ب ــماره 1816930581 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــاقط م ــار س ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/08/20مفق

شناســنامه متعلــق بــه مریــم باباعــي الاســوند فرزنــد کاوس در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و 
از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــه امیــر مهــدي فروتــن فرزن ــه شــماره 5100239816 و گواهینامــه پایــه دو متعلــق ب کارت ملــی ب
ســلیمه در تاریــخ 1400/07/08 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو متعلــق بــه غلامرضــا کیانــي ده کیانــي فرزنــد شــکر خــدا در تاریــخ1400/10/07  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2507
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1273640713 متعلــق بــه احســان بــت شــکن ارتــی جانــی فرزنــد 

حسن در تاریخ 1399/03/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1273928458 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 1273928458 و 
کارت موتورســیکلت پالــس از اســت مــدل 1397 و کارت ســوخت بــه شــماره 635/25451 متعلــق بــه 
علــی محمــد الماســی کوپایــی فرزنــد غــلام حســین در تاریــخ 1400/10/11 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد غلامرضــا در  ــگاه فرزن ــی خرمن ــه مجتب ــق ب ــه شــماره 3501411618 متعل ــی هوشــمند ب کارت مل
تاریــخ 1400/09/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1291973575 متعلــق بــه آنــا خاتمــی فرزنــد امیرحســین در تاریــخ 
 1400/09/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــماره 3091246531  ــه ش ــه دو ب ــه پای ــماره 3091246531 و گواهینام ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
متعلــق بــه زهــرا پورقلــی دارانــداش فرزنــد حســن در تاریــخ 1400/10/13 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره  1247 و شــماره ملــی 1287094971 متعلــق بــه بهنــاز پرنــده خوزانــی فرزنــد 
هاشــم در تاریــخ 1400/07/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2508
کارت ملــی بــه شــماره 1271677989 متعلــق بــه حســین عباســی بهارانچــی فرزنــد علیرضــا در تاریــخ 

 1398/01/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــق  ــاري مطل ــان نث ــدي ج ــه مه ــق ب ــه 3متعل ــه پای ــماره 1273338431  گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. ــد امیــر در تاریــخ 1400/10/09 مفقــود گردی فرزن

ــه 3 وکارت  ــه پای ــت و گواهینام ــان خدم ــی پای ــماره 1283248166 و و کارت معاف ــه ش ــی ب کارت مل
ــه  ــور ب ــوخت موت ــران 814ج79 وکارت س ــماره پلاک67ای ــه ش ــین ب ــوخت ماش ــتی و کارت س بهزیس
شــماره پــلاک 35473ایــران 632متعلــق بــه عبــاس عســگری فرزنــد محمــود در تاریــخ1400/10/01  

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2571
ــخ  ــا در تاری ــد غلامرض ــر  فرزن ــان ف ــم  کیه ــه مری ــق ب ــماره 1818547457 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/09/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 6559728293 متعلــق بــه علــی افتخــاری اســمعیل ابــادی  فرزنــد فضلعلــی  در 
تاریــخ 1400/10/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــرگ ســبز  ــا کــد ملــی 2297014988و ب ــد محمــد ب ــام علــی هوشــیار فرزن ــه ن ــه دو ب گواهینامــه پای
ــران  ــه شــماره 66م 214 ای ــژو 405 مــدل 94ب ــی پ ــه فن ــه ومعاین خــودرو وکارت ماشــین و بیمــه نام
73 بــه ش ش naam31fe5fk715508وش م 139b0096878متعلــق بــه عاطفــه شــکیبا در تاریــخ 

1400/09/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــی  فرزن ــر  کاویان ــه یاس ــق ب ــی 2301259420 متعل ــماره مل ــه ش ــماره 111 و ب ــه ش ــنامه ب شناس
برفعلــی  در تاریــخ 1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2601
گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره ملــی 0926409778 متعلــق بــه ایمــان  عباســی  فرزنــد غلامعلــی  در 

تاریخ 1400/09/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2602
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 0934295761 و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره ملــی 
ــود  ــخ 1400/08/14 مفق ــن در تاری ــد میرحس ــینی فرزن ــین حس ــه سیدحس ــق ب 0934295761 متعل

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شــماره   بــه  دو  پایــه  گواهینامــه  و   0921648911 ملــی  شــماره   بــه  هوشــمند  ملــی  کارت 
ملــی0921648911 متعلــق بــه علــی صابریــان فرزنــد حســن در تاریــخ 1400/10/11 مفقــود گردیــده 

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب و از درج

2901
کارت ملــی بــه شــماره 1261066030 متعلــق بــه ایــران ملائــی  فرزند حســین  در تاریــخ1400/10/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.//

ــرگ  ــماره 6599968120 و35 ب ــه ش ــه دو ب ــه پای ــماره 6599968120 و گواهینام ــه ش ــی ب کارت مل
ســفید چــک بانــک صــادرات و  بیمــه نامــه ماشــین بــه شــماره 43 ی  168  ایــران 66 و کارت ماشــین 
بــه شــماره 43  ی 168  ایــران 66 بــه شــماره شاســی   NAACR1HW4JF465193  متعلــق بــه 
ســید محمــد رضــا  امیــر ارجمنــدی  فرزنــد اصغــر  در تاریــخ 1400/10/07 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.//

کارت ملــی بــه شــماره 0082383881 متعلــق بــه مجتبــی نثــری احمــدی  فرزنــد عبــدالله  در تاریــخ 
1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.//

کارت ملــی بــه شــماره 2593787910 متعلــق بــه معصومــه  احمــدی  فرزنــد رضــا  در تاریــخ 
ــد.// ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1399/12/01 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0023015535 متعلــق بــه یگانــه  خاکــی نهــاد کلشــتری فرزنــد حســین  در 
تاریــخ 1398/06/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.//

شناســنامه بــه شــماره 001961598 متعلــق بــه خشــایار  خلــج  فرزنــد فضــل الــه  در تاریــخ 
ــد.// ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/01/01مفق

ــک  صــادرات و پاســارگاد و  ــر بان ــه شــماره 0451666704 و کارت ســوخت  و کارت عاب ــی ب کارت مل
ــد خــداداد در  ــد فرزن ــم زیبــا کولــی ون ــه خان مســکن و رفــاه  و  کارت قســط بانــک مســکن متعلــق ب

تاریــخ 1400/10/07 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه آقــای  ــر بانــک ملــت متعلــق ب ــه شــماره 0011294329 و کارت ســوخت  و کارت عاب کارت ملــی ب
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/10/12 مفق ــی در تاری ــد مصطف ــی فرزن ــینا برق  س

می باشد.

گواهینامــه پایــه دو متعلــق بــه آقــای تقــی بهشــتی فرزنــد یونــس بــه کدملــی2219366928 در تاریــخ 
1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2595545809 متعلــق بــه آقــای مهــدی دلگــرم فرزنــد گل در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/10/08مفق

ــد محمدرضــا در  ــی فرزن ــای غلامحســین خادم ــه آق ــق ب ــه شــماره 5409866401 متعل ــی ب کارت مل
تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4199824804 متعلــق بــه آقــای محســن آزادی ســوری فرزنــد حاتــم در تاریــخ 
 1400/08/15مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی 0024973696 در تاری ــه کدمل ــد حســین  ب ــی فرزن ــای محمــد توکل ــه آق ــق ب شناســنامه  متعل
1400/10/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 6349899271 و کارت عابــر بانــک  ملــی و رفــاه و تجــارت و ملــت  متعلــق بــه 
آقــای مختــار فیلــی نــژاد فرزنــد صیدمیــرزا در تاریــخ 1400/10/02 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3934540384 و کارت پایــان خدمــت و گواهینامــه پایــه دو متعلــق بــه آقــای 
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1400/06/20 مفق ــدالله در تاری ــد عب ــی فرزن ــرث زارع داویجان کیوم

ســاقط مــی باشــد.

ــماره  ــلاک40/927ص31  و ش ــماره پ ــه ش ــین ب ــین  و کارت ماش ــه ماش ــه نام ــوخت و بیم کارت س
ــین  ــای حس ــه آق ــق ب ــور M15/9128331 متعل ــماره موت ــی NAS821100M1297081 و ش شاس
اســماعیلی  فرزنــد اکبــر در تاریــخ 1400/09/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 0015435946 متعلــق بــه آقــای محمدحســین طالبــی فرزنــد محســن در تاریــخ 
 1400/01/02مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0015693971 و گواهینامــه پایــه دو  و کارت ســوخت  متعلــق بــه آقــای مهــدی 
عقیلــی فرزنــد عبــدالله در تاریــخ 1400/09/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

 
2903

کارت ملــی هوشــمند و شناســنامه بــه شــماره 1755384939 متعلــق بــه مجیــد جهــازی کــوزه گنــاوه 
ئی فرزند محمد در تاریخ 1400/09/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه ســادات محســنی  ــه محبوب ــق ب ــه شــماره 0068617534 متعل کارت ملــی هوشــمند و شناســنامه ب
فرزنــد ســیدمحمد در تاریــخ 1400/09/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند و گواهینامــه رانندگــی پایــه دو و کارت هــای بانکــی بــه شــماره 0058028714 
متعلــق بــه اســماعیل اســعدی نعمتــی فرزنــد ابراهیــم خلیــل  وکارت ســوخت موتــور متعلــق بــه ابراهیــم 
خلیــل اســعدی نعمتــی در تاریــخ 1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــر در تاری ــد امی ــی فرزن ــی حق ــکا عبداله ــه ملی ــق ب ــماره 0019553161 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1398/01/01مفق

ــلال در  ــد ج ــی آذر فرزن ــعید میرزای ــه س ــق ب ــماره 1382099053 متعل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
تاریــخ 1400/09/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه و کارت واکســن بــه شــماره 0037105612 و کارت ماشــین و کارت ســوخت و بیمــه نامــه 
و معاینــه فنــی بــه شــماره 193 س 75 ایــران 11 متعلــق بــه اشــرف ســیدرئوفی فرزنــد میرصــادق در 

تاریــخ 1400/09/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــد محمدرضــا در تاری ــا نصرالهــی فرزن ــه محمدایلی ــق ب ــه شــماره 0250741857 متعل شناســنامه ب
 1400/09/20مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ماشــین بــه شــماره 55ایــران 232ن24 متعلــق بــه تراتــه تفقــدی  به شــماره ملــی 0049721690 
فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/10/11 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2909
ــماره 0013556487  ــه ش ــه دو ب ــه پای ــماره 0013556487 و گواهینام ــه ش ــت ب ــان خدم کارت پای
ــود  ــخ 1399/09/15 مفق ــین در تاری ــد غلامحس ــد فرزن ــی خانون ــی عل ــی جان ــجاد عل ــه س ــق ب متعل

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــهر  ــک ش ــپه و بان ــک س ــماره بان ــه ش ــک ب ــر بان ــماره 0024212067 و کارت عاب ــه ش ــی ب کارت مل
ــود  ــخ 1400/10/08 مفق ــد کاظــم در تاری ــی علمــداری فرزن ــم فارغ ــه رحی ــق ب ــک تجــارت متعل و بان

ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. گردی

3011
ــخ  ــد روح الله در تاری ــی فرزن ــا ابراهیم ــه حمیدرض ــق ب ــماره 0621759120 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/10/08مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

3024
کارت ملــی بــه شــماره 0052116042 متعلــق بــه کوکــب  آزاد فرزنــد  رجبعلی  در تاریــخ1400/10/14  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــین  ــه ماش ــه نام ــی 0059617217 و بیم ــماره مل ــه ش ــی ب ــه رانندگ ــت ، گواهینام ــان خدم کارت پای
،کارت ماشــین ، بــرگ ســبز ، ســند کارخانــه و کارت ســوخت بــه شــماره پــلاک ایــران 30  969 ط 52   
متعلــق بــه مجتبــی  ثمنــی  فرزنــد علــی در تاریــخ 1400/10/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد

ــه  ــق ب ــی  متعل ــه کمپان ــران 30  715 ط 38  و برگ ــلاک ای ــماره پ ــه ش ــین  ب ــت ماش ــناد مالکی اس
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1400/05/01 مفق ــد محمــد حســین در تاری محمــد کریمــی  فرزن

ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0533215862 و گواهینامــه پایــه دو  و بیمــه نامــه ماشــین و کارت ماشــین بــه 
شــماره پــلاک 546 ن 78 و کارت ســوخت  متعلــق بــه ســید عبــاس مولایــی نســب فرزنــد ســید حســن 

در تاریــخ 1400/10/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3309800628 متعلــق بــه طیبــه خمیــس آبــادی فرزنــد محمــد رضــا در تاریــخ 
 1400/09/02مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــادر در تاری ــد ق ــور فرزن ــی پ ــی تق ــه غیبعل ــق ب ــلاک 944 ل 96  متعل ــه شــماره پ کارت ماشــین ب
 1400/09/14مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

3041
کارت ملــی بــه شــماره 0702546801 متعلــق بــه رویــا ضیائــی غیوبیــان فرزنــد غــلام حســین در تاریــخ 

 1400/09/15مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

4030
کارت ملــی بــه شــماره 4072241512 متعلــق بــه محســن  قنائــی فرزنــد علــی اکبــر و کارت ســوخت 
بــه شــماره 126ه61ایــران68 بــه اســم بهــروز بخشــی نیــا در تاریــخ 1400/07/01 مفقــود گردیــده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 5280040630 و گواهینامــه پایه ســه و کارت دانشــجویی وکارت ســوخت و کارت 
 ،NAAB31AA5AH096691  :ماشــین به شــماره 995ت32ایران31 پژو مدل : 89 ، شــماره شاســی
ــخ1400/10/09   ــی در تاری ــد ول ــپهوند فرزن ــان س ــه ایم ــق ب ــور :  11688003017متعل ــماره موت ش

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. 

شناســنامه بــه شــماره 4061215760 متعلــق بــه رضــا رفــی نــژاد فرزنــد بهــروز در تاریــخ1400/09/20  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو و بیمــه نامــه ماشــین و کارت ماشــین بــه شــماره 531ب56ایــران31 ، پــژو مــدل 
: 86 ، شــماره شاســی : متعلــق بــه مرتضــی رشــیدی فرزنــد غلامرضــا در تاریــخ 1400/09/20 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــراد  ــه م ــق ب ــک دی  متعل ــی بان ــلح و کارت بانک ــرو مس ــتیبانی نی ــتگی پش ــایی بازنشس کارت شناس
ــد در  ــم محمددالون ــه اس ــران31 ب ــماره 245ج69ای ــه ش ــوخت ب ــی و کارت س ــد غلامعل ــپهوند فرزن س

ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1400/10/11 مفق تاری

5111
کارت ملــی بــه شــماره 0063987724 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره  متعلــق بــه علیرضــا شــجاعی 

ازاد فرزند رضا در تاریخ 1400/08/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــد ابوالفضــل در تاریــخ1400/10/01   ــه پرســتش پاکــزاد ثابــت  فرزن ــه شــماره  متعلــق ب شناســنامه ب
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

5502
ــه شــماره 2650045736 و گواهینامــه پایــه دو  ــه شــماره 2650045736 و کارت ملــی ب شناســنامه ب
بــه شــماره 2650045736 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 2650045736 مــدرک تحصیلــی 
لیســانس مکانیــک 2650045736متعلــق بــه آرمــان  رجبــی اســطلخ جانــی  فرزنــد شــجاع  در تاریــخ 

 1400/10/08مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7009
کارت ملــی بــه شــماره 0491075502 متعلــق بــه اقــای میــر فرامــرز  هاشــمی فرزنــد ســید علــی اکبــر 

در تاریخ 1400/10/11 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7010
کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 5889882031 متعلــق بــه ابراهیــم کشــاورز گرامــی فرزنــد امامــوردی 

در تاریخ 1395/05/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــن 1242 و بیم ــماره 2قزوی ــه ش ــور ب ــماره 5809760317 و کارت موت ــه ش ــه دو ب ــه پای گواهینام
نامــه موتــور ســیکلت بــه شــماره 2قزویــن 1242 متعلــق بــه محمــود مــرادی فرزنــد کریــم در تاریــخ 

 1400/03/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7011

ــماره 4370589177  ــه ش ــازی ب ــران /ملت/ملی/مســکن و کارت جانب ــر ای ــک مه ــر بان ــای عاب کارت ه
متعلــق بــه نصــرالله آقایــاری فرزنــد اســدالله در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

ــخ  ــی در تاری ــد غلامعل ــی فرزن ــکینه جلوخان ــه س ــق ب ــماره 5889474294 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/08/25مفق

7031

ــخ  ــی  در تاری ــد عل ــی فرزن ــا آذربایجان ــه حمیدرض ــق ب ــماره 4380309339 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
1400/02/20 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــخ  ــد در تاری ــد محم ــهرابی فرزن ــین س ــه محمدحس ــق ب ــماره 5599059057 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
 1400/10/14مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
شنبه  1400/10/18

شماره : 1281

زنگ خطر فرسودگی مترو تهران
 وضعیت ناوگان فرســوده و تجهیزات مترو 
تهران، حاکی از آن است که انبارهای قطعات 
یدکی پرمصرف این ناوگان خالی شــده و این 
موضوع زنگ خطری برای مترو پایتخت است.

 اولیــن خط مترو تهران یعنی خط پنج در 
سال ۱۳۷۷ راه اندازی شد، این خط از ایستگاه 
صادقیــه تهران آغاز و تا گلشــهر کرج امتداد 
داشــت و در ادامه موتور توسعه مترو در دهه 
۸۰ با سرعت بیشتری دنبال شد و این ناوگان 
در خطوط یک یعنی از تجریش به کهریزک و 
همچنین خط چهار از ایستگاه اکباتان تا شهید 

کلاهدوز توسعه پیدا کرد.
در سال های اخیر ناوگان مترو در خطوط ۳، 
۶ و ۷ احداث و اکنون پس از گذشت ۲ دهه از 
فعالیت مترو، این ناوگان با بیش از ۱۴۰ ایستگاه 
فعال روزانه بیش از یک میلیون مسافر را در زیر 
زمین تهران جابجا می کند.در اواسط دهه ۹۰ 
تحریم ظالمانه آمریکا و افزایش بی ضابطه نرخ 
ارز باعث شد موتور توسعه مترو کُند و همچنین 
در بخش تجهیزاتی نیز این ناوگان با کمبود واگن 
و قطعات یدکی مواجه شــود.اما اکنون بدلیل 
مشــکلات کمبود قطعات این ناوگان، شاهد 
افزایش نقص فنی در خطوط مختلف مترو  بوده 
و در حادثــه اخیر مترو تهران با برخورد ۲ رام 
قطار با یکدیگر، پرترددترین خط متروی تهران 
دچار اختلال شد.بنظر می رسد که نقص فنی 
داستان سریالی این روزهای ناوگان مترو تهران 
است و مدیران شهری مدعی هستند که به این 
ناوگان در دوره گذشته بی توجهی شده است.

 شهردار تهران: ناوگان مترو با کمبود 
واگن مواجه است

شهردار تهران در این باره اظهارداشت: ناوگان 
مترو با کمبود جدی واگن مواجه است و بدلیل 
کم توجهی مدیران دوره گذشته شاهد افزایش 
نقص فنی و فرسودگی در این ناوگان هستیم.

علیرضا زاکانی گفت: مدیریت شهری در دوره 
جدید به تقویت حمل و نقل عمومی توجه ویژه 
ای دارد و تلاش خواهد شــد همه سطوح این 
ناوگان شــامل مترو، اتوبوس و تاکسی تقویت 
شود.وی افزود: باید بتوانیم در حوزه بازسازی و 
نوسازی مترو، اتوبوس و تاکسی اقدامات لازم ا 
انجام دهیم تا با بهره گیری از ظرفیت ها سقف 
خدمتی خود را ارتقاء دهیم و شرایط بسیار بدی 

که امروز با آن مواجه هستیم را جبران کنیم.
زنگ خطر فرسودگی مترو تهران/ انبارهای 

قطعات یدکی خالی است

 کمبود یک هزار و ۷۰۰ واگن مترو
شهردار تهران ادامه داد: امروز در هفت خط 
مترویی که از آن بهره برداری می کنیم حدود 
یک هزار و ۷۰۰ واگن و در حوزه اتوبوســرانی 
نیز چهار هزار اتوبوس کمبود داریم به شکلی که 
میزان اتوبوس های موجود یک سوم نیاز شهر 
تهران است و در حوزه تاکسیرانی هم نیازمند 

نوسازی و بازسازی هستیم.
وی درباره تأمین واگن های مترو نیز گفت: 
درحال حاضر مقدمات بازگشایی LC برای خرید 
۶۳۰ واگن مترو فراهم شده و در آینده نزدیک 
قرارداد ۱۰۵ واگن با مجموعه تولیدکنندگان 

داخلی را خواهیم بست و به این ترتیب در حال 
افزایش ظرفیت  مترو تهران هستیم.

زاکانی تاکید کرد: باید داشته های میراثی که 
امروز به دست ما رسیده را حفظ کنیم هرچند 
که داشته های آن بسیار کمتر از نیاز جامعه است؛ 
بر همین اساس باید به سرعت بخش حمل و نقل 
را توسعه دهیم و  انتظار داریم تا عید نوروز یک 
توسعه اولیه داشته باشیم و از سال بعد بتوانیم 
توسعه جدی تری در بخش اتوبوسرانی، تاکسی 

و تامین واگن مترو داشته باشیم.

 انبارهای مترو تهران خالی است
اما یکی دیگر از مشکلات ناوگان مترو تهران 
خالی شدن انبارهای قطعات یدکی پرمصرف 
است که مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو 
تهران و حومه با تایید این خبر گفت : حداقل 
۵۰۰ میلیــارد تومان نیاز فــوری برای تامین 
قطعات یدکی متــرو داریم، گفت: با همکاری 
معاونت علمی رییس جمهوری و وزارت دفاع 
در تلاش هستیم بیشتر قطعات پرمصرف این 

ناوگان را داخلی سازی کنیم.
وی ادامــه داد: در تامین قطعات یدکی پله 
برقی و برخی قطعات ناوگان با مشکلاتی مواجه 
و در حال لیســت برداری و تامین این قطعات 
هستیم.مدیرعامل شــرکت بهره برداری مترو 
تهران و حومه خاطرنشان کرد: حدود ۱۰۰ پله 
برقی در ایستگاه های مترو وجود دارد که نیاز 
به نوسازی دارد که این موضوع می تواند برای 
شهروندان آسیب ایجاد کند بنابراین ضروری 
است که منابع را هر جایی که مورد نیاز است 

هزینه کنیم. 

 ۴۲ رام قطار مترو تهران بازسازی 
اساسی می شود

وی با اشــاره به اجرای مراحل بازســازی 
قطارهای مترو نیز گفت: در تفاهم نامه ســه 
جانبه میان معاونت علمی ریاســت جمهوری، 
جهاد دانشــگاهی و مترو تهران ۴۲ رام قطار 

شهری بازسازی اساسی می شود.
به گفته شایســته اصل، در این تفاهم نامه 

ســه جانبه که در پارک علــم و فناوری انجام 
شد بازسازی اساســی در قالب قطارهای ملی 
در دســتور کار قرار گرفت.وی اظهار داشــت: 
۴۲ رام قطار DC )نســل اول( با بیش از ۹۰۰ 
هزار کیلومتر کارکرد داریم که با کمک فناوری 
بومی و دانشمندان ایرانی برای ارتقا این موارد 

اقدام می شود.  
مدیرعامل شرکت بهره برداری مترو تهران 
و حومه با اشــاره به اینکــه این تفاهم نامه در 
پروسه زمانی ســه تا چهار ماهه انجام خواهد 
شد، خاطرنشان کرد: با ارتقای این قطارها که 
بیشتر مربوط به نسل یک می باشند می توانیم 

عمر آنان را ۱۵ تا ۲۰ سال ارتقا دهیم.
وی با بیان اینکــه اعتبار ارتقا برای هر رام 
قطار شــهری یک میلیون یورو در نظر گرفته 
شده اســت، افزود: اولین رام از این قطار ها با 
هزینه معاونت علمی ریاست جمهوری تامین و 
مابقی نیز از طریق فاینانس بودجه توسط مترو 

انجام خواهد شد.
واکنش چمران به خالی بودن انبارهای مترو

اما رییس شورای اسلامی شهر تهران معتقد 
است زمانی که عمر قطعات پرمصرف مترو در 
حال اتمام اســت باید فکری به حال تامین آن 

قطعه کرد و نگذاریم که انبار خالی شود.
مهدی چمران بــا تاکید بر اینکه انبارهای 
مترو از قوانین خاصی پیروی می کنند، افزود: 
وقتی قطعه پرمصرفی را نیاز داریم و تعداد آن 
محدود و در انبارها رو به اتمام اســت بلافاصله 
باید جایگزین شود که عدم جایگزینی قطعات 
در انبارها بخشــی به دلیل بی تدبیری بوده و 
بخشی نیز بخاطر کمبود منابع مالی بوده است.

 ردیــف بودجه حمل و نقل عمومی 
کشور کاستی هایی دارد

رییس شــورای اسلامی شهر تهران با بیان 
اینکه ردیف بودجه حمل و نقل عمومی در کل 
کشور مشکلات و کاستی هایی دارد، گفت: با این 
بودجه محدود نمی توان کار خاصی در توسعه 

حمل و نقل عمومی انجام داد.
وی همچنیــن درباره مذاکره با دولت برای 

افزایش سهم بودجه شهرداری تهران از بودجه 
کل کشور در ســال آینده افزود: برنامه ای که 
در ســازمان برنامه و بودجه کشور تنظیم شد، 
برنامه خوبی نبوده و آن طور که انتظار می رفت 

به نیازهای شهر تهران توجه نشده است.
چمران با بیان اینکــه نمایندگان مجلس 
تلاش می کنند که این موضوع را جبران کنند 
افزود: زمانی که بودجه به خوبی تنظیم نشود، 
هرچقدر هم در مجلس تلاش شود، بخشی از 
آن کاستی جبران نخواهد شد و اگر اقدامی در 
این بــاره صورت نگیرد، وضعیت با قبل تفاوتی 
نخواهد کرد.رییس شــورای اســلامی شــهر 
تهران با اشــاره به برگزاری جلسات مفصل با 
نمایندگان مجلس، اظهار داشت: مجلس قول 
داده که اوراق مشارکت را اصلاح کند، بسیاری 
از مسائل نظیر واگذاری ها که نیازی به بودجه 
ندارد، عملیاتی خواهد شد.به گفته وی، ناوگان 
متــرو نیاز به اعتبار مالی بالایی دارد و باید در 
راستای توسعه حمل و نقل ریلی اعتبارات ویژه 
ای بــه این بخش اختصاص داد.چمران درباره 
اعتبار اوراق مشارکت شــهرداری تهران برای 
ســال آینده نیز گفت: پیش بینی می شود که 
رقم اوراق مشارکت هشت هزار میلیارد تومان 
باشــد، اما ردیفی که الان گذاشته شده، اوراق 
مشارکت نیست و عرضه معمولی است چرا که 
گفته شده بهره آن را هم شهرداری باید بپردازد.

به گفته وی، شهرداری می تواند از هر بانکی 
تسهیلات بگیرد، ۵۰ درصد اوراق مشارکت را 
باید دولت بپردازد و با شــهرداری شــریک در 
بازپرداخت باشد و نمایندگان قول داده اند که 

این موضوع را عملیاتی کنند.

 فقط ۴6 متر خط مترو با بودجه سال 
۱۴۰۱ در تهران می توان ساخت

همچنین رییس کمیسیون عمران و حمل و 
نقل شورای اسلامی شهر تهران با انتقاد از اعتبار 
پیشنهادی احداث و تکمیل خطوط اولویت دار 
مترو تهران در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ کل 
کشور گفت: با این اعتبار فقط می توان ۴۶ متر 

تونل مترو در تهران ساخت.

سید جعفر تشکری هاشمی افزود: سال های 
طولانی است که مردم تهران به شدت از مشکل 
آلودگی هوا رنج می برند و ســلامت و کیفیت 
زندگی شــان به ســبب تولید انبوه آلاینده ها 
در خطر اســت و اگر در بودجه های سالانه به 
موضوع آلودگی هوا توجه جدی نشود، استمرار 
و انباشت بیشتر آلاینده ها و شرایط پرخطرتر و 
زیست بی کیفیت تر مردم، قابل پیش بینی است.

وی با اشاره به اینکه در مورد وضعیت ترافیک 
و شرایط نابسامان حمل و نقل عمومی تهران، 
بارها از طریق تریبون شورای اسلامی شهر تهران 
تذکر داده شده، اظهار کرد: اکنون که با توجه 
به بهبود نسبی شرایط کرونا در کشور، و اضافه 
شدن سفرهای آموزشی به جریان ترافیک شهر 
هستیم، دو ابَرَ چالش ترافیک و آلودگی هوای 
تهران، باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.

تشــکری هاشمی با اشاره به عقب ماندگی 
ناشــی از عدم توجه دولت قبل در رســیدگی 
به وضعیت حمل و نقل عمومی، تصریح کرد: 
توجه به زیرساخت های مورد نیاز، مورد غفلت 
قرار گرفته اســت و امروز سامانه های حمل و 
نقل عمومی، واگن های متــرو و اتوبوس های 
شهری تهران به شدت فرسوده هستند و قادر 
به خدمات دهی مناسب به شهروندان نمی باشند.

این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه تنها 
۵۷ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان برای تکمیل 
خطوط اولویت دار مترو در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ پیش بینی شده، تصریح کرد: اگر هزینه 
ساخت یک کیلومتر مترو شامل تونل، ایستگاه، 
واگن و تجهیزات را هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان در 
نظر بگیریم، اعتبار پیشنهادی، فقط برای ساخت 

۴۶ متر تونل مترو کفایت می کند.
وی با اشاره به اینکه در مصوبات قبلی دولت، 
برای ساخت ســالانه ۱۸ کیلومتر مترو اعتبار 
پیش بینی می شــد اما در بودجه سال ۱۴۰۱، 
برای ســاخت تنها ۴۶ متر مترو اعتبار در نظر 
گرفته شده است، اظهار کرد: برای احداث قطار 
حومه ای پرند نیز مبلــغ ۲۲۷ میلیارد تومان 
پیش بینی شده که برای ساخت یک ایستگاه 
مترو کفایت می کند، هر چند طبق مصوبه دولت، 
این موضوع به شــرکت قطارهای حومه ای به 
مدیریت راه آهن جمهوری اسلامی ایران سپرده 
شده است.تشکری هاشمی با بیان اینکه برای 
تأمین تجهیزات واگن های مترو ۴۴.۵ میلیارد 
تومان برای کل کشور در نظر گرفته شده تصریح 
کرد: اگر اورهال هر واگن مترو را ســه میلیارد 
تومان در نظر بگیریم، اعتبار پیشــنهادی در 
لایحه بودجه برای بازسازی کمتر از ۱۵ واگن 
مترو در سراسر کشور کفایت می کند، در حالی 
که تنها در تهران بیش از ۹۰۰ واگن مترو، نیاز 
به بازســازی دارند. مترو تهران در خطوط ۶ و 
۷ در حال توســعه است و این ناوگان در خط 
هشت و ۱۰ نیز که در دست احداث است توجه 
و نگاه جدی دولتمــردان را می طلبد تا تردد 
این ناوگان مهم زیرزمینی در کلانشهر پایتخت 
متوقف نشود.بهرحال همگان مترو را وسیله ای 
سریع، امن و کم هزینه می دانند و ضروری است 
با نوسازی و تعمیرات اساسی ناوگان مترو شاهد 
افزایش خدمت رسانی همراه با امنیت و آرامش 

برای مسافران این کلانشهر باشیم.

 بیجار، شهری مستعد سرمایه گذاری
سنندج- شهر بیجار به دلیل نزدیکی جغرافیایی به مراکز 
سه استان کردستان، زنجان و همدان و برخورداری این شهر 
از فرصت های مختلف، دارای ظرفیت های مهمی در زمینه 
جذب سرمایه گذار در حوزه شهری است که می تواند سیما 

و منظر این شهر را دگرگون کند.
  یکی از راه های دستیابی به اهداف توسعه و تامین 
خدمات مورد نیاز شهروندان، جذب سرمایه گذار در حوزه 
های مختلف است،  شهرداری ها نیز به عنوان یکی از نهادهای عمومی غیر دولتی با 
وجود ظرفیت های متعدد می  توانند با بهره گیری از تمامی قابلیت ها و ویژگی های 
شهری، توسعه اقتصادی را با جذب سرمایه گذار در حوزه های مختلف میسر سازند.

شهر بیجار ظرفیت های سرمایه گذاری زیادی در حوزه های مختلف شهری 
دارد که ساخت شهربازی های سرپوشیده و سرباز و ایجاد پارکینگ های عمومی 

طبقاتی در نقاط مناسب شهر از جمله این ظرفیت ها است.
با توجه به جاذبه های گردشگری کوه نسار بیجار، احیا، بازسازی و راه اندازی 
تله کابین پیست اسکی این کوه هم می  تواند ظرفیت بسیار خوبی برای جذب 
سرمایه گذاری باشد.کارخانه آسفالت شهرداری بیجار به تایید کارشناسان دفتر 
فنی استانداری کردستان جزو بهترین و با کیفیت ترین کارخانه های آسفالت 
منطقه است و این ظرفیت را دارد که با عقد قراردادهای پیمانی و بلند مدت، در 
جبران خسارت ها و همچنین سودهی مفید باشد.جذب و بکار گیری سرمایه گذار 
بومی مقدمه ای برای جذب سرمایه گذاران غیربومی و خارجی است چون از نظر 
روانی اگر سرمایه گذار بومی که به مردم و منطقه آشنایی دارد بتواند در شهرستان 
موفق شود، یک گزارش کار مناسب برای ترغیب سرمایه گذاران غیربومی به شمار 
می رود.سرمایه گذار بومی بیشتر از جغرافیای منطقه شهری خود و همچنین بافت 
فرهنگی اجتماعی مردم و چگونگی مشارکت آن ها آگاه است، در صورت وجود 
سرمایه گذار بومی به نظر می رسد که موفقیت و نتیجه کار مفیدتر باشد، ولی 
نکته مهم این است که از لحاظ فرهنگی و اجتماعی متاسفانه شرایطی در شهر 
بیجار وجود دارد که شهروندان این شهر در چند سال گذشته سرمایه های خود 
را از شهرستان خارج کرده و در نقاط دیگر کشور از جمله اطراف تهران سرمایه 

گذاری می  کنند. 

 بسیاری از بیماری های موجود در ایران وارداتی است
بهداشت،  وزارت  بین الملل  همکاری های  مدیرکل  قم- 
درمان و آموزش پزشکی گفت: بسیاری از بیماری هایی که 
در کشور وجود دارد، وارداتی و به طور عمده از کشورهای 

همسایه است.
محمدحسین نیکنام در آیین تکریم رییس سابق دانشگاه 
علوم پزشکی قم و معارفه سرپرست جدید این دانشگاه با 
بیان این که ایران از قوی ترین نظام های سلامت در منطقه 
و دنیا برخوردار است، افزود: ۶۰ درصد بیماری مالاریای موجود در کشور وارداتی 
است و ایران هر ساله از مرزهای شرقی در هجمه بیماری های سل و وبا قرار دارد.

وی تصریح کرد: با ترددهای بسیار و ورود سیل وار مهاجران افغان از مرزهای 
شرقی به کشور که در ماه های اخیر افزایش یافته، مسائل متعددی برای حوزه 
بهداشت و سلامت به وجود آمده و وضعیت بخش های عفونی بیمارستان های کشور 

که پذیرای جمعیت زیادی از مهاجران است، گویای این مساله می باشد.
نیکنام اضافه کرد: در بیش از ۴۰ سال گذشته چهار میلیون مهاجر افغان در 

کشور ساکن شدند که مسائل و الزامات خود را دارد.
وی با بیان این که نظام سلامت کشور ما قوی است و توانسته خود را در این 
شرایط حفظ کند، افزود: حدود ۱۷ سال است که یک مورد فلج اطفال در کشور 
دیده نشده؛ درحالی که فلج اطفال در همه دنیا جز در افغانستان و پاکستان که با 

ایران هم مرز هستند، ریشه کن شده است.
با  مرز مشترک  کیلومتر  استان خراسان جنوبی ۴۶۰  فقط  کرد:  اضافه  وی 

افغانستان دارد که با این ترددها و حجم جابه جایی ها قابل کنترل نیست.
مدیرکل همکاری های بین الملل وزارت بهداشت ادامه داد: توانستیم در این 
شرایط،  نظام سلامت را در شاخص های مختلف از جمله بیماری فلج اطفال کاملا 

حفظ کنیم و پاک نگه داریم که نشانه قدرت نظام سلامت ایران است.
به گفته وی، نظام سلامت ایران در کنترل شیوع بیماری کرونا با هدایت رهبر 

معظم انقلاب و مدیریت مسوولان بسیار خوب عمل کرده است. 

 دولت در کنار رفع موانع تولید به دنبال بهبود معیشت کارگران است
شهرری -  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: دولت 
در کنار رفع موانع تولید برای کارآفرینان و صاحبان صنایع، 

در پی ارتقا و بهبود وضعیت معیشت و رفاه کارگران است.
 حجت الله عبدالملکی در اجتماع ۶ هزار نفری کارگران 
استان تهران که به مناسبت دومین سالگرد شهادت حاج 
امام  حضرت  حرم  در  مقاومت  شهدای  و  سلیمانی  قاسم 
عهده  بر  اقتصاد کشور  بار  افزود:  برگزار شد،  خمینی)ره( 
کارگران است از همین جهت وزرات تعاون، کار و رفاه اجتماعی با انجام کار و 

پژوهش های مختلف به دنبال افزایش رفاه این قشر زحمتکش است.
وی  با اشاره به اینکه ستاد اقتصادی دولت با بهره گیری از کارشناسان خبره 
جلسه های متعددی برگزار می کند، اظهار داشت: شخص رییس جمهور نیز در 
بسیاری از این جلسات حضور دارد و شخصا به دنبال اصلاح امور و بهبود وضعیت 
هستند.این مسئول خاطرنشان کرد: وزرات کار به دنبال تقویت تولید از طریق رفع 
موانع تولید، مشکلات بیمه، مالیات و سایر موضوعاتی است که کارفرمایان به این 
وزارتخانه انتقال داده اند.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه وزارتخانه 
متبوعش در حوزه اشتغال کارگری نیز پس از مدت ها اعضای شورای اشتغال را 
تعیین و جلسات آن به صورت منظم برگزار می کند، اعلام کرد: مسائل کارگری 

مانند حقوق، دستمزد و سایر مشکلات این حوزه به خوبی پیگیری می شود.
وی ادامه داد: تصمیم های خوبی در حوزه حقوق و دستمزد در شورای عالی 
کار توسط کارشناسان گرفته شده است که در ماه های پایانی سال به اطلاع 
عموم خواهد رسید.این مسئول با تاکید بر اینکه انقلاب اسلامی ایران برای ادامه 
حیات خود نیازمند کار و تولید است، گفت: رهبر معظم انقلاب در این حوزه 
اقتصاد مقاومتی را برای کشور تعریف کرده اند، این نوع اقتصاد باید در هر شرایط 
و مشکلات بتواند به اهداف خود برسد.این مسئول با بیان اینکه اهداف اقتصاد 
جمهوری اسلامی ایران ایجاد رفاه عمومی، استقلال و پیشرفت اقتصادی است، 
افزود: اقتصاد کشور وابسته به تولید است اگر این امر به خوبی تحقق یابد شاهد 
رفاه مردم و استقلال اقتصادی و پیشرفت خواهیم بود.وی اظهار داشت: رکن اصلی 
تولید در هر کشوری نیروی انسانی در قالب کارفرما، کارآفرین، کارمند و کارگر است 
از همین جهت باید برنامه روشن و دقیق برای نیروی انسانی کشور تدوین شود.وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب نقش زیادی در گام 
دوم انقلاب به نیروی انسانی داده اند، خاطرنشان کرد: پرورش نیروی انسانی متعهد، 
خلاق، کارآفرین و مومن باید در دستور کار باشد.عبدالملکی با اشاره به نقشه های 
شوم دشمنان برای منطقه و کشورمان در طی سال های گذشته، تاکید کرد: شهید 
سلیمانی با به جان خریدن مشکلات فراوان برای خودش مخاطرات زیادی را از سر 
کشور و منطقه باز کرد.وی اضافه کرد: متجاوزان و مستکبران جهان با نفوذ و ایجاد 
گروه های تکفیری در کشورهای مسلمان همسایه به دنبال تنگ کردن عرصه برای 
ایران اسلامی بودند که سردار رشید اسلام حاج قاسم سلیمانی به همراه مدافعان 

حرم تمام برنامه های شوم دشمنان را به هم ریختند.

 نمدمالی و چادرشب بافی در حالی به عنوان صنایع دستی شاخص شهرستان 
رامسر معرفی می شود که اندک فعالان این حوزه نبود نیروی کار را عامل زوال 
و فراموشی این صنعت می دانند و در مقابل کارشناسان نیز پافشاری بر طراحی 
ســنتی و عدم پیوند آن با ســبک زندگی امروز را دلیل این وضعیت ارزیابی 
می کنند. نمدمالی و چادرشب بافی در رامسر به صورت سنتی دو کار هنری 
متفاوت برای دو جنس مرد و زن تعریف شــدند و بر همین منوال هم تاریخ 
چند صد ساله را پشت سر گذاشتند. به عبارتی یک رکن مهم اصالت این دو 
هنر در منطقه به همان تعریف سنتی اشان به عنوان شغل مردانه و زنانه پیوند 
می خورد ، چون با نام نمد همواره مردانی در ذهن تصویر می شوند که چند 
نفری در حال مالییدن نمد هستند همان گونه که با نام چادرشب،زنانی به ذهن 
می آیند که با ظرافت هر چه تمامتر بر تار و پود نخ نقش رنگارنگ می زنند.

نمد مالی رامسر قدمت ۲۵۰ ساله دارد و به پشتوانه همین سابقه تاریخی 
همراه با حفظ اصالت و کیفیت بوده است که دو نفر از نمدمالان رامسری مهر 
اصالت یونسکو را دریافت کرده اند.نمدمالی به خاطر نیاز به قدرت بدنی بالا یک 
شغل کاملا مردانه تلقی می شود و بیشتر کارهای مورد نیاز را هم مردان انجام 
می دهند.. کار نمدمالی بعد از چیدن پشــم  گوسفند شروع می شود ولی تا 
پشم  به نمد تبدیل شود ، راه درازی باید طی شود ، راهی که بخش زیادی از 
آن با ظرافت همراه است و باید با ضمختی کار مردانه همراه شود.پشم گوسفند 
که چیده شد اول باید شسته و پاک شود. حتی این کار را هم مردان نمدمال 
انجام می دهند و بندرت از زنان کمک می گیرند. بعد از آن نوبت به حلاجی 
، آبــه تابــی ، نقش اندازی ، کلک ریزی، قالب پیچی، قالب پازنی، خومه، لبه 
گذاری، لیقه زنی، مالش نمد، صاف کردن نمد و نهایتا شست و شوی محصول 
نهایی می رسد. همه این مراحل به تزریق انرژی دستان توانای مردان نیاز دارد، 

دستانی که ظرافت را باید با زور بازو عجین کنند.

 تولد هنر زنانه 
در مقابل چادر شب بافی صنعتی زنانه است که آن هم قدمتی ۲۰۰ ساله در 
رامسر دارد و به دلیل آن که در گذشته و برای خواب به عنوان روانداز استفاده 
می شد ، چادر شب نام گرفته است. چادرشب ، پارچه هایی در اندازه های دو 
متر در دو متر با زمینه  قرمز و رنگ های شاد دیگر هستند که طرح های مشبک 
و چهارخانه با نقوش هندسی، گیاهی و حیوانی بر روی آن نقش بسته است.

برای بافت چاردشــب دستگاه های نســاجی با عنوان » پاچال « در خانه 
بافندگان وجود داشــت. مواد اولیه این هنر دســت هم نخ و کامواهای رنگی 
اســت. در گذشته و حتی امروزه چادرشــب علاوه بر اینکه به عنوان رو انداز 
اســتفاده می شد، پوششی برای خانم های مسن جهت گرم نگه داشتن دور 
کمر یا کلیه ها بوده است. به معنای دیگر در ذهن ما چادرشب بیش از همه 
نماد مادربزرگ های مازندران بویژه غرب استان است چرا که چادر شب ها با 

رنگ های  متفاوت پوشش همیشگی آنان بود.

 سلام به پایان 
با وجود قدمت ، اصالت، زیبایی نمد و چادرشب که بخشی از هویت هنری 

و تاریخی منطقه به شمار می روند، هر ساله از تعداد فعالان این عرصه کاسته 
می شــود و اکنون برای تولید هر یک از این دو صنعت دست حداکثر ۴۰ تا 
۵۰ نفر در رامسر مشغول کار هستند، افرادی که دوران کهنسالی را طی می 
کنند و نگران هستند که با از کار افتادنشان دیگر کسی برای زنده نگه داشتن 
این دو هنر در منطقه نخواهد بود.از ســوی دیگر نیروی کار جوان هم هیچ 
تمایلی برای تدوام این میراث و حتی کسب درآمد از این هنر و صنعت ثروت 
ســاز ندارند. به معنای دیگر نبود انگیزه و بی میلی جوانان در شرایطی است 
که دست کم در نمد مالی بر اساس آنچه که یکی از صنعت گران این بخش 
می گوید درآمد و فروش این محصول بسیار خوب است، به طوری که هزینه 
هر نمد در حد و اندازه های متوسط به قیمت تولید کننده بالای یک میلیون 
تومان است و چادر شب هم به مراتب بیشتر، اما با این وجود نیروی کار برای 

تولید بیشتر، اشتغالزایی و تداوم این میراث وجود ندارد. 
روی دیگر سکه که کارشناسان روی آن دست می گذارند و از آن به عنوان 
تهدید و عامل زوال نمدمالی و چادرشب بافی رامسر یاد می کنند ، پافشاری 
صنعتگران بر طرح ها و روش های قدیمی اســت که ســبب می شود تا این 
هنر جذابیت و انگیزه ای برای یادگیری نسل جوان نداشته باشد و تلاش ها 
برای زنده نگه داشتن آنها به بن بست بخورد. به اعتقاد این کارشناسان دنیا 
عوض شده ، مردم دیگر به سبک جدید زندگی می کنند و نمد و چادرشب 
برایشــان نیاز محســوب نمی شود و برای این که به عنوان تفنن و هنر مورد 
توجه قرار بگیرند نیازمند بازنگری در طرح و نقش و اندازه هستند.البته اظهار 
نظر کارشناسان بیراه هم نیست چون همچنان نمد و چادرشب در رامسر برای 
کاربری زندگی قدیمی با طراحی های ۲۰۰ سال پیش تولید و عرضه می شوند.

 نفس های آخر نمدمالی  
 محمد یگانه نمد مال رامسری در تشریح این وضعیت به خبرنگار ایرنا می 
گوید: صنعت نمد مالی درآمد و فروش بسیار خوبی دارد و به اصلاح می توانم 
بگویم درآمدش حرف ندارد، چراکه کاربردهای درمانی نمد به دلیل این که ضد 
رطوبت است و پزشکان برای دردهای رماتیسمی توصیه می کنند، و کاربرد 
آن در فضای سنتی منازل سبب شده که، همیشه تقاضا برای آن وجود داشته 
باشد، اما به رغم این فروش خوب و تقاضای مناسب به دلیل نبود نیروی کار 
نمد مال، نهایت تا دو سال آینده می توانم کار کنم، بعد از آن بازنشسته می 
شوم چراکه فعالیت در این حرفه دیگر به تنهایی امکان پذیر نیست و بزودی 

این صنعت منقرض می شــود.او که یک کارگاه نمد مالی در ییلاق جواهرده 
و همچنین رامســر دارد معتقد است که جوانان به بهانه اینکه نمد مالی کار 
سختی است از فعالیت در آن شانه خالی می کنند. حتی مواد اولیه و آموزش 
رایگان هم انگیزه ایجاد نمی کند چون ، افرادی که برای کار می آیند پس از 
مدت کوتاهی ســختی کار نمد مالی را بهانه می کنند و تمایلی به ادامه کار 
ندارند، درحالی که حرفه راحت و بی دردسری است، و با وجود آن که مستقیم 
مرکز فروش نداریم و تبلیغاتی هم انجام ندادیم ولی نمد ها به طور مستقیم 
در کارگاه به فروش می رسد. تقاضا بسیار زیاد است، حتی این کار برای خانم 
ها سخت نیست در حالی که با تولید یک نمد کوچک روزی ۱۵۰ هزار تومان 
دارد کارهای به مراتب سخت تر انجام می دهند حاضر نیستند نمد مالی کنند.

یگانه که تمام طرح نمد ها را خودش به صورت ذهنی طراحی می کند معتقد 
است نبود نیروی کار عامل کاهش تولیدات و به فراموشی سپردن این صنعت 
کهن نیز به شمار می رود، چراکه به تنهایی نمی توان یک نمد در ابعاد بزرگ 
تولید کرد و حتما می بایست دو نفر این کار را انجام دهند ، درواقع یک نفر 
تنها می تواند نمد هایی در ابعاد کوچک تولید کنداو همچنین نبود بیمه نمد 
مالی را یکی ضعف های این حرفه و بی میلی نیروی کار توصیف کرد و افزود : 
من با وجود ۳۰ سال فعالیت در این صنعت بیمه نمد مالی نیستم و بیمه آزاد 
دارم،نبود بیمه هم در بی میلی جوانان بی تاثیر نیست،صعتی که آموزش در 
آن رایگان و مواد اولیه هم رایگان در اختیار هرکسی قرار می دهم و درآمدش 
برای زندگی کافی است این طور مهجور باقی می ماند.یگانه از باید و نباید های 
نمد و ویژگی های یک نمد اصیل هم گفت و توضیح داد :برخی از این میزان 
تقاضا و درآمد نمد سواستفاده می کنند ، نمد را با دستگاه تولید می کنند و 
یا به جای آن که با دست مالش دهند در آن آب و صابون و یا چسب چوب 
می ریزند که بعد از مدتی پرز می دهد از بین می رود، چرا که نمد حتما می 
بایست با انرژی دست و روی تخته مالش داده و کوبیده می شود، که در این 

صورت پرز نمی دهد و به هیچ هنوان خراب نمی شود.

 فروش کم چادرشب 
در این میان چادر شب بافی به مراتب شرایط بدتری دارد، چراکه نه تنها 
نیروی کار نیست بلکه اشتیاق برای خرید آن هم پایین است. به معنای دیگر 
این صنعت با وجود آنکه فعالیتی زنانه به شمار می رود و با در اختیار داشتن 
یک دستگاه نساجی که به آن پاچال می گویند، فعالیت در خانه را برای هر 
خانم خانه داری، امکان پذیر می کند، اما نیروی کاری برایش وجود ندارد، در 
نتیجه به زعم چادر شب بافان هم تولید کم شده و همین امر موجب شده که 
تقاضا برای خرید آن هم کم شود.یک بافنده چادر شب در منطقه کتالم رامسر 
که برای زنده نگه داشتن این صنعت، کارگاه چادر شب بافی به راه اندخته ؛  
معتقد است که نبود نیروی کار سبب شده است که تولید کمی داشته باشند. 
زهرا کوزه گر به خبرنگار ایرنا گفت : همین تولید کم سبب شد که از شرکت 
در نمایشگاه ها هم انصراف دهیم، چرا که هم میزان تولید ما برای عرضه در 
نمایشگاه و بازار کافی نبود و هم این که سطح تولیدات در حد و اندازه هایی 

که قدری مدرن باشد و توان رقابتی ایجاد کند نبود.

زنگ پایان چادرشب بافی و نمدمالی در رامسر 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/10/18

شماره : 1281

محمــود رضایی  -   ایــده روز  | هادی 
ساعی برای ۴ سال ریاست فدراسیون تکواندو 

را برعهده گرفت.
 مجمع انتخاباتی فدراسیون تکواندو صبح 
امروز به ریاست بنیامین شکوه فر مدیرکل امور 
حقوقی، مجلس و اســتان های وزارت ورزش 
و جوانــان و با حضور علــی رغبتی مدیرکل 
دفتــر برنامه ریزی و نظــارت وزارت ورزش و 
جوانان، کیکاوس سعیدی دبیرکل کمیته ملی 
المپیک، محمود خسروی وفا رئیس کمیته ملی 
پارالمپیک، خسروی مدیر کل امور مشترک 
فدراسیون های ورزشی، فرامرز کیانی سرپرست 
فدراسیون تکواندو و مجید نیری دبیر مجمع 
انتخاباتی فدراسیون تکواندو در آمادمی ملی 

المپیک برگزار شد.
ایــن مجمع بــا حضور ۵۷ برگزار شــد و 
ســیدمحمد پولادگر، سیروی رضایی، هادی 
جمشــیدی، حسین حســین زاده و حسین 
جمشیدی کاندیدای ریاست فدراسیون تکواندو 
بودند که حسین زاده و جمشیدی از حضور در 
مجمع انصراف دادند و سیروس رضایی به نفع 
پولادگر کنار کشید.در این مجمع سید محمد 
پولادگر در مجمع انتخاباتی فدراسیون تکواندو 
اظهار داشت: همانطور که اعضای محترم می 
دانند فدراسیون با ۸۰۲ هزار عضو و توسعه در 
تمامی استان های کشور موفق شد در ۴ سال 
گذشته مجموعا ۳۵۶ مدال از رقابت های بین 
المللی کسب کند و جزو ۳ فدراسیون برتر از 

نگاه وزارت ورزش باشد.
وی افزود: توسعه تکواندو به گونه ای بود که 
در سال ۲۰۲۰ از سوی فدراسیون جهانی به 
عنوان فدراسیون برتر در بین تمامی کشورها 
انتخاب شد. افتخار داریم در سال شیوع ویروس 
کرونا فدراسیون با شعار تکواندو تعطیل نیست 
در تمامی امور پیشــگام بــود و هیچ کدام از 

مسابقات تعطیل نشد.
پولادگر با اشــاره به پشــتوانه ســازی با 
رویکرد استعدادپروری گفت: نظارت و رعایت 
استانداردها و موضوع ناظرین فنی شروع شد 
و امیدواریم با اصلاح عملکرد و نظارت درست، 
اســتان های فعالتر مورد توجه بیشتری قرار 
بگیرند. بهینه سازی ســاختار اداری، تقویت 
تعاملات موثر بســن المللی که از سال های 
گذشته شروع شده، تقویت بازاریابی و ترویج 
مشارکت عمومی در تکواندو از دیگر برنامه ها 

خواهد بود.
پولادگــر درباره اهداف خــود تاکید کرد: 
افزایش تعداد ورزشــکاران به یک میلیون و 
دویست، مربیان به ۱۴ هزار نفر، افزایش داوران 
بین المللی به ۵۰۰ داور، افزایش سهمیه های 

المپیک پاریس به ۵ ســهمیه و ۵ سهمیه در 
پارالمپیک و همچنین کسب ۳ مدال المپیک 
۲۰۲۴ و ۷ مدال بازی های آســیایی ۲۰۲۲ از 

مهمترین اهداف ما خواهد بود.
پولادگر با اشاره به سیاه نمایی های صورت 
گرفته، گفت: نادیده گرفتن موفقیت ها تاثیر 
نامطلوبی بر خانواده تکواندو گذاشــت. خیلی 
ها شعار همدلی می دهند اما خودشان عامل 
چند دستگی شده اند. هیچکس از فدراسیون 
طرد نشــد حتی افرادی که در رسانه ها علیه 
فدراسیون و تیم های ملی صحبت کردند اما 

در فدراسیون به روی آنها بسته نشد.
در ادامه هادی ســاعی با اشــاره ســوابق 
قهرمانــی و مدیریتی خود اظهار داشــت: با 
مشــورت صاحب نظران در رشته تکواندو به 

۱۰ اصل برنامه محوری، تقویت ساختار، توسعه 
و به سازی، ترویج فرهنگ و اخلاق، گسترش 
تکوانــدو در جامعه، ارتقــا ورزش قهرمانی و 
حمایت از باشگاه ها و تکواندوی  بانوان رسیدم. 
بانوانی که از پتانسیل بالایی و حتی در برخی 
مواقــع از مردان بالاتر اســت و به دنبال این 
هســتم با برنامه ریزی در بانوان مثل گذشته 

افتخارآفرینی کنیم.
وی تصریح کرد: همدلی در خانواده بزرگ 
تکوانــدو اولین هدف من اســت و در کوتاه  
مــدت همه خانــواده تکواندو  را دور ســفره 
جمع می کنیم. حضور پرقدرت در رویدادهای 
بین المللی و حضور پر قدرت در المپیک پاریس 
برنامه کوتاه مدت ما است. این تنها المپیکی 
است که سه سال وقت کسب سهمیه داریم و 

کار سختی داریم و به دنبال ۳ سهمیه در آقایان 
و ۲ سهمیه در بانوان هستیم و به امید خدا با 
کمک خانواده تکواندو این کار را سخت را انجام 
می دهیم.کاندیدای ریاست فدراسیون تکواندو با 
اشاره به اهمیت کشف استعدادها در تکواندو و 
اهمیت حفظ قهرمانان بعد از حضور در رده های 
بالا گفت: خیلی متاسف هستم یکی از قهرمانان 
المپیک جوانان ما در مسیری قرار گرفته بود 
که اگر حمایت فیض الله نفجم رئیس هیئت 
نبود در مســیر دیگری قرار داشت و خسروی 
دیگر قهرمان المپیک جوانان ما نیز تکواندو را 
رها کرده است. فاصله بزرگی به عنوان تیم های 
امید در تکواندو وجود دارد و ما قهرمانان خود 

در رده های پایه را رها می کنیم.
ســاعی با اشــاره به اصلاح شرایط سخت 
ارتقای کمربند تاکید کرد: خوب نیست حقی را 
از ورزشکاران بگیریم تا نتوانند به خاطر قوانین 
دست و پاگیر کمربند خود را ارتقا بدهند. امروز 
تکواندو جز ورزش های رزمی گران است و باید 
کاری کنیم هزینه های این ورزش کم شود تا 
شاهد حضور ورزشکاران بیشتری باشیم. امروز 
هزینه تکواندو از جیب خانواده این رشــته در 
می آید و ما دنبال این هستیم درصدی از بودجه 
وزارت و کمیته المپیک را به صورت واقعی به 
خانواده این رشته بدهیم. از خانواده تکواندو و 
پولادگر به خاطر مدیریت در این رشته تشکر 
می کنم. به عنوان ورزشکاری که تمام افتخاراتم 
در دوران پولادگر بوده اســت از  ایشان تشکر 
می کنم.انتخابات در نهایت با حضور دو کاندیدا 
برگزار شد و هادی ساعی با ۲۹ رای از ۵۶ رای 
ماخوذه برای ۴ سال دیگر ریاست فدراسیون 
تکواندو را برعهده گرفت. محمد پولادگر نیز ۲۷ 
رای کسب کرد.شکوه فر، معاون وزیر ورزش به 
خاطر بی  طرفی اعلام کرد که در این مجمع 

رای نداده است.

پایان امپراطوری پولادگر؛ساعی رئیس فدراسیون تکواندو

 حضور بیرانوند در پرسپولیس منتفی شد
ظاهرا حضور علیرضا بیرانوند در پرسپولیس منتفی شده است.

ظاهرا پروژه بازگشت علیرضا بیرانوند به پرسپولیس با بن بست روبرو شده است.
بر اســاس پیگیری های انجام شــده از شرایط بیرانوند در نقل و انتقالات زمستانی 
حاکی از آن است که بیرو قطعاً در اروپا خواهد ماند و راهی پرسپولیس نخواهد شد.

 جزییاتی جدید از پیشنهاد لیون و نیوکاسل به سردار آزمون
طبق اعلام رسانه های روسیه و فرانسه، باشگاه نیوکاسل به صورت رسمی پیشنهادی 

برای جذب سردار آزمون نداده است ولی مذاکرات المپیک لیون ادامه دارد.
سایت metaratings روسیه خبر داد با وجود اخباری که در مطبوعات انگلیس در 
مورد تمایل باشگاه نیوکاسل برای جذب سردار آزمون منتشر شده است، این باشگاه 

هنوز پیشنهاد رسمی به زنیت سنت پترزبورگ نداده است.
در عین حال باشگاه زنیت روسیه آماده است تا پیشنهاد نیوکاسل را در صورتی 

که بالاتر از پیشنهاد لیون باشد بررسی کند و وارد مذاکره شود.
از سوی دیگر سایت فرانسوی footmercato درباره مهاجم تیم ملی ایران مدعی 
شــد در حالی که لیون و سردار آزمون به توافقات قراردادی رسیده اند، زنیت هنوز 
موافقت قطعی خود را با انتقال این بازیکن اعلام نکرده اســت.این رسانه همچنین 
تاکید کرده است در صورتی که نیوکاسل پیشنهاد بهتر و بزرگ تری به زنیت بدهد، 

پرونده جذب آزمون برای المپیک لیون پیچیده تر خواهد شد.

 صیادمنش در انتظار تصمیم سرمربی جدید فنرباغچه
دنیای ورزش تورنتو نوشت: وضعیت اللهیار صیادمنش برای بازی در فنرباغچه یا 

ترک دوباره این تیم مشخص نیست.
 وضعیت اللهیار صیادمنش که مدتی قبل پس از ۱.۵ ســال بازی در تیم زوریا 

لوهانسک اوکراین به فنرباغچه بازگشته است، هنوز مشخص نیست.
بر اساس گزارش رسانه ترک زبان؛ فنرباغچه ۳ پیشنهاد برای مهاجم ایرانی اش 
دریافت کرده که یکی از آنها بازگشت صیادمنش به زوریا لوهانسک اوکراین است. 

تکلیف اللهیار صیادمنش به زودی توسط سرمربی جدید فنرباغچه روشن می شود.
صیادمنش تا سال ۲۰۲۴ میلادی با فنرباغچه ترکیه قرارداد دارد و قیمت فروش 

او ۳.۵ میلیون یورو تعیین شده است. 

 عزیزی خادم: تمام قد از اسکوچیچ حمایت می کنیم
رییس فدارسیون فوتبال بر حمایت از سرمربی کروات تیم ملی تاکید کرد.

شهاب الدین عزیزی خادم، رئیس فدراسیون فوتبال درباره بازگشت مهدی طارمی 
به تیم ملی گفت: این یک مساله درون خانوادگی و روابط کاری بین بازیکن و سرمربی 
است. این نگاه باید خانوادگی و پدرانه باشد. من مشکلی نمی بینم و امیدوارم مهدی 
طارمی در بازی با عراق حضور داشــته باشد. البته هنوز اعتقاد داریم که مهم ترین 

اصل در فدراسیون فوتبال نظم و انضباط است.
او همچنین درباره ادامه کار اسکوچیچ و حضورش در جام جهانی گفت: بازی ها 
هنوز به پایان نرسیده و تا نهم فروردین ادامه دارد. به همین دلیل آقای اسکوچیچ با 
قدرت دارد کارش را انجام می دهد و نگاه فدراسیون هم حمایتی است. هدایت تیم 
ملی فوتبال با دراگان اسکوچیچ است و حتما فدراسیون فوتبال از کادر مربی گری 
تیم ملی تمام قد حمایت خواهد کرد. ان شاءالله بازی ها به پایان برسد و مردم ایران 

جشن صعود بگیرند.
رییس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: زمان کافی را در این خصوص داریم و مهم 
این است که برای جام جهانی برنامه ریزی کنیم اما چیزی که در مجموعه فدراسیون 
فوتبال وجود دارد، آرامش و پرهیز از التهاب است. با اینکه یکی از سخت ترین شرایط 

را داشتیم اما یکی از کم حاشیه ترین تیم های ملی فوتبال، همین تیم ملی است.
او همچنین عنوان کرد: سعی کردیم حاشیه ها را به حداقل برسانیم و امروز بحرانی 

نمی بینید و امیدوارم همه با هم جشن صعود بگیریم.

 نکونام جریمه شد
کمیته انضباطی رای خود را درباره تخلف سرمربی تیم فولاد خوزستان صادر کرد.

 با اعلام کمیته انضباطی درباره تخلف انتسابی به جواد نکونام، سرمربی تیم فولاد 
خوزستان مبنی بر نشر اکاذیب از طریق مصاحبه انتهای بازی با نساجی مازندران، 
با توجه به مجموع اوراق و محتویات پرونده از جمله مفاد مصاحبه نامبرده، تخلف 
سرمربی تیم فولاد خوزستان محرز و مسلم تشخیص و مستند به ماده ۷۱ مقررات 
انضباطــی و با رعایت ماده ۹۳ و ۹۴ این مقررات به مبلغ ۵۰ میلیون ریال جریمه 

نقدی محکوم شد.این رای قابل اجرا و قطعی است. 

 وقتی جای خالی مهدی قایدی در استقلال حس شد!
یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید آبی پوشان پایتخت باید یک بازیکن 

با توانایی و مهارت مهدی قایدی را در ترکیب خود داشته باشند.
فرشاد فلاحت زاده، پیشکسوت تیم فوتبال استقلال ، درباره تساوی یک بر یک 
آبی پوشــان پایتخت مقابل آلومینیوم اراک در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر 
گفت: این بازی یکی از ضعیف ترین بازی های استقلال در این فصل بود. البته بازی 
کردن در اراک سخت بود و شرایطی که در استادیوم بود، باعث شد شرایطی روحی 

بازیکنان به هم بریزد.
او ادامه داد: اســتقلال این فصل، تیم سخت کوشــی است و بازیکنان در بازی با 
آلومینیوم مالکیت توپ کم تری داشــتند و همین باعث شد موقعیت بیش تری به 
حریف بدهند. بازی کردن در اراک به علت آلودگی هوا و مسیر تهران تا اراک خیلی 
سخت شده بود و بازیکنان هم مقداری افت بدنی داشتند و در نهایت بازی با نتیجه 
تساوی به پایان رسید. رسول خطیبی هم تیم خوبی جمع کرده است و خوب موقعی 

استقلال تلنگر خورد تا در بازی بعدی این امتیازات از دست نرود.
این پیشکسوت استقلال درباره علمکرد فنی آبی پوشان پایتخت گفت: استقلال 
توان فیزیکی نســبتا خوبی دارد و الان تاکتیک روی ضربات ســر بســته شــده 
 اســت اما ما بازیکنی مثل مهدی قایدی کم داریم که بتواند موقعیت ســازی های

 متنوعی انجام دهد و فرهاد مجیدی باید به فکر چنین بازیکنی باشد تا توپ را در 
نیمه زمین حریف نگه دارد.

فلاحت زاده افزود: تیم دونده ای مثل آلومینیوم اراک، توانست روی همین مساله 
نهایت اســتفاده را کند و درنیمه زمین استقلال باشد. از دست دادن این امتیازات 
می تواند روزهای سختی را در آینده به وجود بیاورد. بازیکنان باید بازی را مقداری 
حرفه ای تر دنبال کنند واگر این طور می شد، شاید استقلال مقابل آلومینیوم پیروز 
میدان بود. آبی ها خیلی ساده بازی می کنند. بازیکنان استقلال خیلی مظلوم هستند 
و خیلی سالم بازی می کنند. درست است این که باید سالم بازی کرد اما شما تیم های 
دیگر را ببینید، باید مقداری شیطینت چاشنی کار باشد تا بتوان در برخی از لحظات 

سخت بازی، شرایط بهتری رقم بخورد.
این پیشکسوت تیم فوتبال استقلال درباره عملکرد دفاعی آبی پوشان پایتخت گفت: 
دفاع تیمی ما تا الان خیلی خوب بوده است و سید حسین حسینی حاشیه امنیت 
خوبی ایجاد کرده است. سیاوش یزدانی را وقتی نگاه می کنیم، می فهمیم که شرایط 
بهتری کسب کرده است و بقیه بازیکنان هم توانسته اند شرایط بهتری به دست بیاورند.

او در پاسخ به این سوال که آیا استقلال می تواند تا پایان فصل به عنوان مدعی 
قهرمانی بــا حریفان رقابت  کند؟ گفت: فرهاد مجیدی تیــم خوبی را جمع کرده 
اســت. شــاید خیلی زیبا بازی نکند اما زیبا بازی کردن برای استقلال مهم نیست 
 و قهرمانی بــرای این تیم اهمیت دارد. ما اگر مقداری شــانس بیاوریم، می توانیم 
عنــوان قهرمانــی را به دســت بیاوریم. اگر اســتقلال بتواند مس رفســنجان را 
 شکســت دهــد، می تواند شــرایط بهتری را کســب کنــد و تمرکــز بهتری در 

هفته های آینده داشته باشد.

ماجــرای بدهی پرســپولیس به پدیده در پرونــده انتقال گل محمدی، 
سرمربی سرخ ها به یکی از پر هزینه ترین مربیان لیگ برتر تبدیل کرده است.

به  طور کلی انتقال یحیی گل محمدی از پدیده به پرسپولیس که بین ۲ 
نیم فصل لیگ نوزدهم رخ داد، از آن داستان های کشدار و پردردسر فوتبال 
ایــران بود که تبعاتش حالا حالاها ادامه دارد. این انتقال از ســویی موجب 
فســخ قرارداد گابریل کالدرون شــد که مربی آرژانتینی هم شکایت کرد و 
پوســت پرسپولیس را کند، از ســوی دیگر هم هزینه ها و تعهداتی در قبال 

باشگاه مشهدی به وجود آورد که پرونده اش هنوز باز است.
 باشــگاه پرسپولیس بابت دریافت رضایتنامه یحیی، روی عدد۶ میلیارد 
تومان با پدیده توافق کرد که یک ونیم میلیارد تومان از آن به طور نقد پرداخت 
شد و بابت بقیه اش هم چک دادند؛ چک هایی که از روز اول معلوم بود پاس 
نمی شــود! پدیده هم در توافقنامه بین دوطرف، جریمه دیرکرد به ازای هر 
روز ۱۰ میلیون تومان تعیین کرد که الان بلای جان ســرخ ها شــده است. 
تیم مشهدی پارسال با شکایت به کمیته استیناف توانست پرسپولیس را به 
پرداخت حدود ۸میلیارد تومان در این پرونده محکوم کند، اما ســرخ ها باز 
هم این پول را ندادند تا جریمه دیرکرد روزانه ادامه بیابد. گفته می شود الان 
پولی که پرسپولیس باید به پدیده بدهد، چیزی حدود ۱۵میلیارد تومان شده 

و به همین دلیل پنجره های نقل وانتقالاتی باشگاه دوباره بسته شده است!

 ۶7۰هزار دلار بابت رضایتنامه
دی ماه ۹۸که رضایتنامه یحیی صادر شد، دلار حدود ۱۳هزار تومان بود. 

این یعنی پرســپولیس در آن زمان تعهد کرد رقم فضایی و عجیب و غریب 
۴۶۰هزار دلار را بابت دریافت رضایتنامه گل محمدی بپردازد. شــاید با خود 
این پول می شــد یک مربی معقول خارجی به ایران آورد، اما پرسپولیسی ها 

آن را صرف رضایتنامه گل محمدی کردند.
 محمدحسن انصاری فرد و شرکا در آن زمان یک ونیم میلیارد تومان یعنی 
تقریبا ۱۱۵هزار دلار نقدا به باشــگاه مشهدی پرداخت کردند و بقیه اش به 

عذاب الیم سرخ ها تبدیل شد.
 اگر فرض کنیم همین امروز پرســپولیس ۱۵میلیــارد تومان به پدیده 
بپردازد و پرونده را ببندد، این رقم با احتســاب دلار ۲۷هزار تومانی چیزی 
حدود ۵۵۵هزار دلار می شود. این به اضافه ۱۱۵هزار دلاری که قبلا پرداخت 
شــده، ۶۷۰هزار دلار می شود. واقعا چطور می شود این اعداد و ارقام را باور 

کرد؟ آن هم درحالی که اگر گل محمدی پایان فصل جدا می شد، اصلا نیازی 
به رضایتنامه نداشت و این همه دردسر درست نمی شد.

 دستمزد خودش چقدر است؟
از روز اول حضور گل محمدی در پرسپولیس روایت های متناقضی در مورد 
دســتمزد او وجود داشته و این تشــتت همچنان ادامه دارد. طبیعتا فضای 
فوتبال ایران آنقدر شــفاف نیست که چنین مسایلی در آن به راحتی عنوان 
شود. بنابراین ناچاریم به شایعات استناد کنیم. از نیم فصل دوم لیگ نوزدهم 
که بگذریم، گفته می شود یحیی برای لیگ بیستم قرارداد پنج ونیم میلیارد 
تومانی داشته و با فشار شدید روی مهدی رسول پناه، مدیرعامل وقت سرخ ها 
به دنبال افزایش دوبرابری این عدد بوده است. گویا یکی از اختلاف نظرها بین 
دوطرف همین بوده است. بعضی منابع می گویند یحیی در این مورد کامروا 
شــده و دستمزدش برای لیگ بیســتم را به ۱۱میلیارد تومان افزایش داده 
است. در مورد رقم قرارداد او در فصل جاری هم اطلاعات خاصی در دست 
نیست، اما تمدید چندباره و زودتر از موعد قرارداد سرمربی پرسپولیس احتمالا 
نشان دهنده افزایش دستمزد اوست. حالا خودتان هر طور که راغب هستید 
اعداد مطرح در فضای غیررسمی )چه پنج ونیم میلیارد، چه ۱۱میلیارد و چه 
بیش از آن( را با هزینه های صرف شده برای دریافت رضایتنامه گل محمدی 
جمع ببندید. او حتما مربی خوب و موفقی برای پرسپولیس بوده، اما عددی 
هم که باشــگاه صرف اســتخدامش کرده »اصلا« کم نیست. شاید حتی به 

دستمزد برانکو در موفق ترین سال هایش نزدیک باشد.

هزینه نجومی یحیی  برای پرسپولیس؟

حمایت پورتو از عملکرد طارمی در سال ۲۰۲۱

عملکرد درخشان مهدی طارمی، ستاره ایرانی پورتو، باعث شده که نشریه این 
باشگاه نیز بار دیگر به تمجید از او بپردازد. 

 طارمی در ماه های اخیر با بحران جدی گلزنی روبرو بوده اما توانست در آخرین 
بازی سال دروازه بنفیکا را باز کند تا به عنوان بهترین گلزن لیگ پرتغال در سال 

۲۰۲۱ به کارش پایان دهد. 
 نشــریه Dragoes Diario از باشگاه پورتو آماری را در حمایت از این مهاجم 

منتشر کرده تا به تمجید از عملکرد او در زمین بپردازد. 
در گزارش منتشــر شــده از سوی این نشــریه آمده:» ستاره میدان مهدی 
طارمــی بود، پنجمیــن بازیکن موقعیت ســاز دنیا در ســال ۲۰۲۱ که موفق 
شــد عنوان بهترین گلزن و پاســور در ســال ۲۰۲۱ در پرتغــال را نیز از آن 
 خود کند. بر اســاس آماری که توســط ترانســفرمارکت منتشــر شــده، این 
مهاجم بین ماه های ژانویه تا دســامبر ۲۰۲۱ موفق شد روی ۴۸ گل تاثیرگذار 
باشد – رکوردی که بسیار بالاتر از کریستیانو رونالدو با تاثیرگذاری روی ۴۱ گل 

و برابر با محمد صلاح است. 
تنها کیلیان امباپه، روبرت لواندوفسکی، ارلینگ هالند و کریم بنزما آمار بهتری 
از او داشتند و لیونل مسی، برنده توپ طلای ۲۰۲۱، با یک گل اختلاف بالاتر از او 
قرار گرفت. این آمار بدی برای بازیکنی نیست که بارها از سوی نشریات پرتغالی 

مورد انتقاد قرار  گرفته است. «
در ادامه این گزارش همچنین آمده:» تنها شــش بازیکن در دنیای فوتبال 
آماری بهتر از طارمی در زمینه ارســال پاس در سال ۲۰۲۱ داشته اند. در لیگ 
پرتغال هیچ بازیکنی بیشــتر از این ســتاره ایرانی پاس گل ارسال نکرده است. 
به ثمر رســاندن ۲۰ گل در لیگ و ۲۴ گل در تمامی رقابت ها باعث شــد که 
 مهدی طارمی بهترین گلزن پرتغال در ســال گذشته به حساب بیاید. بسیاری

 باور دارند که او همین درخشش را در سال ۲۰۲۲ تکرار خواهد کرد و خواسته 
ما هم همین است.«

استیناف هم درخواست گل گهر را رد کردنسیمه غلامی در موقعیتی مشابه سیدجلال!

کاپیتان تیم ملی فوتسال زنان یکی از غایبان اردوی جدید تیم ملی 
بعد از ۲ سال تعطیلی است.

 نســیمه غلامی یکی از نفراتی است که نامش در فهرست ۲۰ نفره 
اعلام شده از ســوی فروزان سلیمانی برای برگزاری اردوی جدید تیم 
ملی نبود تا گمانه زنی ها درباره پایان کار این ســتاره فوتسال زنان که 
نقش کلیدی در تیم ملی داشــت و بازوبند کاپیتانی را به بازوی خود 

می بست به میان بیاید.
غلامی در شــرایطی به اردوی تیم ملی دعوت نشده، که خبرهای 
غیررسمی از حوالی تیم ملی فوتسال زنان حکایت از آن دارد که سرمربی 
تیم ملی فوتسال زنان در تلاش برای جوانگرایی در فهرست تیم بوده و 
حذف نام نسیمه غلامی ۳۵ ساله در راستای همان تصمیم گرفته شده 
اســت!جالب آن که در فهرست فعلی تیم ملی، اعظم آخوندی و فرزانه 
توسلی هر ۲ دروازه بان تیم ۳۵ ساله هستند و مابقی دعوت شدگان در 
رنج ســنی ۳۲ سال و پایین تر از قرار می گیرند.اردوی جدید تیم ملی 
فوتسال زنان جمعه پیش روی برگزار می شود و قرار است پیش از حضور 
در تورنمنت کافا، یک دوره دیگر اردوی آماده سازی برگزار شود و باید دید 
آیا نام نسیمه غلامی به فهرست تیم باز خواهد گشت یا تصمیم سرمربی 
تیم ملی فوتسال زنان برای حذف نام کاپیتان تیم ملی قطعی خواهد بود.

کاپیتان تیم ملی فوتسال زنان در شرایطی قرار گرفته که در شرایطی 
مشابه آن حدود ۳ سال قبل سیدجلال حسینی قرار گرفته بود؛ مدافع 
باتجربه تیم فوتبال پرسپولیس که با نظر کارلوس کی روش از فهرست 
تیم ملی به دلیل شرایط سنی حذف شود و بعد از آن که نامش در جمع 
نفرات ایران برای جام ملت ها قرار نگرفت، تصمیم به خداحافظی گرفت.

با این حال باید دید آیا موضع فروزان سلیمانی نسبت به نسیمه غلامی 
تغییر خواهد کرد یا اتفاق دیگری برای او رخ می دهد.

کمیته استیناف فدراسیون فوتبال اعلام کرد که اعمال رأی کمیته انضباطی 
این فدراسیون درباره باشگاه گل گهر سیرجان جنبه نمادین دارد و نتایج مسابقات 
ملاک اعتبار است. رأی کمیته استیناف فدراسیون فوتبال درباره اعتراض باشگاه 
گل گهر سیرجان به شکست ۳ بر صفر شاگردان قلعه نویی مقابل استقلال، سپاهان 
و پیکان به شرح زیر است:»درباره درخواست مورخ ۱۳/۱۰/۱۴۰۰ شرکت فرهنگی 
ورزشــی مجتمع گل گهر سیرجان دایر بر صدور دســتور موقت دایر بر توقف 
اجرای حکم نسبت به دادنامه شماره ۱۱۸۳ مورخ ۲۵/۹/۱۴۰۰ کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال و بازگرداندن امتیازات کسرشده از تیم مذکور بابت استفاده از 
بازیکن خارجی به نام اریک بابو باگناما بوکوم )که به شرح دادنامه مذکور غیرمجاز 
دانســته شد( جهت حفظ ثبات جدول مسابقات، با دقت در محتویات پرونده و 
ملاحظه لایحه تقدیمی باشگاه مذکور و با تأمل در مقررات انضباطی فوتبال به 
ویژه مواد ۱۰۰ و ۱۰۳ آن، به زعم اعضای این کمیته اگر چه مطلوب آن است که 
رکن قضایی فدراسیون فوتبال و پیرو تصمیم آن، کمیته مسابقات رویه یکنواخت 
و یکسانی را در نحوه اجرای احکام انضباطی و تنبیهی اعمال نمایند، به گونه ای 
که اگر بناست در اجرای اصل اجرای فوری آرای انضباطی و اخلاق و فقدان اثر 
تعلیقی بر اعتراض به این آرا، به محض ابلاغ رأی، نتایج آن از جمله در جدول 
مســابقات متبلور شود، این تدبیر نسبت به همه آرای انضباطی و اخلاق اعمال 
شود و سیاست دوگانه در اعمال و اجرای فوری آرای تنبیهی از نوع آنچه در این 
پرونده صادر شده با اجرای آرایی از نوع محرومیت از برگزاری مسابقه در حوزه 
باشگاه میزبان یا بازی بدون تماشاگر، تا انتظار قطعیت رأی مزبور، تالی سوء به 
دنبال خواهد داشت، اما در مانحن فیه با توجه به اینکه اولاً آنچه در لایحه باشگاه 
تجدید نظر خواه آمده مصداق و موضوع دستور موقت مذکور در ماده ۱۰۰ مقررات 
فدراسیون فوتبال مذکور نیست، ثانیاً اعمال نتیجه حاصل از این رأی در جدول 
مسابقات جنبه نمادین داشته و آنچه ملاک و مناط اعتبار است، نتایج قطعی و 

پایان بخش مسابقات است. 

 ولاسکوی والیبال زنان در ایران
بعید نیست الساندرا کمپدلی،سرمربی ایتالیایی تیم ملی، ولاسکوی والیبال زنان ایران باشد. الساندرا کمپدلی، مربی باسابقه و کارکشته ایتالیایی با امضای قراردادش با فدراسیون والیبال، انگار قرار است ولاسکوی والیبال زنان ایران باشد.

او همان مربی است که داورزنی برای پیشرفت والیبال زنان قولش را داده بود. مربی ایتالیایی که  با مربیان بزرگ دنیا مثل خولیو ولاسکو، گربیچ و...  در لیگ سریA ایتالیا و حتی تیم ملی کشورش کار کرده، از بهمن ماه ماموریتش برای 
تحول والیبال زنان ایران شروع می شود.»اله« که با پیشنهاد خولیو ولاسکو به تهران آمده بود، بعداز دیدن بازیهای تیم های لیگ برتر زنان، امکانات باشگاه ها و...  به گفته خودش با شناختی که از تیم های قدرتمند آسیایی دارد،  قرار است 

جایگاه والیبال ایران در آسیا را ارتقا دهد. او که دختران ایرانی را سرشار ازاستعداد می داند، معتقد است دختران ایران  می توانند پیشرفت کنند اما نیاز به زمان دارد. مربی که قراردادش را  FIVB می دهد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

  |  تحریریه  : زهرا جعفری ، الهه آذری
سیدمحمد قیصری، محمود رضایی 

  |  سازمان آگهی ها :
 مصطفی عبدالملکی 

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 
خیابان آزادی، كوچه جنتی، پلاك 7  

 | كد پستی 14189-43753
 |  تلفن و  نمابر : 66563830

   | سازمان آگهي ها:  66563830 
 | چاپ : نگار نقش     

  |  توزیع : نشر گستر امروز 
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امام صادق علیه السلام :
 خدایا! به تو پناه
 می برم از دنیایی كه 
 مانع خیر آخرت 
می شود و از زندگانی ای 
 كه مانع نیکو مردن 
می گردد و از آرزویی 
كه مانع كار نیك شود.

بحار الأنوار : ج 98 ص 260

فناوریفناوری
 ظهور »سایبرمن« واقعی برای كمك به مردم!

شــاید شــما هــم انتظــار داشــته باشــید کــه ســایبرمن ها مثل 
برخــی از سرســخت ترین دشــمنان »دکتــر هــو«، انســان ها را تبدیل 
 به یــک ارتــش اندرویدی کنند نــه اینکــه در خانه ها و بیمارســتان ها 
به افراد کمک کنند. اما ربات جدیدی که به زودی رونمایی خواهد شد نظر 

شما را تغییر می دهد.
 به نقل از دیلی میل، خوشبختانه این ربات های مهربان تنها ظاهری شبیه 
به شخصیت های منفی تلوزیونی دارند و برای جبران کمبودها در بخش هایی 

که از کمبود نیروی انسانی رنج می برند ساخته شده اند.

این اختراع پیشــرفته که Beomni ۱.۰ نام دارد قرار است برای اولین بار 
در نمایشگاه CES ۲۰۲۲ در لاس وگاس در معرض دید عموم قرار بگیرد.

این ربات با ظرافت خود قادر به گرفتن مقادیر کم نمک است و همچنین 
می تواند تا ۳۰ کیلوگرم بار را بلند کند. هوش مصنوعی مغز آن در نهایت یاد 

خواهد گرفت که چگونه وظایف خود را به طور مستقل انجام دهد.
Beomni در یک آسایشگاه در کلرادو آزمایش شده است و در آنجا بیش از 
سه روز به اندازه گیری درجه حرارت بدن افراد و مشاهده دهان آنها به وسیله 
آبسلانگ پرداخته است. او حتی برای شاد کردن بیماران با آنها رقصیده است.
این ربات دســت هایی دارد که به آن امکان انجام فعالیت های مختلف از 

باز کردن درب بطری تا تزریق با سوزن را می دهد.
این ربات که روی چهار چرخ قرار گرفته اســت به قدری قوی اســت که 
 Beyond« می تواند روی شن، گِل و برف حرکت کند. سازندگان آن از شرکت
Imagination« بــاور دارند که Beomni قادر به کار کردن در انبارها، چیدن 

میوه، و انجام  کارهای خطرناکی مثل تعمیرات برقی نیز هست.
ایــن اختراع حاصل فکر دکتــر »هری کلور«)Harry Kloor( دانشــمند 
آمریکایی است. او که با نقص پا به دنیا آمد می دانست که باید تمام زندگی اش 
از »بریس پا« استفاده کند و به عنوان یک پسر جوان رویای زندگی در یک 

بدن رباتیک را در سر می پروراند.
او بعدها با غلبه بر مشکلات جسمی اش به یک متخصص هنرهای رزمی 

تبدیل شد.
او می گوید: ساخت ربات هایی که می توانند کارهای مفید انجام دهند از 
زمانی که هفت سال داشته تبدیل به »ماموریت زندگی اش« شده است. دکتر 
کلور که به ناسا نیز مشاوره داده است به دیلی میل گفت: این مفهوم که هوش 
مصنوعی قرار است جهان را بگیرد و به مردم حمله کند کمی احمقانه است.
او همچنین ادعا کرد که ابداع او می توانســت در دوران همه گیری مفید 

باشد.
در طول بحران کووید، جهان فاقد کادر پزشکی کافی بود. اگر ربات های 
من در سراســر جهان توزیع می شدند می توانستیم صدها هزار جان دیگر را 
نجات دهیم زیرا بدون خطر عفونت و ابتلا، پزشکان و پرستاران می توانستند 

از این ربات ها برای درمان بیماران استفاده کنند.
انتظار می رود ربات Beomni تا چند ســال آینده وارد بازار شود. قیمت 
کنونی آن حدود ۱۱۰ هزار پوند است اما زمانی که این ربات به تولید انبوه 

برسد قیمت آن به ۵۰ هزار پوند کاهش خواهد یافت.
امیــد می رود که ایــن ربات بتواند در اکتشــافات فضایی آینده و انجام 
آزمایش هایی در ریزگرانش مفید باشــد در حالی که محققان در امنیت از 

زمین آن را هدایت می کنند.

با شیوع کرونا و موکول شدن مراسم عروسی در هند به سال ۲۰۲۱، واردات 
طلای این کشور به رقم بی سابقه ۵۵.7 میلیارد دلار رسید.

به نقل از رویترز، هند در سال ۲۰۲۱ رقم بی سابقه ۵۵.7 میلیارد دلار طلا 
وارد کرده است که نسبت به سال قبل از آن بیش از دو برابر افزایش داشته است.

با افزایش تقاضا برای مراسم عروسی این رقم افزایش یافت. خرید طلا برای 

مراسم عروسی به علت شیوع کرونا به تاخیر افتاده بود.
یک منبع آگاه در دولت هند که نخواشــت نامش فاش شود جزئیات خرید 
طلای دومیــن مصرف کننده این فلز گران بها در جهان و افزایش واردات آن 

را منتشر کرده است.
بر اســاس آمارهای رسمی، واردات طلای هند در سال ۲۰۲۱ دو برابر ۲۲ 
میلیارد دلار واردات در سال ۲۰۲۰ است و از رکورد پیشین این کشور که در 

سال ۲۰۱۱ با رقم ۵۳.9 میلیارد دلار بود پیشی گرفته است.
به گفته این مقام آگاه، هند ۱۰۵۰ تن طلا در سال ۲۰۲۱ وارد کرده است 
که بیشترین میزان در یک دهه گذشته به شمار می رود و از ۳۰ تن در سال 
۲۰۲۰ بســیار بیشتر است.هارشاد آزمرا، فروشنده طلا در کلکته گفت: »سال 
گذشته تقاضا برای طلا افزایش یافت زیرا بسیاری از مراسم عروسی ها به علت 

شویع کرونا از سال ۲۰۲۰ به سال ۲۰۲۱ موکول شده بود.«
مقامات هندی در موج نخست کرونا محدودیت های قرنطینه شدیدی اعمال 
کردند و این امر سبب شد تا در فصل مراسم عروسی در این کشور تقاضا برای 

طلا به شدت کاهش یابد.

هندی ها 56 میلیارد دلار طلا در سال 2021 خریدند

          

  موبایلموبایل

 ســازمان فضایی آمریکا )ناسا( اعلام کرد: تلســکوپ فضایی جیمز وب با 
موفقیت سپر خورشیدی پنج لایه ای خود را باز کرده است. باز کردن این سپر 
خورشیدی یکی از پیچیده ترین مراحل استقرار این رصدخانه ۱۰ میلیارد دلاری 
و پیشنیازی برای ماموریت علمی و طولانی مدت این تلسکوپ در فضا است.

به گزارش از پایگاه فضایی اســپیس، محققان مرکز کنترل این تلســکوپ 
در پایگاه فضایی »بالتیمور« در بیانیه ای اعلام کردند که تمامی پنج لایه این 

سپر خورشیدی با دقت و به طور کامل باز شدند.
براساس این بیانیه، این سپر خورشیدی که ابعاد آن به اندازه یک زمین تنیس 
و به شــکل یک کایت است، همانند یک چتر آفتابی از این تلسکوپ در برابر 
تابش نور ستارگان در اقصی نقاط فضا حفاظت خواهد کرد تا بتواند اشعه ضعیف 
نور مادون قرمز را دریافت کند.محققان در این بیانیه یادآور شدند: هر یک از 
پنج لایه این سپر خورشیدی جداگانه باز شدند و در موقعیت دقیق خود قرار 
گرفتند. این عملیات در مجموع حدود دو روز طول کشید. به دلیل ابعاد بسیار 
بزرگ این سپر خورشیدی، اعزام این تلسکوپ به فضا با چتر باز میسر نبود و 
در نتیجه محققان آن را به شــکلی طراحی کردند که بعد از رسیدن به نقطه 
مشخصی از مسیر حرکتش، این سپر خورشیدی باز شود.در این بیانیه تاکید 
شده است: باز شــدن این سپر خورشیدی تلسکوپ جیمز وب بسیار پیچیده 
بود و کارشناســان آن را دشوارترین عملیات ناسا توصیف کرده  بودند.مسوول 
این طرح پیش از باز شدن سپر خورشیدی تلسکوپ جیمز وب به خبرنگاران 
اعلام کرد: نگران کننده ترین بخش از این ماموریت فضایی باز شــدن این سپر 
خورشــیدی است.تلسکوپ فضایی جیمز وب، قدرتمندترین تلسکوپ فضایی 
ساخته دست بشر است که روز ۲۵ دسامبر به فضا پرتاب شد و اکنون در نیمه 
راه رسیدن به مقصد خود است که حدود ۱.۶ میلیون کیلومتر با زمین فاصله 
دارد.این تلسکوپ آن قدر قدرتمند است که می تواند ستاره ها و کهکشان هایی 
را که ۱۳.۵ میلیارد ســال پیش شکل گرفته اند، رصد کند و اطلاعات و دانش 

بی نظیری در مورد نحوه شکل گیری فضا جمع آوری خواهد کرد.
ماموریت  دیگر تلسکوپ جیمز وب مطالعه منشاء شکل گیری سیاره های دور 
دست، نحوه تکامل و امکان حیات در آنهاست. این سپر خورشیدی همواره در 
موقعیتی بین این تلسکوپ و خورشید، زمین و سیاره ماه قرار خواهد داشت. 
قسمتی از این سپر که در برابر خورشید قرار می گیرد می توانند حرارت ۱۱۰ 
درجه سانتی گراد را تحمل کند.هر یک از پنج لایه این سپر خورشیدی حدود 
۱۰۰ درجه فارنهایت )۵۵ درجه سانتیگراد( از حرارت را کاهش می دهد و در 
نتیجه در حدود ۶۰۰ درجه فارنهایت )۳۳۰ درجه سانتیگراد( بین طرف گرم 
این تلســکوپ و طرف ســرد این رصدخانه اختلاف دما وجود دارد و ابزارهای 
آشکارساز که در طرف سرد این تلسکوپ قرار دارند می توانند در دمای حدود 

منفی ۴۰۰ درجه فارنهایت )منهای ۲۳۵ درجه سانتیگراد( کار کنند.
این ســپر خورشــیدی از یک ماده بسیار ســبک به نام »کاپتون« ساخته 
 شــده اســت و به شــکلی طراحی شــده که در برابر اصابت اجــرام کوچک 

آسمانی مقاوم است.

خبری هیجان انگیز از تلسکوپ پرتاب شده

مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها و شرکت ها و موسسات هوانوردی سازمان 
هواپیمایی کشــوری جزییات اجرای مالیات بــر ارزش افزوده در قیمت بلیت 
هواپیما را اعلام کرد و گفت: به دلیل وجود برخی ابهامات در این زمینه، احتمال 

حذف مالیات بر ارزش افزوده از پرواز های خارجی وجود دارد.
حسن خوشــخو اظهار کرد: موضوعی که در این زمینه وجود دارد، مساله 
مالیات بر ارزش افزوده ای است که شش ماه پیش از سوی مجلس تصویب شد و 
قرار بود از ۱۳ دی مه امسال اجرایی شود اما این قانون نیاز به دستورالعمل های 
اجرایی دارد که در جلســه دیروز با سازمان امور مالیاتی مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. همچنین این ابهامات به صورت مکتوب در اختیار آن ها قرار گرفت 
و سازمان امور مالیاتی به زودی قرار است، پاسخ آن ها را بدهد تا بتوانیم قانون 

را به صورت شفاف اجرا کنیم.
وی افــزود: البتــه این ابهامــات برای پروازهــای داخلی کمتــر و برای 
پروازهای خارجی بیشــتر اســت، چرا کــه ممکن اســت پروازهای خارجی 
توســط ایرلاین های خارجــی یا داخلی و با یک یا چند کانکشــن به صورت 

مســتقیم یا غیر مســتقیم انجام شــود و قانون باید در این زمینه مشــخص 
 باشــد که در این صــورت چگونه قرار اســت مالیــات در پروازهای خارجی 

محاسبه و از مسافران دریافت شود.
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها و شرکت ها و موسسات هوانوردی سازمان 
هواپیمایی کشوری ادامه داد: از سوی دیگر باید در این زمینه قانون شفاف باشد 
که مالیات بر ارزش افزوده در پروازهای غیر مستقیم و با چند توقف به کدام 
بخش از ارزش بلیت هواپیما تعلق می گیرد و از آنجا که قیمت بلیت هواپیما در 
پروازهای خارجی غیر مستقیم با چندین کانکشن بالاتر است باید قانون شفاف 

مشخص باشد که این مالیات شامل کدام قسمت از بهای بلیت هواپیماست.
خوشــخو با اشــاره به احتمال حذف مالیات بر ارزش افزوده از پروازهای 
خارجی، گفت: یکی دیگر از ابهامات مطرح شده این بود که با برخی از کشورها 
و شرکت های هواپیمایی خارجی توافقاتی برای معافیت های مالیاتی دو و چند 
جانبه امضاء شــده است، مشخص نیســت در این قانون برای این پروازها چه 
تصمیم گیری شده و چگونه باید عمل کنیم. بنابراین و با توجه به اینکه مردم 
در مسیرهای خارجی در حال خرید بلیت هواپیما هستند باید هر چه سریعتر 
جزییات این مسئله روشن شود و به همین دلیل سازمان امور مالیاتی در اسرع 

وقت قرار است به این ابهامات به صورت مکتوب پاسخ دهد.
وی دربــاره اجرا این قانــون در پروازهای خارجی اعلام کرد: قانون مالیات 
بــر ارزش افزوده 9 درصد به بهای بلیــت هواپیما اضافه خواهد کرد که هیچ 
ارتباطی با ایرلاین ها ندارد و آن ها تنها این مبلغ را از مســافران دریافت کرده 
به حساب سازمان امور مالیاتی واریز می کنند. البته از آنجا که در قانون جدید 
مصوب مجلس پنج درصد مالیات عوارض شــهرداری حذف شده، قیمت تمام 
شــده بلیت هواپیما تنها چهار درصد اضافه خواهد شــد که در واقع و با توجه 
به اینکه هم اکنون قیمت بلیت هواپیما در اکثر مسیر زیر کف نرخی مصوب، 

عرضه می شود جای نگرانی برای مردم نیست.

پرواز های خارجی در یک قدمی حذف مالیات

رگولاتوری چین دو شــرکت بزرگ فناوری این کشور به نام های علی بابا و 
تنسنت را جریمه کرده است، زیرا این دو شرکت از ارائه گزارش در مورد تعاملات 
تجــاری خود خودداری کردند. به نقل از رویترز، رگولاتوری چین علاوه بر علی 
بابا و تنسنت شرکت بیلی بیلی را هم به علت عدم ارائه گزارش در مورد چندین 
معامله تجاری خود جریمه کرده است.بر اساس گزارش اداره دولتی تنظیم بازار 
چین به ازای هر معامله تجاری گزارش نشــده توسط این شرکت ها ۵۰۰ هزار 
یوان جریمه معادل 78۶9۲ دلار جریمه در نظر گرفه شده که بیشترین مقدار 

جریمه ممکن بر مبنای قانون ضدانحصار سال ۲۰۰8 چین است.
دولت چین در دو سال اخیر برای مقابله با انحصارطلبی شرکت های بزرگ 
فناوری و جلوگیری از پایمال شــدن حقوق شرکت های کوچک تر سختگیری 

های خود را تشدید کرده است.
در نوامبر گذشته رگولاتوری چین از عدم گزارش ۴۳ سرمایه گذاری شرکت 
های فناوری این کشور خبر داد و موسسات متخلف را بابت هر یک ۵۰۰ هزار 

یوآن جریمه کرد.

چین غول های فناوری این کشور را نقره داغ کرد

تماشای این صحنه به خاطره ها پیوستتماشای این صحنه به خاطره ها پیوست  

 5G 3 Z Flip شرکت سامسونگ مدل المپیک گوشی هوشمند گلکسی
را رســماً معرفی کرد. این مدل با الهام از رویداد ورزشی المپیک زمستانی 

پکن طراحی شده است.
سامسونگ رابطه ی نزدیکی با بازی های المپیک دارد و در طول سال های 
گذشته، مدل های مختلفی از گوشــی های هوشمند خود را به بازار عرضه 
 S21 کرده اســت. این شــرکت در ژوئن ۲۰۲۱، نسخه ی المپیک گلکسی

5G را معرفی کرد.
جای تعجب نیســت که تنها یک ماه مانده به المپیک زمســتانی پکن، 
سامسونگ با مشارکت این رویداد ورزشی، گوشی هوشمند دیگری را معرفی 

کرده تا حمایت خود را از این رویداد نشان دهد.
 )Olympic Edition( به گزارش فون آرنا، سامســونگ نســخه ی المپیک
گلکسی زد فلیپ ۳ را رسماً رونمایی کرد. گفتنی است که المپیک زمستانی 
پکن بین روزهای ۴ تا ۲۰ فوریه در پکن برگزار خواهد شد. این گوشی جدید 

در تعداد محدود عرضه می شود و روی آن نشان المپیک ۲۰۲۲ در کنار برند 
سامسونگ تعبیه شده است.

مــدل Olympic Edition گلکســی زد فلیــپ ۳ در رنــگ ســفید بــا 
حاشــیه های طلایی تولید شــده اســت و ایــن دقیقاً همــان ویژگی ای 
اســت که این محصــول را از مدل های دیگر متمایز می کند. این گوشــی 
 همچنیــن از تــم سفارشــی المپیــک بهره می بــرد کــه در آن تصاویر
 زمینه، نمادها و سبک  ساعت های روی نمایشگر با رویداد المپیک زمستانی 

پکن یکپارچه شده است.
امکان پیش خرید نسخه ی المپیک گلکسی زد فلیپ ۳ با قیمت ۱۲۶۰ 
دلار از هم اکنون و ازطریق فروشــگاه آنلاین سامســونگ فراهم است. این 
گوشــی تاشــو در تاریخ ۱۵ ژانویه در چین عرضه خواهد شد، اما مشخص 
نیست که آیا غول فناوری کره ی جنوبی این دستگاه را در سایر کشورهای 

جهان نیز عرضه خواهد کرد یا خیر.

معرفی 
سامسونگ 

مدل المپیك 
گلکسی زد 
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